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în istoria a două țări, 

cu semnificații majore 

netei:

Popoarele român și chinez, prieteni și tovarăși apropiați 
in lupta pentru dezvoltarea și progresul fiecăruia, pentru cauza 
generală a socialismului, pentru pace și colaborare in lume

In acest număr:

® Se naște — decisă de 
om — o capodoperă a 
naturii patriei

© „in afară de meseria 
de scriitor, cea de edi
tor este singura care 
mă pasionează"

(o convorbire cu scriitorul 
Marin Preda)

® Contemporani cu un 
clasic : Alexandru Phi- 
lippide

(invitație la lectura unul tulbu
rător poem)



■ TRASEELE PĂCII, PRIETENIEI Șl COLABORĂRII

Marele popor al Chinei, de 900 
vizita președintelui României,

Călduroase manifestări de stimă și prietenie, pe marile bulevarde ale capitalei chineze, la sosirea distinșilor soli ai României

Despre această vizită 

tovarășul Hua Kuo-fen 

a afirmat:

„va face in mod 

sigur ca prietenia 

chino-română 

să ajungă pe o 

nouă culme"
Emoționant omagiu din partea celor mai tinere prezențe Ia spectacolul de gală

înaintea banchetului din seara de 15 mai, oferit în onoarea tovarășului Nicolae Ceaușeseu și a tovarășei Elena Ceaușeseu

Dimineața zilei de 15 mai 1978. Pe ae
roportul internațional Pekin, pavoazat cu 
drapelele de stat ale Republicii Socialiste 
România și Republicii Populare Chineze, 
domnește — ca pretutindeni în capitala 
chineză — o atmosferă vibrantă, sărbăto
rească. Este așteptat aici tovarășul 
Nicolae Ceaușeseu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, care face o 
nouă vizită oficială de prietenie în această 
țară, la invitația tovarășului Hua Kuo-fen, 
președintele C.C. al P.C. Chinez, pre
mierul Consiliului de Stat al R.P. Chineze. 
Președintele României este însoțit în 
această vizită de tovarășa Elena Ceaușeseu, 
de tovarășii Cornel Burtică, Dumitru 
Popescu, Ștefan Andrei, Vasile Mușat și 
Vasile Pungan.

Primindu-1 pe tovarășul Nicolae 
Ceaușeseu într-o revărsare de intensă 
bucurie, cu multă căldură și profundă 
prietenie, ca pe un oaspete stimat, ca pe 
cel mai de seamă sol al poporului frate 
român, locuitorii Pekinului, au transformat 
acest prilej într-o grandioasă sărbătoare 
populară.

Principalele momente ale ceremoniei 
sosirii sînt transmise în direct la posturile 
de radio și televiziune chineze.

In aclamațiile entuziaste ale mulțimii, 
care agită stegulețele celor două țări și mii 
de buchete de flori, într-o atmosferă de 
puternică însuflețire, tovarășul Hua Kuo- 
fen adresează înalților oaspeți români un 
călduros cuvînt de bun venit pe pămîntul 
Chinei populare. Cei doi conducători de 
partid și de stat se salută reciproc, își 
string mîinile îndelung.

Primele momente sînt impresionante : 
trecerea în revistă a companiei de onoare 
formată din unități de infanterie, marină 
și aviație, lungul culoar format de oameni 
ai muncii și membri ai miliției populare, 
de numeroși tineri și tinere ce eîntă și 
dansează, aclamațiile mulțimii care scan
dează îndelung, în limbile română și chi
neză „Bun venit" oferă imaginea suges
tivă a acestei vibrații de prietenie sinceră 
și călduroasă ce condensează în sine sen
timentele de stimă și prețuire față de 
conducătorul partidului și statului nostru, 
față de poporul român, constructor al so
cialismului. Numeroase orchestre, fanfare, 
mii și mii de evantaie, eșarfe, buchete de 
flori confecționate pentru sărbătoare din 
materiale strălucitor colorate, la care se 
adaugă pitorescul și tradiționalul dragon, 
reprezentat în variate exemplare, sub 
forma unor dansatori în măiestre costume 
naționale, întregesc acest prim moment cu 
care fac cunoștință solii poporului român 
la sosirea în orașul Pekin.

Coloana oficială de mașini Intră în 
Pekin pe bulevardul principal, care se în
tinde pe o lungime de 12 kilometri. 
Imensa populație aflată pe întregul bule
vard — apreciată, de gazde, la cîteva sute 
de mii de persoane — îi conferă acestuia 
o semnificație emoționantă, de traseu al 
prieteniei româno-chineze. Este o anima
ție, o însuflețire, o atmosferă așa cum c. 
noaște Pekinul numai cu prilejul - unor 
sărbători de seamă. Difuzoarele transmit 
muzică populară românească și chineză.

Un alt moment grandios : la intrarea 
coloanei oficiale în Piața Tien An-Men, 
transformată într-o uriașă scenă în aer 
liber, pe care evoluează sute de ansam
bluri artistice de dansuri populare chi
nezești, în ritmul susținut de muzica ne
număratelor formații orchestrale. O tu
multuoasă mare de mătase, culori, opti
mism și entuziasm, iată cum ar putea fi 
descrisă în cîteva cuvinte imaginea pieței 
în clipele cînd tovarășul Nicolae 
Ceaușeseu, tovarășa Elena Ceaușeseu, 
ceilalți oaspeți români, conduși de tova
rășul Hua Kuo-fen și de celelalte per
soane oficiale chineze străbat mulțimea. 
Se ovaționează puternic pentru trainica 
prietenie româno-chineză, pentru continua 
dezvoltare a relațiilor de colaborare și so
lidaritate dintre partidele, popoarele și 
statele noastre.

Astfel a debutat vizita la Pekin a înal
tei solii de prietenie, pace și colaborare a 
poporului român pe pămîntul marii țări 
socialiste și prietene — Republica Popu
lară Chineză.

In aceeași atmosferă festivă, vibrantă, 
cu aceleași sentimente de intensă bucurie 
și prietenie a fost întîmpinat tovarășul 
Nicolae Ceaușeseu, în dimineața zilei de 
16 mai, de muncitorii de la întreprinde
rea de țesături din Pekin. Cu căldură și 
prietenie, cu manifestări sărbătorești, 
l-au întîmpiinat, de asemenea, pe pre
ședintele Republicii Socialiste România 
și miile de ostași din Divizia nr. 6 de 
tancuri, întîlnirea cu secretarul general 
al P.C.R. fiind salutată ca un eveniment 
deosebit. Seara, 18000 de spectatori, în 
marea sală a sporturilor din Pekin, s-au 
ridicat în picioare, aplaudînd furtunos 
intrarea tovarășului Nicolae Ceaușeseu 
și a tovarășei Elena Ceaușeseu, care au 
asistat aici la un grandios spectacol de 
gală artistic-sportiv. Momente din pri
mele zile ale vizitei, cu adevărat emoțio
nante, expnmînd într-o sinceritate și so
lemnitate copleșitoare, prețuirea pentru 
România, pentru președintele ei, pentru 
prietenia și conlucrarea multilaterală din
tre popoarele noastre.
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TRASEELE PĂCII, PRIETENIEI Șl COLABORĂRII Q

de milioane, salută cu entuziasm 
tovarășul Nicolae Ceaușescu

Tovarășul Nicolae Ceaușescu primit cu deosebită căldură de colectivul întreprinderii 
de țesături din Pekin

In cadrul vizitei la Divizia nr. 6 de tancuri, tovarășului Nicolae Ceaușescu ii este 
prezentată tehnica de luptă din dotarea unității

La spectacolul de gală artistic-sportiv organizat în onoarea înalților oaspeți români

În prima zi a noii vizite la Pekin, 

tovarășul Nicolae Ceaușescu a spus: 

„Doresc să-mi exprim din nou 

convingerea că vizita și convorbirile 
pe care le vom avea vor intensifica 

prietenia, colaborarea 
și solidaritatea dintre partidele, 
țările și popoarele noastre"

lată ce scrie presa chineză

Dialog rodnic, perspective ample dezvoltării și mai puternice a relațiilor tradiționale româno-cliineze
Intr-un spirit de caldă prietenie și înțe

legere tovărășească — specifică relațiilor 
de strînsă colaborare dintre Partidul 
Comunist Român și Partidul Comunist 
Chinez, dintre Republica Socialistă 
România și Republica Populară Chineză 
— luni, 15 mai, au început la Palatul 
Adunării Reprezentanților Populari a 
R. P. Chineze convorbirile dintre tovarășii 
Nicolae Ceaușescu și Hua Kuo-fen. Con
tinuată în ziua următoare, întrevede
rea la nivel înalt româno-chineză a

prilejuit un schimb de informații și pă
reri între cele două părți în legătură cu 
dezvoltarea construcției socialiste în țări
le noastre, cu evoluția relațiilor de prie
tenie și colaborare dintre Partidul Comu
nist Român și- Partidul Comunist Chinez, 
dintre cele două țări și popoare, .precum 
și în legătură cu situația internațională, 
cu principalele probleme ale vieții politi
ce mondiale, ale luptei popoarelor pen
tru progres, socialism și pace.

A fost subliniată cu satisfacție dezvol

tarea continuă a raporturilor de solidari
tate și a colaborării între cele două 
partide, țări și popoare și au fost expri
mate dorința și hotărârea de a se găsi, în 
cadrul actualei vizite, noi și variate posi
bilități de extindere a colaborării în toate 
domeniile, astfel încît noile convorbiri la 
nivel înalt româno-chineze să marcheze 
o etapă nouă, superioară în cronica rela
țiilor noastre, în interesul accelerării pro
gresului celor două țări, al cauzei păcii, 
socialismului și înțelegerii internaționale.

• „Poporul chinez este deosebit 
de fericit să exprime cele mai 
calde urări de bun sosit solului 
poporului român", „conducător 
iubit, eminent al partidului și sta
tului", care „timp de decenii și-a 
consacrat toată înțelepciunea și 
energia cauzei eliberării și con
strucției socialiste in România și a 
adus contribuții excepționale la 
independența și prosperitatea țării". 
(Jenminjibao)

• „De la vizita din 1971 în China 
a tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
relațiile chino-române, întemeiate 
pe principiile marxism-leninismu- 
lui și internaționalismului proletar, 
au cunoscut o puternică dezvoltare. 
Contactele prietenești dintre cele 
două țări au crescut constant". 
(Agenția China Nouă)

• „Prietenia dintre poporul chi
nez și poporul român va fi întot
deauna durabilă și vie ca brazii de 
pe munții Kunlun și Carpați și 
eternă ca apele fluviului lantzi și 
ale Dunării". (Jenminjibao)
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VIZITA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU IN LI. P. CHINEZĂ
Intilnire cu tovarășul le Cieh-in

în numele Comitetului Permanent al 
Adunării Naționale a Reprezentanților 
Populari, tovarășul Ie Cien-in, pre
ședintele Comitetului, a adresat tovară
șului Nicolae Ceaușescu un călduros

Primirea tovarășei Den ln-ceao

La reședința din Pekin, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu și tovarășa Elena 
Ceaușescu au primit vizita tovarășei 

bun venit, subliniind că noua sa vizită 
în China va conduce la dezvoltarea și 
mai puternică a relațiilor dintre cele 
două partide, țări și popoare.

Den ln-ceao, vicepreședinte al Comi
tetului Permanent al Adunării Națio
nale a Reprezentanților Populari, soția 
fostului premier Ciu En-lai.

Vizite ale tovarășei Elenă Ceaușescu

In dimineața zilei de 16 mai, tovarășa 
Elena Ceaușescu a vizitat Institutul de 
chimie de pe lingă Academia de șțiințe 
a Chinei. Directorul institutului, prof. 
Li Ta-kan, după ce, adresînd urări de 
bun venit, a exprimat satisfacția și onoa
rea de a primi vizita înaltului sol ai 
poporului român — remarcabil om de ști
ință, cu o activitate binecunoscută și a- 
preciată în China — a prezentat obiecti

în aceeași zi, tovarășa Elena Ceaușescu 
a vizitat expoziția de artizanat deschisă 
de curînd la Pekin, expoziție ce reunește 

vele și temele de cercetare ale institutu
lui pe care-I conduce.

Mulțumind pentru primirea deosebit de 
călduroasă — expresie a prețuirii de care 
se bucură poporul român în China —- to
varășa Elena Ceaușescu a reliefat apoi 
contribuția pe care oamenii de știință, 
intelectualii din cele două țări o pot 
aduce la dezvoltarea relațiilor de priete
nie și solidaritate dintre partidele și po
poarele noastre.

exponate reprezentative pentru talentul și 
măiestria artizanilor din toate regiunile 
Chinei.

Convorbiri oficiale intre președintele Nicolae Ceaușescu
și Șahinșahul Iranului, Mohammad Reza Pahlavi Aryamehr

In drum spre Republica Populară Chi
neză, cu prilejul escalei la Teheran, to
varășul Nicolae Ceaușescu și tovarășa 
Elena Ceaușescu s-au întilnit în seara 
zilei de duminică, 14 mai, cu Șahinșahul 
Iranului, Mohammad Reza Pahlavi și îm
părăteasa Farah Pahlavi. In aceeași seară, 
la Palatul Niavaran, au avut loc convor
biri între președintele Republicii Socia
liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, și Maiestatea Sa Imperială, 
Șahinșahul Iranului, Mohammad Reza 
Pahlavi Aryamehr.

Convorbirile au prilejuit examinarea 
stadiului relațiilor dintre România și 
Iran, exprimîndu-se satisfacția deosebită 
pentru dezvoltarea multilaterală a rapor
turilor de conlucrare între cele două sta
te, atît pe plan bilateral, cît și în planul 
vieți: internaționale. Abordarea perspec
tivei relațiilor de colaborare economică și 
de altă natură în domenii de interes co
mun a prilejuit manifestarea hotăririi ce
lor do: șefi de stat de a acționa pentru 
aprofundarea și extinderea colaborării 
româno-iraniene, în conformitate cu în
țelegerile stabilite în timpul precedentelor 
dialoguri la nivel înalt, cu convingerea 
că aceasta servește cauzei progresului și 
dezvoltării celor două popoare și țări, 
păcii și securității în lume.

în timpul convorbirilor, desfășurate 
într-o atmosferă cordială, prietenească, a 
avut loc de asemenea un schimb de ve
deri în probleme internaționale actuale, 
subliniindu-se dorința celor două țări de 
a conlucra la soluționarea problemelor 
complexe care confruntă omenirea, în
deosebi dezarmarea și lichidarea subdez

voltării, de a contribui la promovarea 
principiilor noi în relațiile dintre state, a 
unor raporturi de egalitate și respect în
tre națiuni, a unei noi ordini economice

Elena Ceaușescu a avut-o cu împărătea
sa Farah Pahlavi, a avut loc o convor
bire, care s-a desfășurat într-o ambianță 
cordială.

internaționale, a politicii de pace și în
țelegere în lume.

Duminică seara, la Palatul Niavaran, 
în cadrul întrevederii pe care tovarășa
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Expoziția de carte și mijloace de informare și educare a oamenilor muncii

în prezența tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, a altor tovarăși din condu
cerea de partid și de stat, sîmbătă, 13 
mai, a avut Ioc inaugurarea „"Expozi
ției de carte și mijloace dg informare 
și educare a oamenilor muncii".

Organizată în sala „Dalles" din Ca
pitală expoziția constituie un rodnic, 
bilanț al literaturii' și artei românești 
contemporane a cărei înflorire se ma
nifestă în spiritul hotărîrilor adoptate 
de Plenara C.C. al P.C.R. din noiem
brie 1971, ale Congresului al XI-lea și 
Conferinței Naționale ale partidului, ale 
Congresului educației politice și al 
culturii socialiste. Ea exprimă înalta 
prețuire acordată activității spirituale 
din țara noastră, continua preocupare 
pentru afirmarea plenară a capacității 
creatoare a poporului român. Cîteva 
cifre sînt grăitoare pentru realizările 
obținute de producția noastră editoria
lă : în perioada 1976—1977 editurile de 
stat ne-au oferit 7 505 titluri într-un 

tiraj de peste 160 de milioane de exem
plare, volume publicate în limba româ
nă și în limbile naționalităților conlo
cuitoare. Cele 4 500 de titluri expuse în 
standurile expoziției sînt o selecție're
prezentativă din aparițiile de cărți din 
primii doi ani ai cincinalului. Un loc 
central este consacrat literaturii social- 
politice, mijloc important de educare 
a maselor muncitoare în spiritul eticii 
și echității socialiste, al patriotismului 
revoluționar, de formare a omului nou, 
constructor al orînduirii socialiste. în 
această perioadă au fost tipărite 718 
titluri de literatură social-politică în 
aproape 15 000 000 exemplare.

Cele 57 de volume cuprinzînd biogra
fii și selecții din vasta operă a to
varășului Nicolae Ceaușescu — ce au 
apărut pînă acum în 25 de țări — pre
zente în expoziție sînt o dovadă con
cludentă a marelui interes de care se 
bucură pe întreg cuprinsul planetei 
viața, activitatea și gîndirea președin

telui țării și o recunoaștere a contribu
ției sale la rezolvarea problemelor ma
jore ale contemporaneității.

în expoziție se află și lucrarea secre
tarului general al partidului „România 
pe drumul construirii societății socia
liste multilateral dezvoltate", volumele 
XIII și XIV în limbile română, maghia
ră și germană, precum și volumele 
XI—XII în limbi de circulație interna
țională, apărute în această perioadă.

De asemenea, sînt prezentate și cărți 
de istorie care ilustrează pe baza celor 
mai noi cercetări șl descoperiri mo
mente semnificative ale istoriei 
României.

Un loc important îl ocupă cartea be
letristică originală care în această pe
rioadă a cunoscut tiraje impresionante 
— 1 317 titluri în peste 23 milioane de 
exemplare. Volumele de versuri, proză, 
critică și istorie literară sînt o dovadă 
a sprijinului de care se bucură la noi 
creația originală și totodată ilustrează 

și preocuparea editurilor noastre, de ă 
valorifica moștenirea culturală.

După cum informează editorii, în anii 
1976—1977 au fost tipărite în limbile 
naționalităților conlocuitoare — maghia
ră, germană, sîrbo-croafă, . ucraineană, 
idiș 1'063 titluri în peste 8 milioane 
exemplare, ceea ce este o expresie a 
drepturilor de care se bucură toți ce
tățenii țării, indiferent de naționalitate.

De un interes deosebit se bucură și 
standurile cu noutăți ale cercetării 
românești în știință și tehnică —■, 1 347 
lucrări de profil care au văzut lumina 
tiparului în 23 milioane de exemplare, 
cu cărți pentru copii și tineret, cu albu
me într-o prezentare grafică ireproșa
bilă sau cu cărți traduse în limba 
română — peste 750 de traduceri din 
literatura universală într-un tiraj de 
peste 27 milioane exemplare etc.

Expoziția evidențiază și contribuția 
presei și radioteleviziunii la unirea 
eforturilor națiunii noastre socialiste în 
opera de edificare a societății socialiste 
mulțilatetal dezvoltate. Se arată că la 
noi sînt tipărite anual sute de ziare în 
tiraje de milioane și milioane de exem
plare — dintre acestea, publicațiile na
ționalităților conlocuitoare numără 52 
de titluri în 770 000 exemplare. Radio
difuziunea și televiziunea — la rîndul 
lor importante mijloace de informare 
și educare — au aproximativ cîfe 3,1 
milioane abonați. :

Expoziția marchează și alte aspecte 
ale activității culturale de la noi. Pa
nourile indică faptul că în 1977 au fost 
realizate 23 filme artistice de lung me
traj, 8 filme pentru televiziune, 323 fil
me documentare-științifice. utilitare și 
de protecție a muncii și 34 filme de 
desen animat. Din iulie 1976 pînă în 
decembrie 1977 au fost puse în scenă 
417 spectacole în premieră, din care 201 
cu piese române contemporane, 79 pre
miere absolute și 89 în limbile naționa
lităților conlocuitoare.

O secțiune deosebită a expoziției este 
consacrată fenomenului grandios pe 
care îl reprezintă Festivalul național 
„Cîntarea României", amplă manifestare 
care a demonstrat marile resurse crea
toare de care dispune poporul nostru și 
care a contribuit decisiv la valorifica
rea lor.

Expoziția — prin afișe, panouri, foto
grafii etc. — dovedește totodată că în 
acești ani activitatea culturală care s-a 
desfășurat la noi a însemnat o contri
buție majoră la patrimoniul culturii 
naționale și universale.

GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII ■

Maistrul Alexandru Ionescu, un om 

căruia intr-o orchestră i s-ar spune 

vîoara-ntii
— Tot timpul m-am gindit să revin 

-acasă dar cine bănuia măcar că pe locu
rile unde s-a construit uzina, altădată pă
șuni pentru vite și teren agricol, muncit 
pe timpuri și de părinții mei, se va face 
o fabrică ? Așa că după 28 de ani de pe
regrinări, în 1968, la 1 Mai chiar, am de
venit, din nou, localnic, pentru că Bobi- 
nești, unde miram făcut casa și unde am 
copilărit, este la numai 6 km de Balș. Am 
fost al 17-lea angajat al uzinei ! Sînt, 
deci, și vechi și nou în comună, pentru 
că, primind o sumă importantă de bani 
pentru o invenție aplicată la „Electropu- 
tere" Craiova, mi-am făcut o locuință 
nouă și zdravănă, că am avut de crescut, 
trei copii. Munca mea a fost aceeași peste 
tot, dar I.O.B.-ul mi-a luat drumurile din 
picioare, că tare mă osteniseră. Oamenii 
cum șă se uite la mine ? Cum mă uit și 
eu la ei... Aaaa, că sînt „doar" maistru ? 
Păi Gimnaziul industrial, din Balș, a fost, 
cred eu, cel mai bun din România ! Prin 
mina mea au trecut mulți ingineri sta
giari, unii au ajuns directori generali în 
ministere,, alții ingineri șefi la mari între
prinderi și cînd mai vin prin Balș mă 
caută și vorbim ca pe vremuri, că tot eu 
am rămas inai în vîrstă... Cum să vă ex
plic ? Oamenii pe căre-i conduci au un 
fel al lor de-a se preface indiferenți, dar 
ei te încearcă de fapt, vor să le arăți ee 
știi. Dar necazuri n-am avut, că meseria 
îl pune pe oricine la respect. Eu n-aștept, 
cînd unul sau altul dă de necaz, să rîd 
de el ori să glumesc măcar. Trag halatul 
pe mine, merg cu el la fața locului și pun 
mina,’ ajut, rezolv. Vreau să-i învăț ceva, 
nu să-i pun la punct. Mi se pare mai util.

Deoarece oamenii îl solicitau prea des, 
amînăm discuția pentru seara zilei. Pînă 
atunci, am aflat însă multe, foarte multe 
despre îmbunătățirile aduse de maistrul 
Alexandru Ionescu unor sectoare produc

tive ale I.O.B.-uhu. Nimeni nu le știe nu
mărul, ceea ce probează că sînt numeroa
se, dar inginerul Nicolae Ionescu, direc
torul întreprinderii, este de părere că ac
tuala configurație a secției de reparații 
mecanice și autoutilări reprezintă tui co
rolar al muncii maistrului Alexandru Io
nescu. care aici la întreprinderea de osii 
și boghiuri din Balș este șef de secție

— Să vă explic de ce. Am început, ceea 
ce avea să devină acțiunea de autouti- 
lare, cu o linie, în plin cîmp, cu o auto
macara, cîteva ciocane și aparate de su- 
dură. Apoi, ne-am schimbat dintr-un ate
lier într-altul, cîrpindu-ne cum am putut 
mai bine. Maistrul Ionescu a fost sufletul, 
dar și priceperea, iar în 1974, cînd tova-y 
rășul Nicolae Ceaușescu a vizitat BalșuU 
și i-am arătat prima încercare a unei in
stalații complexe de tehnologie pentru 
călirea bandajelor de la roțile monobloc, 
operație care mărea rezistența și durata 
de exploatare a acestor piese, secretarul 
general al partidului ne-a dat aripi, încu- 
rajindu-ne să perseverăm, sfătuindu-ne 
cum am putea reuși pe deplin. Ei bine, 
acest cuptor, proiectat de specialiști, a 
fost executat, montat și îmbunătățit, aici, 
la Balș, maistrul Alexandru Ionescu fiind 
ceea ce îh orchestrele simfonice se nu
mește vioara întîia. Asta se cheamă, mai 
modern vorbind, inginerie tehnologică. 
Secția condusă de maistrul Alexandru 
Ionescu dă, în prezent, o producție de 
60 milioane lei anual. Stați de vorbă cu 
el și despre aceste reușite.

Numai că sfatul directorului I.O.B. 
nu-i chiar atit de simplu de urmat.

M-am revăzut cu maistrul Ionescu, 
i-am pus întrebări cît m-am priceput de 
meșteșugite, dar n-am obținut decît prea 
puțin, față de așteptări și față de renu- 
mele interlocutorului. Pentru că lui totul 
i se părea foarte simplu, atît de simplu 

încît, vorbind mai mult cu mîinile și fo
losind orice obiect aflat pe masă : pache
tul de țigări, cel cu chibrituri, scrumiere, 
tocul ochelarilor mei, bucățele de hîrtie 
etc., le transforma în cubilouri, în blocuri 
de oțel, în vagoneți de linie îngustă și așa 
mai departe. Cel mai bine se simțea cînd 
îmi lua pixul din mină și schița un profil, 
un ax și alte asemenea elemente, printre 
care se învîrte toată ziua, de o viață. 
N-aș spune că. nu era preocupat de efi
ciența rezolvărilor sale, invenții sau ino
vații, dar mai curînd neinformat precis 
asupra lor deoarece, cum mi-a și spus, de 
altfel, ceea ce-1 interesa, în primul rînd, 
era să schimbe o soluție imperfectă ori 
s-o îmbunătățească pe alta atunci cînd 
simțea că e necesar. Nu o dată s-a expri
mat cam așa : „proiectantii nu prevăzu- 
seră" sau „în proiect era greoi" ori „gre
șit". Și-atunci i-am cerut să-mi spună ce-1 
animă pe un om ca el, pe uh inovator, 
iar tovarășul Alexandru Ionescu, mi-a re
plicat că este autodidact, că n-a învățat 
definiții, dar crede că „nu numai înzes
trarea cu care s-a născut ci, așa, un or
goliu, o ambiție, de a descurca încîlceiile. 
Cînd mă împotmoleam, apelam și la alții 
cu știință teoretică, să-mi facă niște 
calcule de rezistență a materialelor, să lu
crăm cu mașini grele, nu cu jucării și mi 
le făceau. Ideea poate n-o aveau, dar 
aveau bunăvoință. Cel mai bine discutăm 
problemele astea în consiliul tehnico-ști- 
ințific al uzinei, din care fac și eu parte. 
Probleme sini destule, că dacă ar fi să zic 
cum zic alții : ce «nare scofală ați făcut 
cînd tehnologia este din import ?, am să 
le răspund că am făcut, pentru că -teh
nologia începe de la debitare, dar pînă în 
punctul ăsta ce ne facem ?".

N-am putut să aflu cite inovații i se da
torează, dar am remarcat că, prin orice 
hală sau atelier treceam, puteam î'ntilni 
ideile maistrului transpuse în fapt. El a 
mai adăugat doar atît, ca o justificare, nu

• lipsită de mîndrie : „Cînd voi pleca de 
aici, vreau să știu că am lăsat ceva în 
urma mea. Asta le spun și inginerilor ti
neri să facă".

Am luat din nou drumul uzinei, mediu 
în care maistrul se simțea mai destins și. 
in fața unei instalații, ne-am oprit. Era 
una din creațiile sale. îi ascult explica
țiile.

— Proiectantul nu prevăzuse nimic pen
tru găurirea Ia interior a roților, după 
forjare. Rămînea o încărcătură care tre
buia debavurată, ca să poată merge piesa 

la sablaj și prelucrări mecanice. Opera
țiile se făceau manual, cu un pistol cu 
daltă...

N-are nici un rost să descriu un sistem, 
mai ales că a fost schimbat, folosindu-se 
ideile maistrului Alexandru Ionescu, care 
a imaginat și realizat un procedeu cu ac
ționare cu aer („avem destul în uzină"), 
și uh jghiab de alimentate, pe care roțile 
înaintează organizat, munca omului fiind 
mult ușurată. La sablaj, un alt dispozitiv 
de încărcare, tot pneumatic, cu o bandă 
transportoare ; la scoaterea de la sablaj 
aud din nou „proiectantul nu prevăzuse 
nimic" și înțeleg că va urma o altă rezol
vare ingenioasă ; în hala strungurilor ca
rusel, pentru prelucrat roți, o altă „gă
selniță" a acestui neastîmpărat gînditor, 
în ale tehnicii ; la alezat, alte realități 
decît cele indicate de proiect, pentru echi
librarea statică ; la „ruperea" maselotelor 
de lingouri, funcționează o presă ieșită tot 
din imaginația maistrului Alexandru Io= 
nescu și care își face treaba ca și pum ar 
fi vorba despre crengi uscate, nu de oțel 
(înainte se tăiau cu un fierăstrău circu
lar, pierdere de timp, efort suplimentar, 
neajunsuri) ; tot o presă se folosește și la 
ruperea blumurilor, folosindu-se oxigazul, 
dar în cantități cu mult mai mici decît 
prin procedeul inițial. La acest punct de 
lucru, stărui ceva mai mult, deoarece îmi 
închipui că punerea la punct a noului sis
tem a cerut un timp îndelungat. Răspun
sul : „a ținut, să zic așa, cam 2—3 luni". 
Economistul întreprinderii, cercetează do
sarul respectiv, și-mi dă amănunte pri
vind eficiența acestui singur dispozitiv: 
636 378 lei adunați din diferențele „mici" 
de la oxigen — 3,30 în loc de 12,90, 
reducere consum de la 1,83 mc de tăietură 
pe vechiul procedeu, la 0,47 mc pe cel 
nou, — economie de materiale, economie 
de... etc. La sistemul de manipulare a ro
ților, economiile depășesc 350 000 de let

Cred că nu mai sînt necesare și alte ci
fre. îl abordez încă o dată pe tovarășul 
Alexandru Ionescu și-l întreb dacă pot 
să-1 laud în „Flacăra" pentru cele văzute.

—■ Să ne lăudați pe toți că n-am muncit 
de imul singur. în unele probleme fără 
colaborarea cu inginerul Schiopu nu ajun
geam departe. în altele, dacă nu era di
rectorul Ionescu, rămîneam pe loc. în 
ceea ce mă privește, nu vă grăbiți, că mai 
am cîțiva ani pînă la pensie și încă atîtea 
de făcut.

MANOLE CARȚAN ■
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■ PRIN TOȚI, PENTRU TOȚI

Despre o fabrică de fabrici 

sau despre noile valențe 

ale solidarității muncitorești
Die Gheorghe este și el umil dintre acei 

numeroși ilfoveni din preajma Bucureș- 
tiului care, în urmă cu zece ani și mai 
bine, s-au lăsat de grădinărit și s-a în
dreptat spre Capitală, cu scopul declarat 
de a „construi industrie" după ce, firește, 
va fi învățat o meserie. Și care întreprin
dere era mai renumită, și, mai ales, mai 
aproape de Ileana, comuna sa natală, de
cît „Republica" ? Și, după un stagiu de 
cîțiva ani la renumita uzină, iată-1 pe 
Xlie Gheorghe sau Gheorghe Ilie (faptul 
nu mai are importanță, de vreme ce, 
acasă, lumea tot Marin îl strigă) îndrep- 
iîndu-se, din motive personale, dar cu un 
„pașaport de lăcătuș crescut Ia Republi
ca", spre întreprinderea de cabluri și 
materiale electroizolante, fabrică ce se 
întinde pe aproximativ 80 de hectare, tot 
cam prin zona „Cățelu". Mă întreba lu
mea, povestește el, ce m-a apucat să mă 
duc acolo, la sîrme, chestie care mă cam 
pusese pe gînduri la început, cînd nu prea 
știam nici eu bine cum stau lucrurile la 
ICME. Dar, după cîtăva vreme, m-am 
liniștit și i-am liniștit și pe alții. Nu mi-a 
fost greu, de pildă, să le explic, să pri
ceapă și ei, că le-ar veni greu să aibă 
telefon la domiciliu, să Ie ajungă lumina 
și la etajul zece, unde stau ei, de cînd 
s-au mutat Ia bloc, sau, că tot ce este 
©ablu de energie, cablu pentru nave, sau 
cablu de semnalizare toate se fac aici, la 
ÎCME.

Dar, ceea ce este mai important pentru 
Die Gheorghe este faptul că aici, la între
prinderea din „Cățelu", el a venit direct 

la „Autoutilare". O spune cu mîndrie, eu 
mîndria celui care „construiește indus
trie", după cum mărturisea „în tinerețea 
lui", deși acum n-are decît 31 de ani, 
„vîrsta aceea, despre care dumneavoastră, 
scrieți că este a tuturor posibilităților".

— Și ce înseamnă totuși să fii la Auto
utilare, scris cu a mare, cum vrei dum
neata ?

— Ar trebui, în primul rînd, să vă spun 
ce înseamnă autoutilarea ICME-ului.

— Fie și așa.
— Despre istoria ei, despre primii ei 

ani, ar fi mai bine să vă vorbească mais
trul Gavrilă, venit aici de aproape trei
zeci de ani. Eu am să vă spun altceva, 
care să vă dovedească că atelierul nostru 
este o mică fabrică, unicat în felul ei. 
Pentru că acum sînt muncitor în toată 
puterea cuvîntului, gîndesc că ceea ce 
facem noi se cheamă, de fapt, solidaritate 
muncitorească. Sună cam prețios ? Să vă 
explic. în ținutul Năsăudului, chiar în 
capitala județului, despre care eu știu că 
și-a făcut industria cam tot de atîta 
vreme de cînd am învățat eu lăeătușerie, 
se înalță o fabrică cu profilul întreprin
derii noastre. Firește, pentru că economia 
țării are nevoie de ea. Ei bine, pentru ca 
cei din Bistrița să cumpere toate utilajele 
din străinătate — la noi neexistînd o ase
menea fabrică și să fie, nici n-ar renta — 
treaba asta ar costa mult. După cum ne 
îndeamnă secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, pe putem 
folosi foarte bine inteligența noastră ca 

să chibzuim banii țării. De aici a plecat 
totul. Cine să facă aceste utilaje, dacă nu 
noi, care avem și vechime și pricepere 2 
Astfel că, pînă la sfîrșitul anului, Auto
utilarea noastră trebuie să construiască 
patru mașini de înfuniat pentru Bistrița. 
Se cheamă deci că noi sîntem și tata și 
mama întreprinderii din orașul amintit,. 
Nu se cheamă asta solidaritate ?

Stând mai apoi de vorbă cu proiectanții 
și cu oamenii de la execuție, toți făcînd 
parte din atelierul de autoutilare al 
ICME-ului, mi s-a spus că denumirea de 
mașină de înfuniat n-ar trebui să stâr
nească zîmbete, fie și pentru simplul 
motiv că asemenea mașini, care presupun 
o proiectare complexă, au o valoare foarte 
mare. Astfel, și o comparație pe înțelesul 
tuturor nu este nepotrivită, în vreme ce 
un strung costă în jur de o sută de mii 
de lei, o mașină orizontală de impregnat 
hîrtie, utilaj executat tot aici, la autouti
lare, costă în jur de șapte milioane lei. 
Ce este important de reținut este faptul 
că, în perioada actualului cincinal, apro
ximativ 72 la sută din utilajele necesare 
acestui domeniu al industriei se execută 
în țară, majoritatea aici la ICME. Procen- 
ra] ridicat dacă ținem seama că în cinci
nalul trecut cam același procentaj repre
zenta utilajele cumpărate din străinătate,

— Diferența de procentaj, ne explică 
maistrul Ștefan Gavrilă, omul „recoman
dat" de Ilie Gheorghe, se numește, de 
fapt, asimilare. Asimilarea unor noi pro
duse, adică executarea unor utilaje scum
pe pe piața mondială cu propriile noastre 
puteri, cu mintea noastră.

— Se spune că sînteți unul dintre cei 
mai vechi muncitori al uneia dintre pri-, 
mele secții de autoutilare din țară.

— Așa și este. Adică sîntem printre 
cele mai vechi autoutilări din industria 
noastră socialistă, iar eu lucrez aici din 
1959.

— Și ce făceați la început?
— Nu mese, scaune sau bancuri de lu

cru, cum făceau și mai fac unii. Aici s-au 

realizat primele extrudere din țară. Ri
mele cabluri de energie au fost făcute cu 
utilaje construite de autoutilarea noastră. 
Priviți fotografiile acestea : primele băi 
de cositorire realizate la ICME, în urmă 
cu mulți ani și, apoi, utilajele de ulțimă 
oră, deși au și ele ceva vechime, mașinile 
de înfuniat.

— Acum la ce lucrați ?
— La mașinile de impregnat orizontale. 

Sînt primele două realizate integra] în 
țară. Asta înseamnă cam 7 milioanele Iță 
valută economie.

— De cînd lucrați la ele ?
— De aproape trei ani, incluzînd șî 

proiectarea. Unii cred că ar fi mult. 
Aparent. Pentru că noi n-am așteptat să 
se finalizeze tot proiectul și am atacat 
lucrarea pe subansamble. Altfel, proiec
tul dura cam un an și jumătate, venea 
pregătirea execuției plus tehnologia, se 
adunau, una peste alta la vreo patru ani. 
Iar dacă ne realiza proiectul un institut 
de profil, ne costa și mult mai mult. Și 
am uitat să vă spun că montajul întregii 
instalații îl realizăm tot noi, autoutilarea. 
Pentru că maistrul Gavrilă amintise, de 
proiectare, ne-am interesat de ceea ce se 
află nou pe planșetele proiectantilor, de 
la autoutilare. „Deocamdată, trei utilaje 
de mare capacitate, ne spune inginerul 
Nicolae Enache, la sfîrșitul lunii aprilie 
plecînd spre execuție o mașină de încer
cat la uscat". „Dar, intervine Dumitru 
Penciu, secretarul organizației de bază de 
la autoutilare, să nu uităm că planul de 
execuție al atelierului, în .acest an, ridică 
foarte mult cota, aș zice eu, cota valorii 
înrtegului nostru colectiv".

Anul trecut, întreprinderea de cabluri 
și materiale electroizolante întâmpina re
ale dificultăți cu planul. Iată că anul 
acesta, ca urmare a unei mai bune orga
nizări, lucrurile s-au îndreptat și un im
portant indicator, productivitatea, s-a 
mărit simțitor.

RĂZVAN BĂRBULESCU ■

In aceste zile, starea normală in agricultură—starea 

de veghe neîntreruptă
• Furtunile și ploile din ultimul 

timp au produs pagube recuperabile 
mai ales datorită eforturilor oamenilor, 
promptitudinii cu care au răspuns che
mării organizațiilor de partid.

• A fost efectuată în timp util pri
ma prașilă la sfecla-de-zahăr.

• Dăunătorii — inamicul numărul 
unu în această primăvară. Pericolul a 
fost înlăturat. Spre deosebire de anul 
trecut, aprovizionarea cu insecticide și 
erbicide a funcționat ireproșabil.

• Timpul rece afectează în principal 
pomicultura. Pînă în prezent pagubele 
sînt neînsemnate.

• în aceste zile, campania se con
centrează în legumi cultură; au fost 
plantate roșiile ; se lucrează la planta
tul ardeilor, al vinetelor și tutunului. 
Se anunță recoltă bogată.

• A început prășitul mecanic la po
rumb ; cînd apar aceste constatări, a 
început și prășitul florii soarelui.

• Pentru circa 15—20- de zile, mobi
lizarea generală a mecanizatorilor, a 
tuturor lucrătorilor din agricultură ; de 
promptitudinea intervenției lor depind 
calitatea și cantitatea producției din 
acest an.

• în rîndul specialiștilor domnește 
optimismul.

Acestea sînt constatările raidului e- 
fectuat de noi, luni, 15 mai, în coope
rativele agricole de producție din Si- 
nești, Hagiești, Movilița și Roșiori 

(Ilfov). Redăm în continuare discuția 
purtată la ferma nr. 8 I.A.S. Afumați, 
cu ing. Aurel Floroiu, șeful fermei.

— Care sînt culturile de bază ale 
fermei ?

— Porumbul, floarea-soarelui, grîul, 
orzul.

—• La grîu și orz mai aveți de lu
cru ?

— Orzul a dat în spic. Zilele acestea 
vom avea spic și la grîujȚUltima ploaie 
a prins foarte bine. Așteptăm căldură : 
atât. Vom avea o producție bună.

— Porumbul e mic. Cum îl apreciati 
în raport cu starea ideală în care ar 
trebui să se prezinte și în raport cu 
anii trecuți ?

— Din toate punctele de vedere, creș
terea este normală. După prima erbi- 
cidare, erbicidarea premergentă, cultu
ra este curată.

— Ce înseamnă ierbicidare premer
gentă ?

— Erbicidarea pe care o facem să- 
mînței înainte de însămînțare. Porum
bul se află acum în perioada optimă 
pentru erbicidarea a doua. în stadiul 
de vegetație cînd el crește de la patru 
Ia opt foi îl putem erbicida fără nici 
un pericol. Acum executăm cea de-a 
doua erbicidare.

■— Spuneați că este curat.
— Foarte curat. Mă refer la felul 

cum arată el în mod obișnuit după 
numai o singură erbicidare. Concomi

tent cu erbicidarea, după cum puteți 
observa, procedăm și la fertilizarea so
lului.

— Urmează, în continuare, prășila 
manuală?

— Conform tehnologiei pe care o 
adoptăm în acest ăn, prașila manuală se 
reduce la cazuri de strictă necesitate. 
Prașila manuală se execută numai în 
cooperativele de producție. Lucrările în 
ferme sînt complet mecanizate.

— Și dacă plouă ?
■— Oricît ar ploua, porumbul nu e 

amenințat. Curat cum se află și erbi- 
cidat, o ploaie nu ne-ar afecta decît pe 
noi, lucrătorii din agricultură. Ne-ar 
reduce timpul de intervenție. în aceste 
zile, starea normală în agricultură, după 
cum se știe, este starea de veghe neîn
treruptă. Stăm cu ochii pe culturi; 
toate forțele sînt mobilizate...

— Cît de mobilizate ?
— Atât cît am putut-o face : putem 

interveni și termina totul în cîteva ore.
— Care ar fi timpul ideal în conti

nuare ?
—■ Să fie cald și în fiecare săptămînă 

să plouă măcar o singură dată.
— Și floarea-soarelui ?
—- Peste așteptările noastre. Am și 

început prașila mecanică ; am între
rupt-o din cauza ploii.

— Astăzi nu plouă și totuși nu se 
lucrează.

—• Dimineață, pămîntul era moale.

Cum ar fi acuma, am putea intra cu 
mașinile; pentru cîteva ore de lucru 
nu riscăm totuși. De mîine dimineață 
începînd nu mai este nici un fel de 
risc : putem relua.

— La floarea-soarelui de ce nu erbi- 
eidați ?

— Erbicidele pe care le avem și care 
există în general sînt dăunătoare florii 
soarelui.

— Ce se întâmplă cu dăunătorii ?
— Ca în nici un an, în această pri

măvară am fost pur și simplu invadați 
de rățuști și de omizile sîrmoase, niște 
omizi negre foarte periculoase ; într-o 
singură noapte sînt capabile să distru
gă o întreagă cultură. A trebuit să tra
tăm de mai multe ori, ca niciodată. 
După ploaie au dispărut, pericolul ră- 
mîne totuși.

— Cine sînt mecanizatorii ?
— Localnici ; din comuna Movilița ; 

niște băieți minunați, inimoși, săritori 
și harnici. întrajutorarea cu cooperati
vele de producție locale este un fapt 
curent și beneficiari sîntem deopotrivă, 
pe rînd. Ia nevoie.

— Furtuna de la începutul lunii a 
produs multă îngrijorare...

— Și nouă multă bătaie de cap. Au 
fost solarii care de-a dreptul au zbu
rat. în după-amiaza și în noaptea care 
a urmat n-a dormit nimeni. Rezultatul : 
pagubele s-au redus ia polietilena care 
s-a deteriorat; răsadurile au fost toate 
salvate ; culturile sînt după cum le ve
deți, adică excelente.

• — Cum vedeți anul agricol 1978 ?
— Un specialist n-are dreptul moral 

de a-1 vedea decît într-un singur fel, 
adică foarte bun.

NICOLAE CRISTACHE ■
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OLIMPIADELE ȘCOLARE
în prima jumătate a lunii aprilie, 

Bucureștiul și alte ont mari centre ur
bane din țară au găzduit finalele olim
piadelor școlare, concursuri desfășurate 
sub egida Ministerului Educatei și în- 
vățămîntului. a Comitetului Central al 
U.T.C., precum și a diferitelor societăți 
științifice. Actuala ediție a reunit încă 
din faza locală zeci de mii de elevi, fi
nalele bucurîndu-se de participarea a 
3 600 de tineri. Astfel, afirmăm din- 
tr-un început, anticipînd. într-un fel, o 
parte din concluzii, actuala ediție a 
constituit, cel puțin în ceea ce privește 
participarea, un adevărat succes față 
de edițiile precedente. Cît despre cele
lalte concluzii (firește, nu ne propunem 
să epuizăm numărul lor), sperăm ca 
ele să reiasă din rîndurile acestui re
portaj cp încearcă să surnrîndă opinii si 
păreri ale premiantilor, precum și ale 
profesorilor care i-au pregătit sau care 
au făcut parte din comisii, un sondaj 
la patru discipline : matematică, fizică, 
istorie și chimie.
ÎN „CANTONAMENTUL" DIN CITA
DELA FIZICII ROMANEȘTI

în splendidul „orășel" al fizicienilor 
— am numit platforma Măgurele, de 
lingă București — loturile lărgite ale 
elevilor care se pregătesc pentru olim
piadele internaționale de matematică și 
fizică coexistă pașnic într-un „cantona
ment" prelungit. Primul interlocutor 
este directorul liceului de matematică 
și fizică din această platformă. Sandu 
Marin, care a făcut parte și din comi
sia centrală a olimpiadei de matemati
că. „O spun cu multă bucurie încă de 
la începui, afirmă dînsu!. olimpiada din 
acest an a marcat fată de cea din 1977 
un important pas înainte în ceea ce 
privește calitatea. Cît despre nivelul de 
pregătire al concurentilor pot afirma, 
ținînd seama și de discuțiile pe care 
le-am avut și cu celelalte cadre didac
tice, că toți elevii au manifestat o pre
gătire care le-ar da dreptul să intre Ia 
facultate chiar și acum".

Călin Bogdan Enescu este elev în 
clasa a Xl-a a Liceului de matematică 
și fizică „B.P. Hașdeu" din Buzău și a 
cîștigat premiul I oferit de Ministerul 
Educației și învățămîntului.

— Am înțeles că ai participat și la 
olimpiada de anul trecut. Cum ți s-a 
părut ediția din acest an față de cea 
din 1977 ?

—- Anul acesta problemele au fost 
mai complicate, mai apropiate de tipul 
celor care se dau Ia olimpiadele inter
naționale. La finala din 1977 m-a 
încurcat, ca și pe alții dealtfel, analiza 
și bineînțeles că acum am pus accentul 
tocmai pe analiză.

— Ești selecționat și în lotul pentru 
olimpiada internațională de matemati
că, motiv pentru care te afli la Măgu
rele în pregătire și nu la Buzău. Cum 
a fost selecția pentru lot î

— S-au dat două baraje, de fapt două 
probe. Prima a fost deosebit de dras
tică. Se dăduseră nouă probleme în 
patru ore și jumătate. Nu știu dacă 
le-a făcut cineva într-un timp atît de 
scurt î A doua probă sau baraj s-a a- 
propiat de normal și astfel s-a putut 
închega Iotul. Dacă rămîn în echipă, 
îmi îmbogățesc experiența „internațio-, 
nală". pentru că am participat și anul 
trecut la Belgrad, unde am luat pre
miul III.

Victor Nistor, elev în clasa a X-a a . 
Liceului de matematică și fizică nr. 1 
din București, participă Ia olimpiade 
încă din clasa a V-a și a colecționat 
pînă acum trei premii întîi.

— Poți să-mi spui foarte scurt păre
rea ta despre actuala olimpiadă ?
“ A fost frumoasă.
— Ei, nici chiar așa de scurt.
— Problemele au ieșit din tipicul 

anilor anteriori. De fapt, este o linie as
cendență vizibilă de la o olimpiadă la- 
alta.

— Ai spus că a fost frumos. Cum a- 
dică, se poate vorbi, de pildă, despre 
creație la matematică, mai ales într-un 
timp limitat al unei probe î

— Bineînțeles. Este vorba de proble
me ia care poți găsi soluții ingenioase. 
Număr mic de pagini, dar mult rațio

nament. Altfel spus, pagini întregi de ■ 
calcul reduse la cîteva propoziții care 
nu cuprind nici un egal, nici un minus, 
nici un plus etc.

Andraș Neinethy este un băiat zdra
văn și tăcut, care a venit tocmai de la 
Sighișoara, unde este elev în clasa a 
Xll-a la Liceul industrial nr. 2, după ce 
la Timișoara a cîștigat premiul special 
U.T.C.

— Nu mi s-a părut prea dificilă o- 
limpiada din acest an. Este însă adevă
rat că m-am pregătit foarte bine Ia a- 
naliză. Am găsit și niște cărți mai rare, 
cursuri universitare : Siretchi, Miron 
Nicolescu sau Introducerea în combina- 
torică a lui Tomescu. Nu știu de ce se 
găsesc atît de greu, cînd ele ar trebui 
să fie la îndemîna oricui se intere
sează de matematică.

Ileana Paraschîv, elevă în clasa a 
XlII-a a Liceului de matematică și fizică 
nr. 4, cîștigătoare a premiului special 
U.T.C., ne spune următoarele : „Nu 
m-am pregătit în mod special pentru 
olimpiadă pentru că sînt în ultimul an 
și firește mă așteaptă concursul de ad
mitere la facultate. Astfel că olimpiada 
a fost un bun prilej pentru a-mi veri
fica stadiul de pregătire la matema
tică".

în același cadru, oferit de Liceul de 
matematică și fizică de pe platforma 
Măgurele m-am întîlnit și cu unii din
tre cîștigătorii de la olimpiada de fi
zică, concurs despre care profesoara 
Adriana Teodoru, avea, de asemenea, 
numai cuvinte de laudă. „în ultimii zece 
ani, ne spunea dînsa. dificultatea aces
tor concursuri a crescut foarte mult și 
bineînțeles că și pregătirea elevilor a 
fost pe măsură. Rezultatele reflectă 
totodată, drumul bun pe care se află 
învățămîntul nostru în acest domeniu. 
Dacă în urmă cu ani li se cerea concu- 
cenților să răspundă unor adevărate 
teste de memorie, unii ajungînd să scrie 
perfect aproape niște tratate teoretice, 
cam din 1970 încoace s-a pus din ce în 
ce mai mult accentul pe capacitatea de 
gîndire și creativitate a elevilor. în 
plus, anul acesta s-a constatat un pro
gres și în mînuirea probelor de labora
tor care, înainte, făceau pur și simplu 
ravagii, răsturnînd rezultatele de la 
probele teoretice. Anul acesta însă, le-au 
consolidat Aș vrea să mai adaug refe
ritor la această ediție, desfășurată Ia 
Timișoara, că ajutorul facultăților a 
fost deosebit de concret și consistent 
Cadrele didactice universitare au făcut 
propuneri de subiecte și teme de labo
rator, s-au întîlnit cu elevii după prima 
zi de concurs și au discutat cu ei pro
blemele date, soluțiile lor, au corectat 
lucrări, au asigurat baza materială a 
probelor de laborator pentru lucrările 
desfășurate simultan. Astfel că este 
pentru prima dată cînd cadrele didac
tice universitare au fost implicate di
rect și pe mai multe planuri în olim
piadă. Este un bun cîștigat și rezulta
tele s-au văzut: lucrări de un foarte 
bun nivel calitativ".

Să vedem acum care a fost părerea 
unora dintre concurenți, elevi aflați, 
de asemenea, în. stagiul de pregătire 
pentru olimpiada internațională.

Tudor Toma, de la Liceul „Nicolae 
Bălcescu" din București (premiul I la 
clasele a Xll-a) se arăta din capul lo
cului impresionat de obiectivitatea ju
riului și de subiectele interesante și 
frumoase, „pentru băieți deștepți", care 
stimulau capacitatea de gîndire a con
curentului.

— Ce înseamnă un subiect „frumos" 
în fizică ? 3“

— Un subiect dificil care îți dă o 
mare satisfacție după rezolvare. De e- 
xemplu, lucrarea de laborator privind 
determinarea indicelui de refracție cu 
ajutorul imaginii formate printr-o len
tilă convergentă, permitea o mare va
rietate de soluții.

Francisc Heuberger, elev în clasa a 
Xll-a a Liceului industrial de construc
ții de mașini nr. 10 din Arad, premiul 
I la concursul pentru liceele industria
le, mărturisea că în ciuda unei concu
rențe restrînse (trei participant) s-a 
simțit bine și s-a bucurat că și-a trans
format mențiunea de anul trecut într-un 
premiu I, fapt pentru care, desigur, 
trebuie felicitat și profesorul său de fi
zică Hans Breier prezent și la 

concurs, la Timișoara. Mai puțin bucu
ros s-a arătat Ioan Zsako de la Liceul 
de științe ale naturii din Cluj-Napoca 
(ci. a X-a) căruia i s-a părut că proba 
de laborator „nu presupunea nici un 
fel de inventivitate, măsurătorile fiind 
baza". L-a consolat însă premiul o- 
ferit de ziarul Banatechi Novine, pre
cum și selecționarea în lotul pentru in
ternaționale.

Ultimul interlocutor a fost Alexan
dru Dumitru din clasa a XIII-a a liceu
lui ce ne găzduia convorbirea, care a 
cîștigat anul acesta al doilea premiu I, 
care a obținut la două olimpiade inter
naționale două premii trei, care a pri
mit, după olimpiadă, numeroase scri
sori din tară cuprinzînd întrebări de 
genul „cum se reușește în viață ?“ sau 
„cum ai reușit să înveți atît de mult la 
fizică, că eu nu pot ?“ și, în sfîrșit, care 
a ratat selecția pentru internaționale 
din cauza timpului prea scurt.

— Chiar, cum crezi că se reușește în 
viață ?

—- De unde să știu eu? Cum se cîști- 
gă o olimpiadă ? E cu totul altceva : cu 
ceva talent, pasiune pentru fizică și, 
desigur, foarte multă muncă. Există, pe 
lingă programa școlară, foarte mult 
material bibliografic : reviste, cărți de 
specialitate. Dacă lucrezi mult apar 
destul de puține probleme noi. Acest 
lucru explică probabil și premiul pe 
care l-am luat anul acesta.
ELEVII DIN ALBA IULIA ȘI-AU 
OMAGIAT ORAȘUL OBȚINÎND CELE 
MAI MULTE PREMII

Cea de-a doua ediție a Olimpiadei 
naționale de istorie s-a desfășurat anul 
acesta într-un alt oraș în care istoria 
„îți vorbește la fiecare pas, cu fiecare 
zid, cu fiecare piatră", orașul în care 
Mihai Vodă-Viteazui a înfăptuit visul 
de veacuri al românilor : Unirea într-o 
singură țară. (Amintim că ediția întîi 
a olimpiadei naționale de istorie s-a ți
nut anul trecut în fosta Cetate de scaun 
a Moldovei, la Suceava). De fapt, se 
poate spune că acest concurs a fost mai 
mult decît ceea ce implică noțiunea pro- 
priu-zisă, aceea de întrecere. A fost o a- 
devărată sărbătoare, organizatorii (insti
tuțiile amintite la începutul reportaju
lui) fiind sprijiniți cu multă însuflețire 
de gazde, de organele de partid locale, 
astfel încît, prin strădania colectivă, O- 
limpiada națională de istorie a căpătat 
și semnificația unui omagiu adus trecu
tului nostru glorios.

în același timp concursul a prilejuit 
elevilor din județul Alba obținerea 
unui adevărat succes, aceștia cîștigînd 
trei premii întîi (două oferite de M.E.I. 
și unul de Institutul de istorie „N. 
lorga").

Am rugat-o pe profesoara de istorie 
Constanța Ivancu, de la Liceul „Horia. 
Cloșca și Crișan" din Alba Iulia, care 
„povestește" istoria țării de peste trei 
decenii, să ne spună care este părerea 
dînsei despre această ediție a olimpia
dei. „Prima concluzie, și cea mai im
portantă, îmi pare a fi aceea că elevii 
îndrăgesc istoria patriei. Că o studiază 
cu multă pasiune, că o privesc nu doar 
ca pe un obiect de studiu, ci, dacă vreți, 
ca pe o problemă de conștiință. Este în 
egală măsură și meritul profesorilor 
care i-au pregătit, care au știut să le 
sădească această dragoste în suflet. în 
ceea ce privește concursul propriu-zis, 
acesta s-a bazat pe lucrări de sinteză 
care presupuneau și multe cunoștințe, 
dar și o abordare sintetică, o capacitate 
de generalizare a faptelor istoriei. Aici 
s-au întîlnit și unele neajunsuri. Nu toți 
copiii au o capacitate dezvoltată de sin
teză. Au fost destui cei care s-au pier
dut în amănunte, neglijînd privirea de 
ansamblu. Istoria nu se învață numai 
din manualele școlare. Priviți cabine
tul nostru de istorie, avem un material 
didactic foarte variat, documente, cărți 
de valoare, memorii, fotografii. Este a- 
devărat că însuși orașul este un adevă
rat tezaur istoric, dar mă întreb, care 
colț din această țară nu păstrează urme 
ale istoriei noastre ?!“

Iată că Sanflora Macavei a venit de 
la liceul cu profil pedagogic „Horea, 
Cloșca și Crișan" din Abrud.

— Este prima olimpiadă la care am 
participat, ne mărturisește Sanflora Ma

cavei, și vă spun sincer că deși istoria 
îmi plăcea ca obiect de studiu, o ade
vărată pasiune pentru ea am făcut ceva 
mai tîrziu. iar rezultatul este acest pre
miu I. Profesorul nostru de istorie, care 
este și directorul școlii. Victor Mesaroș, 
are foarte multe reviste și cărți de isto
rie pe care este bucuros să ni le pună 
la dispoziție. M-au impresionat foarte 
mult, de asemenea, cuvintele tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, care spunea, odată, 
următoarele cuvinte: „Oare cum s-ar 
simți un popor care nu și-ar cunoaște 
istoria și nu ar cinsti această istorie î 
Nu ar fi ca un copil care nu-și cunoaște 
părinții și se simte străin în lume ?“ E- 
xistă atîta adevăr, atîta dragoste de 
țară, de strămoși în aceste cuvinte incit 
ie socotesc de căpătîi pentru fiecare 
conștiință a acestei țări. Concursul a 
fost bine organizat, iar subiectele bine 
alese. într-adevăr. fără o privire sin
tetică asupra evenimentelor istoriei, 
fără să știi să tragi concluzii asupra unei 
perioade, nu se poate studia istoria.

Cristian Radu, din clasa a XII-a a Li
ceului „Horea, Cloșca și Crișan" din 
Alba Iulia, deținătoarea premiului I al 
Institutului de istorie „N. lorga" îmi 
mărturisește că, într-un fel, a crescut 
într-un adevărat cult pentru istorie, de
oarece atît tatăl, cît și mama ei i-au 
istorisit încă de cînd era mică foarte 
multe lucruri despre daci și romani.

— Cum ți-ai gîndit subiectul tău : 
„Unitate și independență de la epopeea 
Iui Mihai-Vodă Viteazul pînă la marea 
unire de la 1918" ?

— Am încercat să mă transpun în si
tuația fiecărui personaj, să gîndesc ca 
ei în acele împrejurări, ținînd seama de 
toate datele conștiinței lor.

Corina Dobeștean este cea mai mică 
dintre cele trei premiante, fiind de- 
abia în clasa a IX-a a liceului din Alba 
Iulia.

— Spune-mi Corina, ce a însemnat 
pentru tine această participare la olim
piada de istorie ?

— Foarte mult. Am citit cărți privind 
istoria României pe care nu le cunoș
team, am întîlnit documente care m-au 
impresionat, iar timpul acesta de pre
gătire a fost pentru țnine un fel de timp 
al istoriei, de înțelegere a ei.
PLOIEȘTIUL — RESTUL ȚARII: 5—5

Liceul industrial de chimie din Plo
iești, orașul în care s-a ținut faza fina
lă a olimpiadei de chimie a cîștigat 
nici mai mult, nici mai puțin de 11 
premii (dintre care două premii întîi), 
dînd lotului pentru olimpiada interna
țională jumătate din numărul său. a- 
dică 5 elevi. Deoarece asupra acestui 
liceu ne-am propus să revenim cu un 
reportaj mai amplu, îl lăsăm pe pro
fesorul Ștefan Ilie (profesorul celor doi 
cîștigători ai locului întîi, Adrian Pa- 
naite și Gheorghe Bătrînescu) să ne 
ofere cheia acestui succes.

„Este vorba de fapt de o pregătire 
complexă, desfășurată în timp, atît în 
perioada anului școlar, cît și în vacan
tele mari în tabere organizate în dife
rite colturi ale țării, tabere în care ele
vii noștri fac și chimie, dar se și recrea- 
ză. în afară de acest lucru, elevii 
participă la activitatea de cercetare 
a unor mari întreprinderi sau institute 
de cercetare, cum sînt Combinatul pe
trochimic Brazi și Institutul de cerce
tări petrochimice. încolo ce să vă mai 
spun, pasiune și multă muncă".

în loc de concluzii, am higat-o pe 
Julieta lancu, inspector general la Mi
nisterul Educației și Învățămîntului, să 
ne spună cîteva cuvinte despre organi
zarea și rezultatele actualei ediții a o* 
limpiadei. „Prin conținutul și rezultate
le obținute, concursurile din acest an 
au marcat o îmbunătățire substanțială 
față de anii anteriori, reflectîndu-se 
astfel progresele înregistrate de învăță
mîntul românesc așezat pe baze noi, re
voluționare. Elevii au manifestat un in
teres mult mai larg pentru aprofunda
rea disciplinelor de învățămînt, ceea ce 
a creat disponibilități sporite de selec
ție și afirmare. La disciplinele privind 
științele exacte s-a remarcat o creștere 
a capacității de analiză și sinteză, fo
losirea unor soluții originale, precum și 
aplicarea în practică a cunoștințelor. 
Aceste rezultate sînt și o urmare a mă
surilor luate și a eforturilor depuse de 
minister, de U.T.C., de inspectoratele 
școlare, de societățile științifice pentru 
o temeinică pregătire a elevilor și re
zultatul acestor eforturi, credem noi, au 
fost încununate de succes".

RĂZVAN BARBULESCU |
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■ FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Din partea Comitetului cetă
țenesc al circumscripției electo
rale II din cadrul sectorului 8:

„Cartea „CHIRURGUL" de 
dr. docent Tiberiu Ghițeseu, 
lansată- de Editura științifică și 
enciclopedică, și ■ care se adre
sează atît specialiștilor cit și 
marelui public, este, căutată cu 
mult interes. Pin păcate însă 
cartea fiind editată intr-un tiraj 
redus, s-a epuizat încă din pri
mele zile ale apariției. întrucît 
tematica acestei cărți este de 
cel mai larg interes, cum am mai 
spus, vă rugăm la rîndul nostru 
a sprijini reeditarea lucrării. 
Vă mai facem totodată cunoscut 
că lucrarea „CHIRURGUL" 
fiind văzută întâmplător de un 
medic englez care ne-a vizitat 
țâra, și căruia i-a fost tradusă 
parțial, și-a exprimat regretul 
că nu o poate citi în limba en
gleză. După cum se arată în re- 
vjsta FLACĂRA nr. 5/1978 în 
articolul „Mesajul științific al 
unui mare chirurg", cartea 
„CHIRURGUL" aduce o contri
buție intr-un domeniu medica! 
mai .puțin abordat, fiind com
parabilă doar cu 2 sau 3 lucrări 
similare din străinătate. Reedi
tarea , ei, așadar, precum și even
tuala sa traducere într-o limbă 
de circulație internațională, se 
impun, credem, de la sine, 
(Semnează președintele, secre
tarul precum și un număr de 
13 cetățeni)

Consiliul popular al orașului 
Eforie :

.„Referitor la scrisoarea, apă
rută în revista FLACARA din 
27 aprilie a.c„ prin care un 
GRUP de cetățeni din Eforie 
Sud semnala' menținerea unor 
grămezi de moloz pe un teren 
viran din strada Dr. Cantacu- 
zino, vă informăm că au fost 
luate măsurile de curățire inte
grală a acestuia. De asemenea, 
terenul în cauză a fost dat ce
tățenilor din vecinătate pentru 
a-1 cultiva cu zarzavat. Vă mul
țumim-pentru sprijinul acordat".

'Sîntem 32 de locuitori cu 
apartamente proprietate perso
nală în blocul din strada' Victo- 
riei nr. 37. Pitești. Argeș, și vă 
aducem la cunoștință următoa- 
rele : de la darea în folosință a 
blocului nostru, deci din 1968 și 
pînă în 1971/72 am funcționat 
cu punct, termic propriu instalat 
la’ subsolul clădirii, avînd căldu
ră suficientă. în anul 1972 am 
fost racordați la hotelul „Mun
tenia". din apropiere, ce se con
struise între timp. De atunci 
suferim din pricina lipsei de 
căldură, au fost zile cînd afară 
erau minus 20 de grade, iar în 
apartamentele noastre 12 grade. 
Punctul termic de la „Munte
nia" ne răspunde că pe ei nu-i 
interesează, să ne adresăm 
I.J.G.C.L.-ului. I.J.G.C.L.-ul ne 
amină de la o zi la alta, în 
schimb nu ne eliberează încă
perea de la subsol unde a func
ționat proprifll nostru punct 
termic, pe'care ea nu apare ea 
proprietar — este vorba de 
I.J.G.C.L. Pitești, situat pe stra
dă Victoriei nr. 105. la care noi 
am reclamat de mai multe ori. 
fără a primi insă nici un rezul
tat. (Scrisoarea este semnată de 
Mihai Petrică. președintele aso
ciației do ’ "atari, precum și de 
un număr de 9 membri.)

Mă numesc Tudor Mareu, do- 
miciliez în București, sector 6. 
strada Dr. Marinescu nr. 1. te
lefon 31 07 80. Am cumpărat 
anul trecut un . aparat de trico
tat manual, de uz casnic, tip 
RECORD, produs de coopera
tiva „Metalurgia" din Cluj- 
Napoca. strada B.N. Antal nr. 
53. De la bun început nu ne*ăm  
putut folosi de acest aparat din 
cauza a două piese ale căror 
cîrlige trebuiau să se întrepă
trundă — fiind disproporționate, 
păreau . a proveni de la . două 
aparate deosebite. astfel că nu 
se puteau folosi. Am telefonat, 
conform indicațiilor din pros
pect. , președintelui cooperativei 
clujene, care mi-a spus foarte 
binevoitor să trimit aparatul la 
dînșii, pentru a primi un altul 
în stare de funcționare. Am fă
cut rșa cum mi s-a spus, am 
trimis aparatul prin poștă încă 
din noiembrie 1977. dar nici 
pînă astăzi - nu am măi aflat 
nimic de soarta iui și de posibi
litatea de a reintra în posesia 
banilor pe care i-am cheltuit în 
acest scop.

• ..FLACARA" nu ia în 
considerare scrisorile anoni
me. Scrieți-ne cît mai concis. 
Și nu uitați să vă iscăliți.

Sîntem Margareta Bălan, 
Toma Caro! Bălan si Francisca 
Marieta Bălan din Brașov, stra
da Poarta Schei 37 și vrem să 
vă aducem la cunoștință urmă
toarele : numitul Nicolae Anas
tasie Pistol din Brașov, strada 
Coșbuc nr. 1, contravenind și 
încâlcind grav normele privind 
construcțiile de locuințe și de
pășind prevederile autorizației, 
a realizat un acoperiș mansar
da! peste acoperișul casei noas-

A1 doilea mare eveniment al 
Organizației Mondiale a Sănă
tății — Ziua sănătății — care 
anul acesta a avut ea temă 
„Atenție la hipertensiunea arte
rială", va fi ziua dedicată 
„Ocrotirii naturii și mediului 
ambiant" programată pentru 5 
iunie. în întâmpinarea acestui 
eveniment se înscrie o intere
santă și originală acțiune desfă
șurată la Cluj-Napoca. în para
lel cu „Săptămîna științei și 
tehnicii românești". Este vorba 
de „Săptămîna de luptă pentru 
ocrotirea naturii și a mediului 
înconjurător", inițiată de ca
drele didactice ale Școlii gene
rale nr. 14 și desfășurată în co
laborare și cu sprijinul Consi
liului municipal al pionierilor. 
Comisiei județene de Cruce Ro
șie etc. între obiectivele urmă- 

tre cu circa 1 metru, supunîn- 
d-o astfel unei premature 
uzuri. Clădirea noastră este de
clarată monument istoric prin 
actul 2520’23 mai 1955 — H.C.M. 
1160/1965. ■ Autoritățile locale 
ne-au dat dreptate, făptașul fi
ind publicat în ziarul local ca 
recalcitrant care încalcă legile ; 
printr-o adresă, nr. 41445/28JX. 
1976, ne comunică sistarea lu
crărilor : de asemenea Direcția 
monumentelor istorice ne comu
nică dispunerea sistării lucrări
lor executate de Pistol ; ziarul 
„Drumul nou" din 15 iunie 1977 
critică fantele'acestuia — toate 
cele de mai sus vi le trimitem 
in anexă. Și totuși, clădirea se 
înalță continuu sub privirile 
oblăduitoare ale autorităților 
locale, care deși au emis decizia. 
568/28 iulie 1977 de demolarea 
părții de acoperiș, nu a între
prins nimic pînă în prezent pri
vind executarea ei.

Din partea Consiliului popu
lar al județului Ilfov :'

.•.Referitor la scrisoarea adre
sată revistei FLACĂRA de că
tre NicUlae V. Andrei din co
muna Cioplani, prin care acesta 
sesizează că nu i s-a definitivai 
încadrarea la I.J.G.C.L, Ilfov, 
secția Buftea, vă comunicăm . 
la biroul plan, retribuire, per- 
sonal-învățămînt din cadrul 
I.J.G.C.L. Ilfov, se află con
tractul do încadrare al tovară
șului N.A. pe funcția do ingi
ner proiectant — anul I de ac
tivitate — cu numărul 39 di n 22 
februarie 1978, încadrarea fiind 
valabilă cu data de 24 februarie 
1978... Se constată că la data de 
7 martie a.c., cînd s-a făcut se
sizarea acestuia către revistă, 
nu erau perfectate formele de 
încadrare a sa, care s-au întoc
mit cu efect retroactiv de la 
data menționată mai sus".

Milifia municipiului Timișoa
ra — Biroul pază și ordine :

„Privind sesizarea făcută re
vistei FLACĂRA de către 
Elena Barba din Timișoara, 
bd. Leontin Sălăjan nr. 69 : din 
conținutul acesteia reiese că nu
mitul Gheorghe Bugariu, de la 
adresa de mai sus, vine în re

rite menționăm : informarea ac
tivă a maselor de elevi despre 
interacțiunile și interrelațiile 
dintre mediul înconțiurător și 
sănătatea lor ; introducerea ti
neretului . în tainele ocrotirii 
mediului înconjurător; difuzarea 
in rîndul elevilor a peste 2 000 
materiale și broșuri legate de 
ocrotirea naturii ; întâlniri cu 
oameni de știință, ’ comunicări, 
referate etc. în cadrul acestor 
întîlniri, vă trimit o fotografie 
reproducînd un moment emo
ționant : elevul Radu Racoviță 
— strănepotul savantului ro
mân Emil Racoviță — înmînea- 
ză acad. prof. Eugen Pora cra
vata de „pionier de onoare", 
după încheierea dialogului de
spre ocrotirea naturii și mediu
lui înconjurător. (Dr. Emil Flo
rea, Cluj-Napoca) 

petate rînduri în stare vădită 
de ebrietate, maltratîpdu-și 
familia, provocînd scandal și 
conturbînd liniștea locatarilor, 
în urma verificărilor făcute s-a 
stabilit că cele sesizate sînț 
reale. De asemenea s-a stabilit 
că soția lui B.G., Maria, a soli
citat ca soțul ei să fie internat 
într-o unitate sanitară pentru a 
i se acorda ajutorul de specia
litate. Ca urmare, numitul 
Gheorghe Bugariu a fost inter
nat la Spitalul de neuropsihia- 
trie din localitatea Jebel, unde 
se află în prezent sub trata
ment".

Mă numesc Viorel N. Boeru 
și domiciliez în Cimpina, stra
da M. Eminescu nr. 8. aparta
mentul 6. De la darea în folo
sință a acestui bloc, proprietate 
de stat, în anul 1971, din cauza 
construcției greșite a sistemului 
de canalizare — țeava interioa
ră fiind mai mare în diametru 
decît cea exterioară — avem de 
suferit, toți locatarii de la par- 
ter, de repetate inundații ; nu
mai în acest an, apartamentul 
în care locuiesc a fost inundat 
de trei ori. Această situație a 
fost adusă la cunoștință în nu
meroase rîriduri întreprinderii 
dp gospodărire locală Cimpina. 
m ultima ședință de alegere a 
noului comitet de bloc a asistat 
și un delegat din partea dînșilor 
care ne-au nromis că situația se 
va rezolva, asta a fost în de

cembrie anul trecut, situația nu 
s-a schimbat însă cu. nimic. 
Menționez că o lucrare asemă
nătoare — de remediere a in
stalației de canalizare exterioa
ră — s-a executat cu trei ani 
în urmă la un bloc vecin, deci 
cei de la I.G.C. sint în deplină 
cunoștință de cauză.

Din partea U.J.C.A.P. Brașov:
„La scrisorile adresate revis

tei FLACĂRA prin care diverși 
cetățeni criticau activitatea lui 
Ion Aldulea, director la Stațiu
nea centrală de cercetare pen
tru cultivarea pajiștilor din lo
calitatea Măgurele — Brașov, vă 
comunicăm că numai anumite 
probleme corespund realității. 
Precizăm că în data de 27 mar

tie a.c., în ședința Secretariatu
lui Comitetului județean de. 
partid, s-a analizat pe larg ac
tivitatea lui Ion Aldulea, hotâ- 
rîndu-se totodată să fie pus în 
discuția adunării generale a or
ganizației de bază și scos din 
funcția de director, deoarece 
s-a constatat că tovarășul a ma
nifestat o serie de lipsuri în 
conducerea șl organizarea mun
cii, în relațiile cu subalternii 
săi din unitatea respectivă... De 
asemenea, au mai fost sanc
ționați și scoși din funcție și 
din unitate dr. Mircea Marian 
și ing. Teodor Marușcă, care au 
manifestat o serie de lipsuri în 
activitatea lor. în' prezent, da
torită măsurilor, luate de orga
nele de partid și de stat, în 
unitatea respectivă s-a îmbună
tățit climatul de muncă, exis
tând preocupare pentru înde
plinirea sarcinilor care le stau 
în față".

Am fost foarte bucuros cînd, 
după îndelungi căutări, aflîn- 
du-mă într-o deplasare în mu
nicipiul Bîrlad, am găsit o hotă 
absorbantă pentru aragaz, pe 
care am cumpărat-o imediat. 
Posed certificat de garanție al 
I.I.S. — METALICA Oradea 
pentru hota absorbantă FAV 60, 
produs nr. 1487,. cu parafa CTC 
din 15 august 1973, precum, și 
prospectul respectiv prin care 
sînt asigurat că hota purifică 
aerul viciat din bucătărie îh 
timpul gătitului prin reținerea 
de către cele două filtre a va
porilor de. apă, particulelor so
lide și a unor gaze ce rezultă 
atunci, asigurind un aer curat 
în întregul apartament. în ace
lași prospect se precizează însă 
că „nu se acordă garanții pen
tru încărcătura cu cărbune ac
tiv". Adică, cum ?! Poate că din 
pricina asta, hota pe care am 
cumpărat-o și am instalat-o 
imediat în bucătărie, conform 
instrucțiunilor, are un efect ab
solut. NUL ! Ventilatorul și be
cul funcționează, aspectul ei 
este foarte atrăgător — vecinii 
mi-au admirat-o! :— dar eu am, 
ca și înainte,, toate mirosurile 
de mîncare .în apartament, ca 
să nu mai spun în bucătărie. Aș, 
fi foarte bucuros dacă vreun re
prezentant al I.I.S. METALICA 
— Oradea, trecînd prin Bucu
rești, mi-ar face o vizită : l-aș 
ține în bucătărie cit timp îi pre
par o friptură, s-ar convinge 
poate „pe viu" de calitatea pie
sei livrate. în acest scop, îmi 
declin numele și adresa : ingi
ner G. Nicolescu, Aleea Pajura 
nr. 1, bloc 30, seara A, aparta
mentul 2 — sectorul 8, Bucu
rești.

Slă numesc Doina Sbârcea, 
locuiesc în Cluj-Napoca. în 
ziua de 13 aprilie a.c. — să 
mai zică cineva că nu e zi cu 
nenoroc ! — am poposit în Tg. 
Jiu îmr-mă cu soțul, fiica și 
o nepoțică, intenționînd să vizi
tăm celebrele sculpturi și mo
numente aflate aici, să vedem 
minunatele, nemuritoarele opere 
ale lui Brâncuși. Din păcate, 
sensul acestor rînduri este altul, 
pentru că ne-a întristat, ne-au 
îndurerat metodele, manierele 
cu care am fost întâmpinați de 
cei datori să ne asigure o ca
zare cit de cît civilizată. La 
orele 14, soțul a aflat că la 
hotelul GORJUL nu putem fi 
cazați, întreg hotelul fiind re
ținut pentru participanții Ia 
campionatul de ba’schet, fiind 
îndrumați la hotelul CAR- 
PAȚI, unde am închiriat ca
mera nr, 23, cu chitanța nr. 
5129. Am fost nevoiți să accep
tăm această cameră, cu numai 
trei paturi. într-un hotel de ca
tegoria a IH-a. Am găsit aici o 
murdărie de hedescris — asta la 
7 ore după încheierea chitanței 
de acceptare ! — un veritabil 
depozit de sticle goale, din 
unele ieșind damf de băutură 
proaspăt folosită; mucuri de ți
gări pe jos și în scrumierele 
pline ochi ; lenjeria patului de 
culoare "ri, folosită, așa cUm o 
lăsaseră pasagerii dinaintea 
noastră, prosoapele de aseme
nea folosite etc. Abia diminea
ță am putut aduce la cunoș
tința directorului aceste lu
cruri. cerînd să ni se schimbe 
măcar lenjeria, atît el cît și re- 
cepționera de serviciu ne-au 
răspuns cu impertinență, că 
„adică ce vreți de: la un hotel 
de-a HÎ-a ?! Să vă schimbăm 
paturile ?“ Cu chiu, cu vai ni 
s-au dat un cearșaf pentru 
trei paturi, trei cearșafuri de 
plapumă și 1. față de pernă... și 
acestea rupte, -bia ne-am pu
tut acoperi. Regret nespus că 
tovarășii de la hotelul CARP AȚI 
ne-au stricat toată plăcerea aces
tei excursii, că a fost nevoie de 
întreg talentul soțului meu pen
tru a ne descreți măcar puțin 
frunțile, la plecare, că oameni 
sosiți în acest frumos munici
piu, pentru a-i admira minu
natele valori artistice, se lovesc 
de indiferența și neglijența 

unor lucrători din comerț, des
tinați a fi aici tocmai pentru 
a-i ajuta pe cei în trecere, 
să se simtă dacă nu „ca acasă",' 
măcar în condiții demne de 
igienă și odihnă.

Din partea Întreprinderii de 
utilaj petrolier „U.P.E.T." — 
Tirgoviște :

„Referitor la scrisoarea tova
rășului Alexandru Mărgărit, 
lăcătuș în cadrul întreprinderii 
noastre, adresată revistei FLA
CĂRA, vă facem cunoscut : 
1) Tovarășul A.M. a solicitat 
spațiu din fondul locativ de 
stat, dar cererea nu i-a putut fi 
satisfăcută, el avînd proprietate 
personală în comuna Viforița, 
județul Dîmbovița,. pentru, care 
plătește impozitele respective. 
2) Trecerea în fondul statului a 
apartamentului proprietate per
sonală, pe cart l-a contractat în 
1977, nu este posibilă, avînd în 
vedere că din luna august 1977 
au început să i se retină rate 
din împrumutul făcut la CEC. 
3) Avînd în vedere greutățile 
materiale pe care le are, între
prinderea i-a venit in ajutor 
prin rezolvarea cererii de înca
drare a soției sale în întreprin
dere. In urma acestei încadrări, 
tovarășul A.M. s-a declarat 
mulțumit, avînd acum posibili
tatea de a locui în condițiuni 
foarte bune .și de asemeni a-și 
onora obligațiile pe care le are 
atât față de stat, cit și față de 
familie". '

Din partea Liceijlui economie 
și de drept administrativ nr. 1 
— Iași :

„Vă comunicăm că tovarășul 
Victor Rotaru, om ăl muncii din 
serviciul liceului nostru, care 
s-a adresat revistei. FLACĂRA . 
in legătură cu acordarea de lo
cuință, a primit un apartament 
de 2 camere în cartierul Tătă- 
rași, începînd cu data de 15.03. 
1978. Adresa lui actuală este : 
str. Vasile Lupu nr. 124, bl. A 1, 
scara A. etaj 1, ap. 4 ; numărul 
de contract este 15645/1978."

Poșta redacției
• Ion Drăgulin — Tîrgpviș- 

te. Alocația de stat pentru 
copii, este un drept ce se 
acordă la cerere. Potrivit 
Decretului 246/1977 aceste 
drepturi se acordă numai de 
la data stabilirii lor, deci nu 
se pot acorda, retroactiv. 
Dv„ dacă nu ați solicitat la 
timp drepturile la alocație, 
acestea vi se pot acorda-, îrice- 
pînd cu luna următoare celei 
în care au fost stabilite pe 
baza actelor depuse și a 
cererii.

• Maria Hossu — Tirgu 
Mureș. Ați fost ajutată să-vă ' 
înscrieți prin OFM la un 
curs de calificare postlicea- 
lă de 6 luni, organizat în ca
drul Fabricii de mătase, din 
municipiul Sighișoara, pen
tru nouă fabrică de 'mătase 
din Tirgu Mureș.
• Victor Marinescu — 

București. Membrii caselor 
de ajutor reciproc ale pensio
narilor pot efectua activități 
obștești în cadrul. caselor, 

’ activități care, în prezent, 
este necesar să fie extinse.
• Mihai Manase — Sighi

șoara. COM de la Comple
xul C.F.R. analizînd situația 
dv. locativă a hotărît ca în 
cursul aceștui an să vă atri
buie o locuință.

• Liliana Popescu — Pi
tești. Vi s-a creat posibilitatea 
de către forurile locale să vă 
înscrieți la concurs pentru 
ocuparea unui post de eon- 
tabi! în cadrul întreprinde
rii- de autoturisme Pitești.

• Niculina Milescu — 
București ’și Eufrosina Cris- 
tea — comuna Belciugatele 
(Ilfov). Problemele în care 
ne-ați solicitat țin strict de 
organele, de miliție, unde vă 
sfătuim să vă adresați.
• Silvia Toma — Brașov. 

Doctorului Vasile Boici îi 
puteți scrie la Centrul me
todologic de recuperarerte- 
rapie Boicil. bd. Victoriei 
nr. 40, Timișoara.

MĂRGA nedelea h

• Anunțăm pe cititorii 
noștri care doresc să ni se 
adreseze personal in rezoi 
vareo diferitelor orobleme că 
o oot face in fiecare zi intre 
orele 10-13 iar luni, marți și 
miercuri intre orele 10-17.
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CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN □

La Brăila, piscicultura nu înseamnă vînătoare și nici

pescuit sportiv, ea devine tot mai mult industrie
în 1973, spre sfîrșitul anuiu’. a în

ceput în județul Brăila, în cadrul Com
plexului hidroameliorativ Nămoloasa — 
Măxineni — Racovița, amplasarea celei 
mai mari crescătorii piscicole din țară: 
22 bazine de creștere a puietului, 8 ba
zine pentru iernat, 17 bazine de repro
ducere, 3 bazine de depozitare a pește
lui, 5 bazine pentru prematurare, 48 
bazine pentru maturarea reproducători
lor, în total o suprafață de 2 000 
hectare. Mai mult decît toate ame
najările piscicole ale întreprinderii ta 
un loc! Producția scontată, conform 
parametrilor proiectați, este de 4 mili
oane kilograme crap anua’ ' 7' •
Hrana va fi cărată spre bazine pe 17 
kilometri de cale ferată îngustă. Va fi 
nevoie de doi mecanici de locomotivă. 
Lungimea digurilor, puse cap la cap, 
însumează peste 200 kilo^-'+-’ rTt 
distanța dintre Brăila — București. 
Amenajarea trebuia să intre în funcțiu
ne, în totalitate, la 31 decembrie 1976. 
N-a intrat nici în prezent și vom ve
dea mai încolo de ce. Anul trecut, in 
martie, s-au populat cîteva bazine. Ur
mare, întreprinderea nu și-a realizat 
planul, în 1977, cu 600 tone pește.

—- Anul acesta și-I va realiza? îl în
treb pe Aurelian Șișu, inginer șef al 
întreprinderii, unul dintre cei mai buni 
piscicultori pe care i-am întîlnit noi 
pînă acum, cunoscut în toată lumea 
pescarilor, din Delta Dunării și pînă 
sus, la Suceava.

— Nu știu cum să vă spun ; ne cu
noaștem de nițică vreme și nu vreau 
să vă mint. Eu cred că nu-I facem. La 
ora actuală, din 1 200 hectare, am 
populat cam 700 hectare cu 180 tone 
puiet. Trei eleștee nu-s date încă în 
funcțiune și nu vor produce nici anul 
acesta. N-am stat prea bine nici cu 
puietul, avem și acum un deficit de 100 
tone, am căutat peste tot în tară, dar 
n-am găsit să cumpărăm. Crescătoria 
asta e un colos și înghite mult puiet. 
Știți .ce facem acum ? Pescuim puiet de 
caras din Dunăre și populăm cu el ba
zinele ; cît o fi.

— Bine, dar...
— Știu, vreți să spuneți că e un pește 

neproductiv, inferior crapului. Așa este. 
Dar decît nimic, e mai bine așa.

Eleșteele aici, la Măxineni, au supra
fețe întinse, la vînturi se produc valuri 
mari care sapă digurile, le erodează, le 
rup. în perioada de probă s-au rupt trei 
diguri. E adevărat, nu numai din cau-m 
vîntului ci, așa cum ne declara șeful 
șantierului, inginerul Constantin Teo- 
doru, de la Trustul de construcții pentru 
îmbunătățiri funciare Galați, digurile 
s-au rupt și pentru că instalațiile de 
alimentare și evacuare au fost prevăzu
te cu tuburi din beton simplu, care în 
timpul exploatării de probă s-au sna’-t, 
n-au rezistat la coloana de 4—6 metri 
de pămînt. Cine trebuia să prevadă a- 
ceasta ? Constructorul ne spune că era 
obligația proiectanului, I.S.P.I.F. Bucu
rești, Secția Galați, care n-a ținut cont 
nici de natura terenului, un teren făinos 
care la ploaie și la valuri curge pur și 
simplu, șl care trebuia dalat măcar ia 
taluze. După ruperea digurilor a apărut 
nevoia suplimentării devizului cu zece 
milioane lei și s-au dalat taluzele expu
se vînturilor de nord. Dar în zona a- 
ceasta vînturile bat din toate părțile și 
au apărut alte pericole : eroziuni puter
nice în bazinul decantor care se da- 
lează în întregime. La punctul Corbul 
Nou, la crescătorie, echipa lui Gheorghe 
Popoiu lucrează cu vreo 7 oameni la 
datarea taluzelor. Alți vreo 100 de oa
meni lucrează pe alte taluze, la bazi
nul decantor, 1a cele trei eleștee care 
încă nu sînt date în funcțiune.

— Cînd trebuia să fie gata lucrările î 
îl întreb pe șeful de echipă.

— Mi se pare că la 1 Mat
— 1 Mai, anul trecut ?
— Aaa, bine, ăsta e al doilea sau al 

treilea termen !
Constantin Dumitru, mecanic (pescă

ria se face acum și cu mecanici), îmi 
atrage atenția că „drenorul ăsta nu e la 
cotă și, vedeți, nu se scurge apa“. Iar 
dacă nu se scurge apa în întregime, în
seamnă că în eleștee rămîn oaze cu zeci 
de tone de pește pe care n-ai cum să-l 
scoți, decît dacă evacuezi apa cu moto- 
pompele, aceasta înseamnă cheltuială 
în plus, chin, iar investiția nu-și atinge 
scopul. Trebuie, de asemenea, să se re

vizuiască întreg sistemul de dalare, 
deoarece digurile sînt încă netasate și 
datarea taluzelor se face prost, rămi- 
nînd pericolul de eroziune a! d’gurilor.

— Nu știu ce să zic, ne mărturisește 
inginerul șef Aurelian Șișu, dar, zău, 
T.C.I.F.-ul n-a prea luat în serios lucra
rea asta ; au crezut poate că o predau 
unor oameni care nu știu ce e aia 
pescărie. Din cauza întârzierilor, a re
medierilor, a amînărilor. noi nu ne vom 
face planul. Și nu e deloc ușor.

La rîndul său, șeful șantierului, ingi
nerul Constantin Teodoru, ne declara : 
„Am făcut și greșeli, e adevărat ; am 
îngropat, de pildă, tuburi nerostuite ca 
lumea, apa a început să țîșnească prin 
tub, și, ca să remediem aceste lipsuri 
ale noastre, a trebuit să facem adevă
rate minuni. Termenul de dare în fo
losință este, adevărat, mult denășit. dar 
sîntem hotărîți să nu plecăm de pe șan
tier pînă nu vom lăsa totul în regulă. 
Această lucrare este amenajarea pisci
colă pilot în țară și nu o putem ne
glija".

Vorbele șefului de șantier nu prea 
mai au nici strălucire și nici acoperire. 
Minunile sînt aplaudate cînd, într-ade- 
văr, prin riscul lor se realizează ceva 
deosebit, nu cînd îțî repari propriile 
neglijențe.-Pe timpul și cheltuiala cui 
s-au făcut toate aceste remedieri, amî- 
nări de termene, suplimentări de fon
duri ? Pe socoteala statului, pe soco
teala întreprinderii piscicole care nu 
și-a realizat planul cu 600 tone de 
pește, al cărui plan e primejduit de ne- 
realizări și anul acesta, pe socoteala 
noastră, a tuturor.

Dublîndu-și capacitatea cu această 
modernă amenajare de la Măxineni, 
întreprinderea piscicolă Brăila are ne
voie acum de oameni, cadre care să ex
ploateze la parametrii proiectați, nu 
oricum, această mare investiție.

Se prevăd 130 de persoane (piscicultori, 
ingineri, tehnicieni, economiști, munci
tori necalificați, manipulanți etc;), iar 
în prezent sînt școlarizați doar 32 de 
oameni și conduc crescătoria doar doi 
ingineri, din care unul e stagiar. In a- 
ceste condiții, oricît s-ar strădui acești 
doi tineri ingineri, dealtfel inimoși, 

dornici de a face treabă? investiția nu 
ar putea, credem, produce în bune con- 
dițiuni la parametrii proiectați. Centra
la peștelui, ne spunea inginerul șef, 
Aurelian Șișu, trebuie să respecte docu
mentația, studiul tehnico-economic și 
să ne aprobe numărul de piscicultori 
prevăzut pentru buna exploatare a in
vestiției.

Știm și noi că pescăria nu se face, 
nici măcar Ia Brăila, pe asfalt. Știm că 
la ora actuală, pentru pescăria brăilea- 
nă se „joacă o carte mare" ca să iasă 
din anonimatul în care a intrat, zic 
unii, de la îndiguirea Insulei Mari a 
Brăilei. Dar mai știm că la Brăila, la 
Galați, la Buzău chiar, mai sînt unii 
ingineri piscicoli care, iată, măcar acum 
s-ar putea întoarce la vechea lor dra
goste, la meseria pentru care s-au pre
gătit în facultate. îl întreb pe inginerul 
Mihai Oprea, șef de fermă, cum îi e 
somnul, știind că au de realizat 2 000 
kg crap la ha luciu de apă.

— Dorm cu ghionturi.
— Și ce trebuie întreprins ca să vă 

liniștiți somnul ?
— La nivel de întreprindere, trebuie 

să se organizeze un curs serios și să mai 
calificăm măcar vreo 30 de oameni. Să 
mai aducem și cîțiva ingineri cu expe
riență și să asigurăm exploatarea cît 
mai eficientă a acestei mari investiții, 
cea mai mare și cea mai modernă ame
najare piscicolă din țară. E o treabă de 
mare răspundere care nu ne privește 
numai pe noi, întreprindere, ci și pe to
varășii din centrală. Și aș vrea să mai 
ridic o problemă care se impune : noi 
în general pescuim toamna. Și toamna 
aici, în capătul ăsta de Bărăgan, plouă 
mult, pămîntul se desfundă, iar noi tra
gem cu cîte două tractoare de o re
morcă încărcată cu pește. Cade în sar
cina proiectantului să mai caute niște 
resurse și să ne facă drumuri de acces; 
și, de asemenea, să revizuiască întreg 
sistemul de evacuare a apei, deoarece 
apa nu se evacuează în totalitate gra
vitațional, așa cum se prevede în pro
iect.

Este adevărat, la Brăila, piscicultura 
nu înseamnă vînătoare, nici pescuit 
sportiv. Ea devine, trebuie să devină, 
tot mai mult industrie. Dar pînă a se 
situa pe această treaptă, cei răspunză
tori de destinele pisciculturii mai au 
cîteva lucruri esențiale de făcut. De
spre cele mai multe am vorbit și noi în 
această anchetă.

N. GRIGORE MARAȘANU ■

Cînd funcționarii se răfuiesc intre ei 

cu cererile oamenilor muncii
Mare lucru să te poți numi pe lu

mea asta inspector, cu deosebire atunci 
cînd, de ți s-ar cere actele mai pe în
delete, n-ai putea să dovedești vreo ca
lificare ci numai să-nvîrți pe sub nasul 
celui atât de curios o simplă diplomă 
de absolvire, în urmă cu vreo cincispre
zece ani, a unui liceu teoretic. într-o 
asemenea situație aflîndu-se și Petre 
Giotoiu, numai el poate ști cîte coroa
ne de flori multicolore se .o: s în
mișcare pe axul de diamant al sufletu
lui său bacalaureat într-o zi de pe la 
sfîrșitul anului 1976, cînd a fost primit 
să lucreze la Consiliul popular al mu
nicipiului Tîrgu Jiu ca inspector, și 
încă nu orice fel de inspector, ci unul 
care urma să se ocupe de probleme de 
spațiu locativ. Viitorul tânărului de 32 
de ani se deschidea atunci ca o para
șută mătăsoasă și dulce la pipăit, cu a- 
jutorul căreia putea să planeze liniștit 
printre oameni poate chiar pînă cînd 
piciorul i-ar fi atins linia de atingere 
a anului de pensionare. Dar parașuta 
asta avea un ghimpe, iar ghimpele cu 
pricina s-a nimerit să fie chiar colegul 
mai vîrstnic al celui ce, proaspăt proță- 
pit pe scaunul primăriei, privind pieziș 
la reverele hainei pentru a-ndenărta 
la vreme cu cîte-un bobîrnac energic 
scamele, primea pe cetățenii intrati în 
birou pentru a explica — puțini — că 
vor să schimbe, iar cei mai tlți .că — 
neavînd deloc — vor locuință. Astfel, 
în scurtă vreme junele inspector con
stată că șirul petenților se-ndreantă 
mai puțin către el și mai mult către 
Grigore Frățulescu, celălalt inspector 
cu care împărțea încăperea. Faptul 1 
s-o fi părut jignitor, pe bună dreptate, 
și-a încercat să găsească o lămurire. Să 
fi fost vîrsta, de peste 50 de ani, a ce
luilalt și credința unora că anii mai 
mulți sînt și o garanție de seriozitate ? 
Să fi fost, apoi, amănuntul că inspecto
rul Grigore Frățulescu lucra de mai 
mult timp la primărie și deci era mai 
cunoscut ? Ori vecinul de birou lua 
mită 1
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Ultima explicație, demnă de luat în 
vedere, s-a întipărit în mintea tânăru
lui inspector ca un cui abia scos de pe 
o vatră încinsă. Mai încolo, cînd au a- 
părut și unele confirmări ale cumplitei 
bănuieli, cuiul s-a adîncit și mai mult 
și Giotoiu a pus mîna pe creion și pe 
hîrtie și-a dat de veste miliției. Foarte 
repede, cu încunoștințarea forurilor de 
conducere ale județului, s-a pornit an
cheta. Primăria orașului a aflat, cum 
s-ar zice, ultima — ceea ce, omenește 
judecind lucrurile, n-a fost deloc plăcut 
— cu toate că în desfășurarea anchetei 
în primul rînd Consiliul popular avea 
să-și dea, bineînțeles, concursul. Din 
această întorsătură a lucrurilor șl din 
dovedirea, treptată, a vinovăției inspec
torului Grigore Frățulescu, Petre Gio
toiu a înțeles însă, se vede, că și-a 
creat un statut propriu care-i dădea 
dreptul să facă mai mult ce credea el 
de cuviință decît ceea ce atribuțiile de 
serviciu îl obligau. S-a înșelat însă, 
după cum. ar fi putut să bage și el de 
seamă foarte bine pe 6 aprilie același 
an, 1977, cînd este sancționat cu avery 
tisment „pentru faptul că a comentat 
ordinele primite și a manifestat o ati
tudine ireverențioasă față de sarcinile 
trasate de conducerea unității". Ca mar
tor apărător de dreptate Giotoiu suferă, 
firește, din cauza acestei sancțiuni, dar 
nu înțelege că suferințele și le provoacă 
singur. în același fel procedează dealt
fel și La încheierea procesului Frățules
cu, pe 19 august 1977, cînd aduce în fața 
instanței trei cereri aparținînd unor ce
tățeni din Tîrgu Jiu care cereau casă, 
și arată că petițiile — deși fuseseră 
primite cu vreun an în urmă — nu fu
seseră înregistrate de către Frățulescu 
tocmai cu gîndul vinovat de a-i face ne 
oameni să dispere în așteptare și să-i 
determine să cotrobăiască prin pungă 
după niscaiva parale. Spre surprinderea 
și totala derută a vajnicului cetățean 
care se hotărîse să dea ajutor în felul 
acesta justiției, chiar în aceeași zi i se 
desface contractul de muncă. Pentru 
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faptul că a depus mărturie, zice ți as
tăzi Giotoiu. Nu pentru aceasta, afirmă 
conducerea Consiliului popular, ci pen
tru faptul că fostul inspector „a sustras 
și nu a prezentat la registratura Consi
liului popular, și ca atare la rezoluția 
conducerii, cererile oamenilor muncii : 
a lui Nicolae Pistol, conducător auto, 
prin care solicita repartizarea unui a- 
partament; a Valentinei Cucu, încadra
tă la Creșa nr. 4, prin care solicita lo
cuință ; a lui Alexandru Popovici, prin 
care solicita schimb de locuință". în re
feratul Comitetului executiv al Consi
liului popular, care a stat la baza deci
ziei de desfacere a contractului de 
muncă, se mai arată : „Cererile au fost 
reținute cu rea credință, cu intenția de 
a se folosi de ele, așa cum a și procedat 
de fapt la data de 19 august 1977, cînd 
le-a prezentat justiției în calitate de 
martor, fără știrea Comitetului executiv 
căruia îi erau adresate în persoana 
președintelui Consiliului popular".

Cum era de așteptat. Petre Giotoiu 
contestă decizia aceasta și acționează 
Consiliul popular în judecată. La Tîrgu 
Jiu pierde însă, și făcînd cerere de 
strămutare a procesului, pierde și la 
Tribunalul județean Argeș. Problema, 
s-ar zice, e clasică în justiție. Unul 
spune da, altul spune na Mai corect, 
amîndouă părțile susțin același lucru, 
făcîndu-se răspunzătoare una pe alta 
de aceeași vină. Petre Giotoiu afirmă 
că Grigore Frățulescu a reținut cererile, 
iar Consiliul popular, cum am văzut, îl 
acuză pe primul de aceeași faptă. întru- 
cît căi de soluționare juridică definiti
vă mai există încă, în ceea ce ne pri
vește ne vom rezuma la discutarea unui 
singur și cel mai important — după 
părerea noastră — aspect al proble
mei. Nu punem la îndoială, de aceea, 
că Petre Giotoiu spune adevărul atunci 
cînd susține că el a intrat în posesia 
cererilor cu pricina în februarie 1977, 
deși o dată zice că le-a găsit prin ma
pele lui Grigore Frățulescu, iar altă 
dată, tot el zice că le-a găsit în coșul 
de gunoi de lîngă biroul acestuia. Așa 
stând lucrurile, rezultă că Grigore Fră- 
țulescu a ținut sub obroc aceste cereri 
din vara Iul 1976 pînă în februarie 1977, 
cînd le-a luat Petre Giotoiu pentru a 
le mai ține și el la rîndu-i vreo jumă
tate de an — din februarie pînă în au

gust 1977 — cînd Ie-a prezentat ca 
probă în instanță împotriva lui Grigo
re Frățulescu, care, în ciuda numelui 
său. încercînd să fie frate cu oricine 
dar numai pe bani, a fost condamnat 
la trei ani închisoare, pedeapsa fiind 
grațiată conform decretului 115/1977 și 
urmînd a fi executată prin muncă, po
trivit prevederilor decretului 218/1977. 
(A fost mutat însă într-un post unde 
nu va mai avea prilejul să ia mită și, 
dealtfel, însăși rămînerea sa în apara
tul Consiliului popular șe află sub sem
nul întrebării, după cum ne spunea to
varășul Nicolae lacobescu, primarul 
orașului.)

Iată, așadar, cum trei cereri semnate 
de trei locuitori ai orașului Tîrgu Jiu, 
prin care ei solicitau sprijin în rezolva
rea problemei locuinței, nici măcar în- 
tr-una mai puțin importantă, au ajuns 
să fie la un moment dat — cam lung 
acest „moment" care s-a întins pe un 
an — un mijloc de răfuială și de ho- 
tărîre a „supremației" într-un „birou". 
Pe scurt: ceartă de funcționari, pe 
speze’e cîtorva cetățeni care așteotau, 
ne putem închipui, cu sufletul la gură, 
din zi în zi, un răspuns. Pentru vina 
lui, cum arătam, Grigore Frățulescu 
și-a primit pedeapsa. Petre Giotoiu n-a 
înțeles însă nici astăzi, după cum ne-am 
convins vorbind cu el, că s-a făcut vi
novat, ca martor, cît și cel care era 
acuzat, reclamanții adevărați — deși nu 
s-au manifestat ca atare — fiind de 
fapt cetățenii cărora cei doi „inspectori" 
le-au adus prejudicii.

Acum, din cît ne spunea Marin Vo- 
lintiru, jurisconsult al Consiliului popu
lar municipal. Petre Giotoiu lucrează la 
Combinatul minier Oltenia, pe platfor
ma Rovinari, și se ocupă tot de pro
bleme de spațiu locativ. Poate că nu se 
mai numește inspector dar asta n-are 
nici o importantă. Deș'. mai știi ? Dubă 
unii e mare lucru să te poți numi pe 
lumea asta inspector, să fii bacalaureat 
de liceu teoretic, să porți cămăși albe 
și să ai program de birou. Mintea îți 
joacă atunci pe metru patrat un fel de 
căluș îndrăcit al ideilor cu care trebuie 
să fii foarte atent căci altfel — după 
cum arătam mai sus — își dau singure 
cu bîta peste picioare...

DUMITRU ELIADE ■
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Călătorie in lumea de miine via Cluj-Napoca
— Al IV-lea Simpozion „Informatică și conducere" —

„Matematică trebuie șă știe toată lu
mea, nu numai precupețele și specia
liștii", obișnuia să spună Grigore Moi- 
sil. Și a tot repetat-o pînă ce cuvin
tele lui ș-au întipărit adînc în conști
ința noastră. Ele au devenit aforism, 
deoarece ilustrau pregnant, într-p for
mă glumeață, o realitate fundamentală, 
o mutație survenită în societatea con
temporană. Dar în acest sfîrșit de veac 
s-a mai descoperit că „universul în 
care trăim nu mai este un univers me
canic (Newton) și nici măcar un uni
vers de lumină (Einstein), ci un uni
vers de comunicare", la temelia căruia 
stă informația. Cei ce o studiază sub 
multiplele ei aspecte sînt informa
ticienii. Iată de ce aforismul lui 
Moisil poate fi astfel completat de viața 
noastră cea de toate zilele : „Informa
tică trebuie să știe toată lumea". Afir
mație care poate șochează, dar apare 
justificată și de cel de-al IV-lea Sim
pozion de informatică și conducere 
și de expoziția EXPRODINF ’78, desfă
șurate în zilele de 10—13 mai la Cluj- 
Napoca sub egida Laboratorului jude
țean de informatică, a Consiliului ju
dețean al sindicatelor și a Comisiei ju
dețene a inginerilor și tehnicienilor, în 
cadru’ Festivalului național ..Cîntarea 
României", ediția a II-a. Peste 1500 
participanți din toată țara, de profil 
foarte divers : profesori doctori do
cenți, universitari, matematicieni, eco
nomiști, electroniști, medici, directori 
de centre de calcul, oameni din pro
ducție și elevi. Uimește și varietatea 
preocupărilor.

Este un semn al vremii faptul că un 
colectiv de cercetători este compus din 
Mircea Tostogan, economist la I.A.S. 
Acățari, Mureș, Ioan Rus, matematici
an la Centrul teritorial de calcul elec
tronic Tîrgu Mureș, Ileana Ursu, de la 
Academia „Ștefan Gheorghiu", Pavel 
Hurdubah, de la Stația de mașini agri
cole Nocrich, Sibiu, Dumitru Bizu, de 
la Liceul agricol Tîrgu Mureș și Dan C. 
Stegăroiu, lector la Facultatea de știin
țe economice din Cluj-Napoca. Ei au fă
cut comunicări privind „măsurarea" 
stilului de muncă! Una din lucrări 
(Rus, Ursu, Stegăroiu, Bizu) frapează 
prin însuși titlul ei : „Programarea pe 
sistemul Felix-C 256 a metodolog’ei de 
măsurare a stilurilor de muncă ale ca
drelor de conducere din întreprinderile 
socialiste". Așadar, stilul de muncă 
poate fi apreciat, cuantificat, și cu aju
torul calculatorului electronic.

După ce discuți cu un tânăr analist 
de sisteme de la Centrul teritorial' de 
calcul electronic Cluj-Napoca, Ioan 
Nagy, afli, ia despărțire, că este inginer 
electrotehnician, .matematician și eco
nomist, avînd terminate toate studiile 
de specialitate respective, și fiind deci 
titularul a trei diplome universitare. 
Iar el se recomandă : „Informatician". 
Nu este un caz singular, pentru sim
plul motiv că informatica însăși este o 
știință de frontieră, care ignoră barie
re rigide.

ESOP, MISTRAL ȘI SOCRATE 
LA RECICLARE

Dar ce este informatica, la urma ur
mei ? Să reproducem această definiție 
— pentru cei, sperăm, puțini, pe care 
încă nu o știu — după marele mate
matician francez Andre Lichnerowicz: 
„Este cazul, cred eu, să luăm acest cu- 
vmt în sensul cel mai larg, făcîndu-1 
să acopere un complex de «priceperi»; 
prelucrarea informației și, fără îndoia
lă, automatica, de asemenea analiza 
sistemelor și modelarea, programarea 
matematică, teoria controlului și meto
dele statisticii. întreg acest ansamblu 
il _ voi boteza convențional informati
că, pentru că acest tot este omogen, 
izvorăște din aceleași demersuri inte
lectuale, își găsește o bună parte din 
eficacitatea sa, reală sau presupusă, în 
folosirea calculatoarelor și pune pro
bleme prin implicațiile sale sociale".

In această lume a informaticii, după 
cum am avut surpriza s-o aflăm la

simpozion, în afara termenilor de stric« 
tă specialitate pe care doar cei inițiați 
sînt chemați să-i înțeleagă și să-i mî- 
nuiască, trebuie să 'acceptăm și faptul 
că ESOP nu mai are nimic comun cu 
fabulele, ci doar cu un anumit sistem 
pentru prelucrarea datelor statistice 
operative și curente ; că MISTRAL s-a 
strămutat din Provența natală pe me
leagurile noastre în chip de sistem de 
documentare automată, iar SOCRATE 
este nevoit, la cumpăna veacului, să im
plementeze lucrări de gestiune a ma- ’ 
terialelor. îndeletniciri prozaice, dar 
utile, botezate de informaticieni inge
nioși după inițialele programelor res
pective. Și totuși această lume a infor
maticii este departe de a fi prozaică, 
inaccesibilă artelor, după cum o vă
dește, între altele, și prezența la sim
pozion a matematicianului Răzvan An- 
donie, de la Centrul de calcul electro
nic al Centralei industriale de autoca- 
mioane-tractoare Brașov, a lui Adrian 
Marian, absolvent al secției de design 
a Institutului de arte plastice „Ion An- 
dreescu" din Cluj-Napoca, și a muzico
logului Pavel Pușcaș — toți în jur de 
25 de ani. Ei au prezentat modele Vi- 
zual-sonore, create cu ajutorul calcu
latorului pe baza unor subtile corespon
dențe, cu grijă studiate și împletind în 
mod original îndrăzneala artistică și ri
goarea matematică. Modelele lor au pro
dus senzație : ele nu sînt simple jocuri 
ale gîndirii, își pot găsi interesante și 
variate aplicații în proiectarea și des
facerea unor bunuri de larg consum, 
precum și în educația școlară și în alte 
domenii. Valoarea lor o atestă și nu
meroasele premii obținute de creatori 
la diverse reuniuni din țară și de pes
te hotare, precum și aprecierile unor 
eminenți oameni de cultură.

în fine, însuși faptul că sub același 
acoperiș, ca să spunem astfel, în ca
drul aceluiași simpozion de informati- . 
că, a funcționat o întreagă secțiune „a 
elevilor", patronată de sectorul de pre
gătire a cadrelor din Institutul central 
de informatică și Liceul de informati
că din Cluj-Napoca, apare și el ca un 
semn al vremii. între alții, doi elevi 
și-au spus părerile privind introduce
rea prelucrării automate a datelor de 
la întrenrinderea de produse zaharoase- 
Feleacul, folosind metoda analizei 
diagnostic.

„SA NE ÎNTILNIM, 
SA NE CUNOAȘTEM, 

SA NE CORELAM EFORTURILE"

— Tovarășe doctor Vasile Peteanu. 
sînteți printre cei mai calificați pentru 
a comenta acest simpozion, în calita
tea dv. de gazdă, de președinte al La
boratorului județean de informatică și 
de director al Centrului teritorial de 
calcul electronic Cluj-Napoca.

— De fapt, există o anumită anoma
lie. Informaticienii din țara noastră nu 
au un cadru constituit, o asociație a 
lor sau o societate, măcar o simplă re
vistă în care să facă schimb de expe
riență, de idei. Or, întâlniri ca aceea la 
care asistați și dv. aduc mult folos. 
Pînă se va crea un cadru, am luat noi 
inițiativa, pe plan local, pentru aseme
nea manifestări mai largi. Ne găsim la 
al IV-lea simpozion 1 Vedeți dv., calcu
latoarele electronice sînt dispersate în 
țară — lucru absolut normal. Dar în 
absența unor canale de comunicare 
stabile, a unei reviste etc. se poate în
tâmpla ca o aplicație oarecare pentru 
întreprinderi — necesitând adesea o 
mare cheltuială de energie și chiar 
de forță creatoare — să fie proiectată 
în paralel în zece puncte din țară.

— Dar Institutul central de informa
tică ? Oare nu el este forul care are și 
menirea de a asigura schimbul de ex
periență permanent, de a servi drept 
„liant" ?

— Desigur. Dar, pe de o parte, nu 
toate centrele de calcul și, în general 
vorbind, nu toți cercetătorii trimit la 
Biblioteca națională de programe re
zultatele muncii lor, iar pe de altă par
te lucrările aflate în fază de proiecta
re nu-și găsesc locul în Biblioteca na
țională. Deci, pentru moment, pînă ce 
vom avea un cadru mai adec
vat etc. singura soluție este să ne în
tâlnim, să ne cunoaștem, să ne corelăm 
eforturile în simpozioane ca acesta. 
Este singura manifestare eu participa
re de masă care reunește informatici
eni și cadre de conducere din între
prinderi din toată țara. Iată cifrele :

în 1975 — 600 participanți, în 1976 — 
1 200, în 1977 — 1 200 la Cluj-Napoca, 
și 500 la Satu Mare, în partea a doua 
a simpozionului. în fine în 1978 : 1 500 
Ia Cluj-Napoca și, în partea a doua, 
la Oradea, circa 800.

— Care sînt problemele abordate cu 
prioritate în această primă parte a 
simpozionului ?

— Fără îndoială, cele cu un carac
ter economic. Ne preocupăm intens de 
transpunerea în practică a indicațiilor 
conducerii superioare de partid privind 
intensificarea procesului de integrare a 
sistemelor de conducere cu mijloacele 
de prelucrare automată a datelor. Sute 
de comunicări sînt axate pe probleme 
de stringentă actualitate economică. Și 
în județul nostru s-a acumulat o anu
mită experiență. Astfel, la cele două 
mari întreprinderi clujene, „Unirea" 
și „Tehnofrig", s-au proiectat sisteme 
informatice complexe, care și-au dove
dit eficiența. O altă problemă impor
tantă, discutată amplu în cadrul sim
pozionului, o constituie teletransmisia 
și teleprelucrarea datelor. Terminale 
de calculator se adaptează la firul te
lefonic obișnuit — există și tipuri ro
mânești : Telerom TT și DAF — și, o- 
dată cu ele, informatica pătrunde pînă 
în cele mai îndepărtate birouri, pînă în 
secțiile de producție, permițînd și lu
crul în regim conversațional ; maistrul 
sau inginerul întreabă, calculatorul 
răspunde ! Sînt probleme de mare ac
tualitate, pe care le-am expus schema
tizat la extrem, cu scopul însă de a e- 
videnția unul din centrele de atenție 
ale simpozionului.

Despre „continuarea" de la Oradea 
(informatica în slujba medicinei) vom 
vorbi într-un număr viitor. Pentru mo-

Uustrațiile sînt extrase din volumul 
„DISPLAY INFORMATIC", editat cu 
prilejul Simpozionului de informatică 
de către Consiliul județean al sindica
telor Cluj, Comisia județeană a ingine
rilor și tehnicienilor. Laboratorul jude
țean de informatică, Studioul de 
radioteleviziune Cluj. Motoul : „Condu
cere — informatică — decizie — 
creativitate".
ment, rămînem la Cluj-Napoca. Nu a 
stat în intenția noastră de a prezenta 
o imagine de ansamblu a comunicări
lor sau de a le ierarhiza. Ne mulțumim 
doar să amintim cîteva din ele, în 
ideea de a reliefa pătrunderea masivă 
a informaticii — măcar pe planul pre
ocupărilor de cercetare, dacă nu tot
deauna și in aspectele ei foarte con
crete — în cele mai diverse domenii.

DE LA „REZMIN" LA PERLA 
APUSENILOR, O TRĂSĂTURĂ

DE UNIRE : INFORMATICA

Aplicația „Rezmin", prezentată de 
specialiști ai Centrului teritorial de 
calctil electronic Baia Mare, calculează 
rezervele geologice din punct de vede
re calitativ și din punct de vedere can
titativ pe zăcăminte, filoane, orizonturi, 
panouri grupate pe sorturi de minera- 
lizație, categorii de rezervă, grade de 
pregătire și grupe de clasificare.

La Centrul informațional și de calcul 
al Ministerului Agriculturii și Indus
triei Alimentare, în cadrul sistemului 
de conducere pentru ramura zooteh
niei, au fost elaborate p serie de sub
sisteme pentru conducerea selecției 
taurinelor, ovinelor, porcinelor și păsă
rilor „de rase grele". Pachetele de pro

grame elaborate răspund caracterului 
științific al procesului de selecție, ofe
ră posibilitatea stocării și prelucrării 
unui volum foarte mare de date, asi- 
gurînd fundamentarea procesului de 
decizie. Se urmărește controlul pro
ducției și al reproducției, testarea a- 
nimalelor după performanțele proprii 
și ale descendenților.

Specialiști ai Institutului de cerceta
re și proiectare Cluj-Napoca au pre
zentat aplicația SUAPA, care permite 
să se cunoască : repartiția teritorială 
a surselor de apă luate în evidență, cu 
principalele lor caracteristici ; debite
le minime, medii, maxime, captate și 
disponibile pe orizonturi teritoriale ; 
repartiția debitelor în funcție de felul 
sursei și calitatea apei ; zonele terito
riale insuficient studiate și asupra că
rora, în funcție de perspectivele de 
dezvoltare a rețelei de localități, va tre
bui să se îndrepte atenția în etapa ur
mătoare.

Lucrarea unor informaticieni de la 
Institutul de cercetări și proiectări e- 
lectrotehnice din București evocă în 
chip ciudat și neașteptat un eteric per
sonaj shakespearian, ARIEL. Acest 
Ariei al veacului nostru nu este însă 
un spiriduș șăgalnic și plin de poezie, 
ci se îndeletnicește cu regăsirea auto
mată a titlurilor de cărți, articolelor de 
revistă și altor categorii de documen
te de bibliotecă, în conformitate cu a- 
numite criterii tematice, sub forma cu- 
vintelor-cheie.

O lucrare întocmită la Institutul de 
cercetări și proiectări de automatizări 
București și la Centrul de calcul al Mi
nisterului Industriei Construcțiilor de 
Mașini <are ca scop acreditarea ideii de 
a se proiecta o rețea națională condu
să cu ajutorul calculatoarelor pentru 
supravegherea continuă și avertizarea 
asupra concentrațiilor periculoase de 
elemente dăunătoare din aer. Această 
rețea, în cooperare cu Institutul națio
nal de meteorologie, ar contribui la 
prevenirea poluării și la menținerea 
calității aerului.

Un reprezentant al întreprinderii 
cinematografice a județului Cluj 
pledează pentru un sistem informa
țional al planificării și analizei 
activității cinematografice. (Din păca
te, gîndim noi, informatica este nepu
tincioasă să asigure și producerea unui 
număr mai mare de filme românești 
de înaltă ținută artistică. Oricum, pînă 
atunci, este utilă, pe plan economic, 
ceea ce nu e puțin lucru, și raționali
zarea propusă de sistemul informațio
nal în discuție.)

în fine, tot pentru a releva ubicui
tatea informaticii, vom aminti și de co
laborarea dintre un inginer de Ia Cen
trul teritorial de calcul electronic 
Cluj-Napoca și un specialist în dome
niul turismului. Obiectul de studiu : 
stațiunea balneoclimaterică Moneasa, 
Arad. Această localitate, „Peria Apu-i 
senilor", va cunoaște în următorii ani 
o dezvoltare fără precedent. în acest 
context a fost întreprinsă o amplă in
vestigație sociologică : a fost chestio
nat un eșantion reprezentativ repre
zentând mai mult de 10 la sută din oa
menii muncii veniți în stațiune în ulti
mii trei ani, iar informațiile culese au 
fost prelucrate electronic; pe această 
bază au fost întocmite schițe adecvate 
privind dezvoltarea în perspectivă, pe 
toate planurile, a stațiunii.

însăși această alternare de subiecte 
— de la minerit și selecția taurinelor 
la viitorul „Perlei Apusenilor" — toa
te studiate și interpretate electronic, 
vădește de ce, într-un anume sens, azi 
„informatică trebuie să știe toată lu
mea". Iar dacă nu s-o știe, cel puțin 
s-o iubească și s-o accepte ca o rea
litate statornică a lumii de azi și de 
mîine.

LIONEL NIȚESCU ■
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SPIRITUL REVOLUȚIONAR ÎN ȘTIINȚA ROMÂNEASCA H

Domeniu in plină afirmare:

MEDICINA NUCLEARĂ
în ultimii ani, vocabularul oamenilor 

de diferite specialități s-a îmbogățit cu 
noțiuni noi, noțiuni pînă nu demult 
imposibil de asociat dar care, foarte 
repede, au trecut în limbajul curent, 
fără să mai stîrnească mirarea cuiva, 
generațiile mai tinere preluîndu-le ca 
pe ceva obișnuit: lingvistica-matema- 
tică, psihologia-cibernetică, medicina 
nucleară și alteie. Chiar dacă sceptici
lor și conservatorilor li s-a părut cam 
ciudat fenomenul, fiecare din proaspe
tele ramuri științifice născute din com
binarea altora tradiționale, și-a cîștigat 
dreptul la viață, depășind ceea ce s-a 
putut crede, la un moment dat, că re
prezintă doar o modă ori o tentativă 
sortită eșecului.

Medicina nucleară face parte din 
această categorie, astfel încît, mergînd 
la Institutul de endocrinologie și cău- 
tîndu-1 pe cunoscutul și recunoscutul 
cercetător dr. Leonard Dumitriu, spe
cializat în țară și peste hotare în noua 
disciplină, a trebuit să consemnez răs
punsul său fără dreptul de a mă mai 
mira : „Specialitatea ? Doctor de me
dicină nucleară." Este drept că, la in
trarea în pavilionul rezervat acestei noi 
ramuri medicale, trecusem un prag real 
de 30—10 cm înălțime, plasat sub un 
cadru metalic, de o grosime apreciabilă, 
al cărui secret aveam să-1 descopăr la 
plecare, văzînd desenată, pe un panou 
de sticlă, o siluetă umană și două 
becuri, unul verde și altul roșu, al 
căror rost este să marcheze gradul po
sibil de iradiere a celui care-și petrece 
un timp oarecare în spațiile destinate 
medicine! nucleare. Cu toate acestea, 
personalul secției este ori vrea să pară 
indiferent în fața severului avertizor. 
Atenția oricărui vizitator este puternic 
captată nu numai de conștiința locului 
unde se află dar și de elemente con
crete, vizuale, de pildă, de pavimentul 
scărilor și al pardoselii culoarelor, pe 
care le străbate,colorate în negru și gal
ben. Mă aștept să văd oamenii echipați 
în costume de cosmonauți, plutind la o 
înălțime de cel puțin cîțiva centimetri 
față de sol, astfel încît, întîlnindu-1 în 
cabinetul său pe cercetătorul principal 
dr. Leonard Dumitriu îmbrăcat cu o 
cămașă roz, cu cravata ușor desfăcută 
la gît, stînd la un birou obișnuit (chiar 
și calculatorul de pe masa sa nu mai 
mi se părea o prezență bizară), m-am 
simțit deconectat, ba chiar încrezător, 
ca în oricare așezămînt spitalicesc în 
care pătrunzi altfel decît în calitate de 
pacient... Medicina nucleară a început 
să aibă o istorie, adică un trecut (pe 
plan mondial fixat în deceniul al cinci
lea al secolului, pe plan național, cîțiva 
ani mai tîrziu), un prezent clar și un 
viitor mai greu de precizat dar, de pe 
acum, încărcat de presupuneri dintre 
cele mai încurajatoare dacă nu chiar 
exultante. Desigur, pentru noi cel pu
țin, aspectul cel mai important se 
leagă de starea acestei tinere ramuri în 
România și, în special, în cadrul Insti
tutului de endocrinologie, mai cu 
seamă că includerea ei ca practică, în- 
tr-un spital, s-a datorat academicianu
lui Ștefan Milcu, directorul institutului. 
Disciplina, în sine, este strîns legată de 
evoluția aparaturii de specialitate și a 
derivat, în mod evident, din ceea ce, 

tradițional, se numea radiologie. Medi
cina nucleară reprezintă o interferență 
sau o acordare, dacă vreți, a ceea ce 
fizica și tehnica modernă au pus la 
dispoziția științei pentru sănătatea 
omului. O încercare de reprezentare 
grafică a noii specialități ar profila un 
triunghi, ale cărui laturi sînt apara
tura, radiofarmaceuticele (radioizotopii) 
și omul. Noutățile pe care medicina 
nucleară le-a adus se includ în cîteva 
direcții, poate tradiționale pentru ori
care altă ramură a medicinei, dar cu 
o pondere absolut mai pregnantă : po
sibilități de cercetare privind preciza
rea diagnosticului, forme noi de trata
mente și, așa cum ne asigură dr. Leo
nard Dumitriu, foarte multe speranțe. 
Mi se pare deosebit de frumos, dacă nu 
chiar nobil, ca un om, muncind într-un 
mediu agresiv, să vorbească despre spe
ranțe, stînd într-o cămașă roz și des
făcut lejer la cravată, adică expus și 
fără teamă. „Desigur, tot ceea ce este 
radiație reprezintă un pericol (ca prin
cipiu), dar aici forța nucleară este fo
losită în scopuri nobile, iar noi nu mai 
sîntem atît de tineri și neinformați 
pentru a ne speria", îmi spune acest om 
deloc vorbăreț, deloc dispus să se 
laude, inapt ori, mai curînd, neintere
sat de interviuri ci aplicat spre studiu. 
Aflu, astfel, că expunerea copiilor la 
raze radioactive este contraindicată și 
că trebuie să se facă numai cu reco
mandare medicală bine documentată, 
în special zona gîtului și a capului și 
că, întocmai ca și abuzul de medica
mente, recurgerea la tratamentul cu 
raze poate fi mai curînd dăunătoare, 
„în Statele Unite ale Americii, cu ani 
în urmă, s-a constatat că sursa cance
rului tiroidei a fost tocmai expunerea 
copiilor la raze. în același timp, con
tinuă dr. Leonard Dumitriu, neoplas
mul recurge la terapia radiațiilor, dar 
în doze mici care sînt, pe cît se pare, 
stimulatoare. Afirmații foarte certe în 
acest sens sînt încă pîndite de risc".

M-am întrebat dacă medicina nu
cleară reprezintă o revoluție pentru 
știința respectivă, dat interlocutorii 
care mi-au răspuns au fost de părere 
că mai aproape de realitate ar fi apre
cierea potrivit căreia această ramură 
poate fi definită ca ceva nou, ceva 
care completează, în mod eficace, alte 
discipline mai vechi ale medicinei, dar 
care dispune, totodată, de propriile sale 
posibilități de investigație și tratament. 
Ca de obicei, cînd se ivește o noutate, 
se înregistrează un aflux de public în 
direcția respectivă, în cazul de față 
către speranță. Doctorul L. Dumitriu 
apreciază că pacienții sînt îndrumați, 
în mod tot mai frecvent, de colegi spre 
cabinetele de medicină nucleară (astfel 
de cabinete există în București ca și în 
alte cîteva mari centre din țară, deși 
nu toate dispun de posibilitățile și do
tările unității Institutului de endocri
nologie, fără discuție cea mai puter
nică) fiind convinși de eficiența aces
tora. Comparația care mi se oferă este 
edificatoare : toată lumea este convinsă 
de utilitatea folosirii automobilului, 
dar nu oricine știe cum anume funcțio
nează un motor 1 „La noi în institut 
există o mare încredere în noua disci
plină, continuă dr. L. Dumitriu, și 

trebuie s-o spun, odată cu aceasta 
apare și primejdia de abuz, pentru că, 
față de vechile metode, de cele deve
nite tradiționale, cele noi sînt mult mai 
rapide dar includ și un cuantum de 
nocivitate pe care nu toți medicii îl iau 
în calcul. Pe de altă parte, medicina 
nucleară este de departe cea mai 
scumpă, mai ales pentru statul nostru 
care și-a asumat întreaga responsabi
litate a sănătății publice, cum este și 
firesc pentru un stat socialist. Aceasta 
nu Înseamnă însă că, cel puțin în me
dicina nucleară, s-a conturat, din par
tea ministerului de resort, o politică 
anume, realizările de care dispunem 
fiind mai ales rodul unei înțelegeri și 
sprijin din partea Centrului național 
de energie nucleară ca și al muncii de 
pionierat desfășurată de unii savanți, 
cum a fost Horia Hulubei, cu vederi 
largi. Mă întrebați ce dăm noi medi
cinei clasice ? Două elemente deja 
cunoscute : diagnostic și tratament, dar 
ambele foarte noi, specifice. De pildă, 
la endocrinologie, unde s-au făcut 
începuturile pentru că însăși medicina 
nucleară a debutat cu glanda tiroidă, 
din cauza iodului radioactiv, dăm 
soluții extrem de eficace în depistarea 
cancerului tiroidian și tratament la fel 
de eficace. In primul rînd, s-a obținut 
o sporire deosebită a capacității de 
vizualizare a acestei glande ca și a 
celei paratiroide, a glandelor supra
renale. De la metoda oarbă, adică de 
la palpare, s-a trecut la fotografie, la 
localizarea exactă a zonei lezate, în 
plus, se poate studia funcționalitatea 
acestor glande, ceea ce constituie un 
ghid de mare precizie pentru alegerea 
și aplicarea tratamentelor. De aici 
rezultă șl niște consecințe economice 
foarte importante, intrucît durata de 
spitalizare se reduce cu mult, oamenii 
fiind redați totodată proceselor pro
ductive mai devreme decît atunci cînd 
se recurge la tratamentele „clasice". 
De foarte multe ori, aplicînd tratamen
tul cu radioizotopi se elimină interven
ția chirurgicală. Statistic se poate de
monstra că, aproape fără excepție, 
cancerul tiroidei este vindecat, dacă 
se aplică la timp și în mod corect. Este, 
dacă vreți, un aspect nu lipsit de im
portanță, deoarece afirmația mea 
înseamnă profilaxie".

într-una din sălile de operație, dr. 
Niculae Cernăianu a terminat o inter
venție și se pregătește să redevină... un 
om obișnuit, dar și un „martor" al 
afirmațiilor, după opinia mea, destul 
de rezervate ale medicului Leonard 
Dumitriu. 4

— Medicina nucleară ne-a ridicat 
foarte mult calificarea profesională, 
deoarece datorită ei am avut, practic 
pentru prima oară, un control obiectiv 
și permanent asupra acțiunii noastre 
de chirurgi. Comparația care-mi este 
cea mai dragă este aceea cu piloții de 
vînătoare, care-și caută singuri adver
sarii, fără să-i vadă, fără să fie preve- 
niți, situație egală și pentru cei mai 
experimentați ca și pentru novici. Tot 
timpul viteza trebuie să fie foarte 
mare. Timpii foarte zgîrciți. Acum 
sîntem conduși de la sol de un radar 
care nu greșește : medicina nucleară, 
care ne indică precis ținta, dușmanul, 
boala. De aceea, Ia noi, cancerul de 
tiroidă (iodocaptant) a devenit o boală 
vindecabilă în timp util, și, îndrăznesc 
să afirm chiar și mai mult decît atît s 

sîntem eficaci și în cazurile apariției 
unor metastaze pulmonare, deoarece 
cancerul endocrino-dependent nu se 
supune integrai legilor oncologiei 
clasice.

Am vizitat diversele instalații : ca
mera de dozări, scintilograful, calcula
torul medical (cel mai mare din țară), 
am văzut instalația de ultrasunete, 
care acționează corelat cu scintilogra
ful de diagnostic, am văzut pacienți și 
am vorbit cu unii dintre ei. Prima 
observație, care mi s-a impus, a fost 
aceea, ulterior confirmată șl de medici, 
că această unitate realizează o exce
lentă colaborare cu bolnavii aflați în 
tratament, pe baza unei sincerități 
absolute : diagnosticul le este comuni
cat de îndată ce a fost stabilit, chiar 
dacă boala se cheamă cancer. Menta
litatea celor aflați în tratament se 
schimbă complet în clipa cînd își 
cunosc diagnosticul și șansele pe care 
le au, îmi spune dr. N. Cernăianu. 
Deși nu sînt foarte tînăr, n-am văzut 
încă, în acest spital, un pacient bine 
operat și tratat de cancer tiroidian, 
murind. Nu prea demult, deși corect 
operați, din punct de vedere chirur
gical, șansa de viață era minimă.

în privința cercetărilor și izbînzilcr 
originale, aparținînd colectivului de la 
Institutul de endocrinologie, mi s-au 
precizat doar două (deși în programul 
celui de-al III-lea Congres național de 
endocrinologie din octombrie 1976, ’ 
ținut la București, am. întîlnit mult mai 
multe lucrări interesante : sintetizarea 
unui radiofarmaceutic pentru vizuali
zarea glandelor suprarenale (premieră 
europeană), obținut în colaborare cu 
cercetătorii de la Centrul de chimie 
organică din cadrul ICECHIM, și o 
tehnică de tratament a cancerului ti
roidian cu doze mari de radio-iod, 
care asigură recuperarea bolnavului 
într-un timp scurt, tehnică bine apre
ciată și peste hotare de unde sosesc 
numeroși pacienți pentru a beneficia 
de ea.

Aparatura utilizată (în camera de 
scintilație instalația respectivă avea 
circa 100 de mii de repere !), problema
tica foarte diversă, implicațiile altor 
științe ca fizica, în principal, și mate
matica, cer medicului nuclear o pre
gătire specială, care — în momentul de 
față — se obține prin cursuri de cîteva 
luni de calificare organizate în cadrul 
Comitetului de stat pentru energia 
nucleară, dar care credem că se impu
ne a fi inclusă în programul învăță- 
mîntului superior, măcar într-unul din 
anii de studiu ai facultății respective, 
deoarece instalațiile tehnice, oricît de 
moderne vor fi, nu pot înlocui pregă
tirea medicului. Deși acest articol s-a 
limitat la o vizită în cadrul Institutului 
de endocrinologie, apare evident că 
medicina nucleară este implicată astăzi 
într-o serie întreagă de alte specialități, 
cu foarte puține excepții (practic 
cazuistica fiind nelimitată iar meto
dele specifice acut competitive cu tot 
arsenalul cunoscut în rfiaterie de ana
lize). Poate de aceea, la despărțire, dr. 
Leonard Dumitriu mi-a spus, oarecum 
dezamăgit: „Regret că n-am putut să 
vă furnizez un titlu senzațional de 
revistă, dar munca noastră este # 
treabă foarte serioasă, de mare profe- 
sionalitate".

EMANUEL VALERIU ■

Oul lui Columb era
Inhalatorul stațiunii balneoclimaterice 

Slănic Moldova a fost construit cu peste o 
jumătate de veac în urmă, imediat dună 
începerea acțiunii de sistematizare. Prin» 
1929, a fost dotat cu aparate de inhalat 
Popper, foarte moderne la ora aceea, dar 
care pe parcurs s-au dovedit a fi fragile, 
mari înghițitoare de bani, datorită în pri
mul rînd componentelor de sticlă, ce se 
sparg foarte ușor și, totodată, cer o mano
peră specializată la fabricare. Un calcul 
sumar indică un consum anual de „sticlă
rie" echivalent cu 30 000 lei. La acest in
convenient se adaugă altele de natură 
tehnică : jiglerele pentru inhalatii nu sînt 
confecționate la parametrii corespunzători, 
unghiul de înclinare riefiind perfect, uneori 
cu deplasare laterală ; brațul de legătură 
al celor două duze fiind tot din sticlă se 
rupe ușor ; orificiile duzelor sînt de cele 
mai multe ori prea largi, particulele pulve
rizate fiind astfel prea mari ; duzele se 
înfundă ; pulverizarea nu este de calitate.

Cu toate acestea, ele funcționează și azi, 
făcînd notă discordantă cu aparatura ultra
modernă a celor 5 baze de tratament. Pu
teau fi înlocuite cu aparatură de ultimă 
oră. dar aceasta nu era realizabilă decît 
prin import, valoarea setului variind între 
263520—807690 lei valută, în funcție de cele 
3 modele puse la dispoziție de partenerii 
externi. Poate că unii s-ar fi grăbit să le

un... ac de seringă
cumpere, însă dr. GHEORGHE MUN- 
TEANU, medicul șef al Policlinicii bal
neare, a fost de altă părere. Cu răbdarea 
ce îl caracterizează, el a urmărit timp de 
13 ani, exact cît s-a scurs de la venirea saiT 
în stațiune, toate capriciile acestui aparat 
șl pînă la urmă a dovedit că îl cunoaște 
atit de bine, încît îl poate înlocui cu un 
altul, conceput și construit de el.

Aparatul de inhalatii universale, creația 
medicului specialist Munteanu. funcțio
nează pe același principiu ca al celor 
actuale, soluțiile constructive și parame
trii funcționali fiind însă net superioare, 
în primul rînd, materialele folosite la con
fecționare sînt inoxidabile, ceea ce face 
practic nelimitată viața aparatului, prin 
creșterea rezistenței la manipulare și evi
tarea coroziunii de la apa minerală. Apoi, 
modul de îmbinare a elementelor compo
nente permite întreținerea ușoară, apara
tul putînd fi spălat și curățat în fiecare zi. 
în plus, folosirea unei duze cu un capăt 
foarte efilat, capilar, cu posibilitatea de 
îmbogățire cu aer a fluxului de pulveri
zare, oferă condiții de reglare a intensită
ții de pulverizare, ceea ce duce la utilizarea 
aparatului atît la inhalațil, cît și la aerosoli, 
lucru ce nu se putea realiza cu ve
chiul aparat.

De fapt, noutatea primă a aparatului 
conceput de doctorul Munteanu constă 

tocmai în duză, care nu este altceva decît 
un... ac de seringă. Nu un ac nou. ci unul 
uzat, tăiat la o anumită distanță de bază. 
Aruncate pînă în urmă cu cîteva luni, 
acele uzate se dovedesc deosebit de utile, 
deoarece, avind deja cele mai fine orificii 
care se fac la ora actuală, pot fi alese după 
dimensiunea acestora, în funcție de gradul 
de pulverizare dorit. Cînd nu mai cores
pund, se înlocuiesc cu altele, fără nici c» 
pierdere.

Dar noutăți la aparatul de inhalatii uni
versale sînt mult mai multe. Amintim, 
mai întîi, că pulverizarea apei minerale 
este mult mai fină (picăturile pulverizate 
lovesc pentru a doua oară pereții vasului) 
și, deci, pacientul o poate inhala mai ușor. 
Pentru comparație, merită inserată expe
riența făcută de autor în această privință. 
Astfel, timp de 15 secunde (în două rîn- 
duri) s-a măsurat viteza de sedimentare 
a particulelor aerosolizate într-un cilindru 
gradat de un litru, atît la aparatele vechi, 
cît și la noul aparat, precum și la un alt 
aparat de aerosoli cu ultrasunet, aduș din 
import. Timpul de sedimentare a vapori
lor a fost de 14—16 minute la vechiul apa
rat, de 18—21 minute la cel din import 
(electronizat, folosind cristale de cuarț 
etc.) și de 20—21 minute la noul aparat. 
Deci, realizarea doctorului Munteanu este 
net superioară aparatelor Popper și de 
aceeași valoare cu ultimele creații mon
diale. De notat însă că aparatul românesc 
are o construcție simplă, pe cînd cel străin 
una sofisticată, cu destule inconveniente. 

între care și procurarea elementelor de 
schimb.

Pretîndu-se foarte bine la tratamentul 
cu ape minerale, noul aparat nu utilizează 
energia electrică, iar apa caldă nu mai 
trebuie recirculaiă, deoarece autorul a 
conceput și un sistem care asigură încăl
zirea soluției ce urmează a fi pulverizată, 
în rezervor se pot introduce, astfel, solu
țiile medicamentoase și apa minerală la 
temperatura optimă necesară (34—37° C). 
Economiile realizate sînt de 192 mc apă 
caldă pe zi și 81 656 lei pe an. Dacă adău
găm și economiile realizate cu retribuirea 
personalului, care se reduce simțitor, 
într-un an se obțin 147 406 lei beneficii. în 
loc de 30 000 lei pierderi. Notînd că la con
struirea noului aprat (care poate fi reali
zat pe plan local) se cheltuiesc doar 5 000 
lei. valoarea celor 30 de aparate necesare 
ar fi amortizată într-un singur an. O solu
ție, deci, care ar putea fi folosită de toate 
stațiunile balneoclimaterice din țară.

Iată motivul pentru care atragem aten
ția asupra ei, în speranța că toti cei inte
resați vor reacționa cu promptitudine, 
realizîndu-se astfel însemnate eco
nomii valutare. Aparatul de inhalațil uni
versale, conceput de dr. Gheorghe Mun
teanu, funcționează cu bune rezultate (este 
și mai estetic, nu creează repulsii pacien
tilor) de trei luni în stațiunea Slănic 
Moldova și în curînd, într-o primă 
etapă, i se vor alătura alte 20. Este o reali
zare care merită toată atenția.

CORNEL GALBEN ■
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- DECISĂ DE OM
Pe șantierul Canalului Dunăre-Marea 

Neagră — cel mai mare dintre șantierele 
României de azi — sînt de excavat, spun 
proiectele, peste 3 milioane de metri cubi 
de pămînt. Adică, vreo cîteva Ceahlăuri. 
Adică, vreo cîtiva munți, culcați sub 
liniile dulci ale orizonturilor Dobrogei, 
vor trebui clintiți din somn, clintiți din 
loe, vor trebui desfăcuți din coerența de 
eră a rocilor, apoi puși în mișcare, bucată 
cu bucată, spre alte zări, ca într-o re
petiție generală a unei orogeneze ce, evi
dent, n-o să mai aibă loc. în locul lor, 
pe întreg acest spațiu, adică pe spațiul 
dintre Mare și Dunăre, tăind transversal 
Dobrogea, va fi Canalul.

în sistemul de ape al României, unul 
din cele mai bogate și mai ai-monice din
tre cite se știu pe planeta noastră, sis
tem a cărui bază geometrică este Dună
rea, a cărui cutie de rezonanță e marea, 
a cărui sursă sau castel de zămislire, 
pierdut cu turnurile în nori fabuloși, sînt 
Carpații, Canalul va fi cel mai tînăr rîu, 
de fapt un rîu uriaș, un fluviu, un întins 
bulevard de apă purtînd pe spinarea lui 
cohorte de nave. Deci va fi, ca mișcare 
a vieții pe undele lui și pe țărmul lui, 
rîul cel mai uman, deci va fi, ca produs 
uman, rîul cel mai obedient la porunca 
omului, supus în întregime omului, toate 
mișcările, toate secretele, toate energiile 
Iui fiind decise de om, fiind în mîna 
omului.

Aceasta este lucrarea, cea mai specta
culoasă lucrare hidrotehnică din țară și 
una dintre cele mai interesante ale lumii. 
Iar opera finită va fi — trecînd peste 
rostul ei economic — un prodigios mo
nument de civilizație, de nouă civilizație 
a naturii în România, într-o vreme cînd 
omul nu numai că poate supune natura, 
dar poate lucra asemenea ei. Poate — 
mai exact spus — să creeze el însuși 
natură, incluzînd-o deplin în tiparele 
sentimentelor lui despre -ea, ale vrerilor 
lui despre ea, și construind-o astfel încît 
ea să se recunoască pe sine în chiar 
gestul lui. Un gest care-1 servește desă- 
virșit și pe el, omul, dar și natura. Un 

gest prin care fauna, flora și cerul Do
brogei se vor schimba, se vor colora altfel, 
vor fremăta altfel, umanizarea geogra
fiei, deci și a microclimei, închegînd o 
altfel de intimitate a locurilor, dificil de 
definit la ceasul de față, dar foarte ne
cesară. O intimitate căreia omul, de pe 
acum, îi poartă, nerăbdător, nostalgia.

Cum se construiește acest Canal, aceas
tă nouă apă, această nouă natură a 
României ?

ÎNTR-O COLOANA DE BLINDATE, 
CAUTÎND O LOPATA

Pămîntul care trebuie excavat e alcă
tuit, ni se spune, din straturi de calcar, 
de nisip și de loess, amestecate haotic, de 
parcă natura, cînd le-a lucrat, a ezitat 
între mai multe proiecte, abandonin- 
du~le pe rînd, sau poate ratîndu-le, cu 
perseverența tantalică, dar oarbă, a so
bolului care, ridicînd cu umerii mușu
roaie, le lasă izbeliștii în chiar pragul 
ajungerii lor la lumină. Aceasta înseamnă, 
pentru constructori, schimbarea „din 
mers“, în funcție de structurile diferite, 
neomogene, ale pămîntului, de duritățile 
cu diferite valori ale rocilor, a instru
mentelor muncii, a tehnologiilor ei. Aceas
ta înseamnă, practic, că fiecare metru 
care se sapă, reprezintă o problemă, că 
nicăieri nu se repetă aceleași soluții, că 
munca, pe acest șantier, are un neprevăzut 
pe care nu-1 întîlnești în alte părți. 
Fiindcă — e de prisos s-o mai spunem — 
un canal, ca și o linie aeriană de înaltă 
tensiune, sau ca și zborul unui avion, 
își alege traseul cel mai scurt, traseul 
optim, indiferent la accidentele reliefului, 
care nu pot decide, necum deturna pro
iectul inițial, reprezentînd soluția econo
mică cea mai bună.

Deci problema problemelor, la această 
uriașă construcție, ține, la ora de față, 
de tehnică, mai precis spus, de mobilita
tea ei, de capacitatea ei de cuprindere și 
de stăpînire, într-un sistem unitar de 
lucru, a diversității materialului supus 
prelucrării, a acestui pămînt anarhic, în 
care calcarul, nisipul și loessul se logo

desc absurd, în absurda logodnă interve
nind, ca partener în plus, mai capricios 
decît toți, mai imprevizibil ca toți, și 
apa freatică, dușmanul numărul unu al 
constructorilor de pretutindeni. Aici, 
mai dușman că oriunde, el ieșind în fața 
constructorilor pe parcursul întregii lu
crări, în toate zilele și nopțile ei. La con
strucția unei case, a unei fabrici, a unei 
hidrocentrale, la orice construcție, în 
afara unui canal, apa freatică, odată 
fundațiile înălțate, rămîne numai o amin
tire, un fior umed al începuturilor, în- 
frigurînd doar amintirile. Aici, ea va fi 
pretutindeni, pînă se va săpa ultimul 
metru cub din cele 3 milioane.

Deci problema problemelor, la ora de 
față, este tehnica și cei ce o stăpînesc. 
O tehnică — ni se spune — cu o gamă a 
utilajelor, mecanismelor șl tehnologiilor 
extrem de largă, de variată, de complexă, 
de inedită, o tehnică foarte modernă, 
pregnant specializată, solicitînd cunoș
tințele oamenilor, solicitîndu-le efortul 
de adaptare, deci de gîndire, deci de in
teligență, la un mod ce echivalează, 
chiar pentru meșteri vechi și experimen- 
țați, cu un mare și permanent examen.

Cel ce ne spune aceste lucruri este in
ginerul lacent Țoringhibel, directorul în
treprinderii de utilaj greu pentru con
strucții, una din marile întreprinderi 
anume create aici, pe platforma Cana
lului, pentru nevoile șantierului, adică 
pentru mecanizarea lucrărilor lui. Pro
porția mecanizării, Ia ceasul de față : pes
te 95 la sută. Proporția utilajelor noi, de 
concepție inedită, cu performanțe tehnice 
inedite, a căror carieră românească — 
și nu numai românească — se inaugu
rează pe acest șantier : la fel de mare. 
Adică, pe lîngă clasicele (deși nu vechi !) 
excavatoare electrice mari, cu capacități 
între 3 și 8 metri cubi, se pot vedea (mai 
exact, au putut fi văzute, testarea aces
tora aici făcîndu-se, în prezent ele 
fiind așteptate să se întoarcă în lungi 
coloane) excavatoare de 8-10 metri cubi, 
operă a constructorilor de la „Progresul"- 
Brăila. Mai pot fi văzute, pe lingă clasice

„Belaz“-uri sau autobasculante româ 
nești de 16 tone, autobasculante, tot ro 
mânești, de 50 de tone, premiere ale Bra 
șovului, și ele testate aici, experimentat 
aici, pe șantierul Canalului, pe ace; 
gigantic „poligon de încercare" ce, dup 
opinia interlocutorului nostru, „își me 
rită banii" fie și numai pentru aces 
motiv, adică pentru serviciile ce 1< 
aduce, ca poligon, industriei româneșt 
a utilajelor de construcții. în curînc 
pămîntul va fi transportat și cu ajutori 
benzilor, uriașe eșarfe ce vor înfășur

Pe șantierul Canalulu

șantierul, desfășurîndu-1 de fapt sps 
toate zările, ducînd masele de calcare, iii 
șipuri și loessuri, scoase din albia ma 
relui bulevard de apă, acolo unde est 
nevoie de ele, adică la construcțiile vi 
itoarelor porturi.

în timp ce inginerul lacent Țorin 
ghibel, vechi constructdr, om cu școal 
Hunedoarei și a Podului de la Giurgeni 
Vadu Oii, ne oferă această sumară pre 
legere tehnică, o vibrație a pereților bi 
roului său, ca un scurt cutremur, n 
mută, instantaneu, privirile spre fereas 
tră. Trece un camion. Trece, de fapt, 
uzină pe roți, de proporții cum n-am mc 
văzut. Este o autobasculantă de 120 d 
tone, avînd, în fiecare dintre roți, mc 
toare, avînd, pe roți, o uriașă clădire d 
fier, greoaie dar elegantă ca o navă ac 
trală, avînd, deasupra întregului edifi 
ciu, un om, la volanul lui. Sîntem ter 
tați să facem o fotografie, dar nu u 
oarecare instantaneu, fiindcă instantanei 
ar strivi, ar aplatiza imaginea, ci o fote 
grafie cu nițică regie, care să impun: 
chiar și în pagina de revistă, ceea < 
obiectul însuși, în primul rînd, îți in 
pune, adică cea de-a treia dimension

Mergi, iubite cetitorule, și vezi muzeele 

artei și arhitecturii țărănești din Maramureș!

...Doi români tăcuți și de treabă, 
trecuți de cincizeci de ani, înalți și cio- 
lănoși, ostenesc de cîteva zile, cu gra
ba aceea înceată dar, pînă la urmă, 
uimitor de harnică a oamenilor de Ia 
munte, să taie cu joagărul, pe lung, 
niște blăni groase dintr-un lemn de 
șapte, opt metri lungime. E o după 
amiază întunecată, cu cerul coborît, 
apăsat de ploi reci. Au desprins, de-a- 
cum, cîteva felii și, în iarba deasă, 
mustind de apă, lemnul pare să lu
mineze moale. O lumină tihnită poar
tă, de asemenea, cămășile bătrînești 
ale meșteșugarilor și nădragii lor largi 
de cînepă. Fierul hîrșîie fără grabă. 
Blănile de copac sînt pentru restaurarea 
pereților unor case maramureșene 
strînse de pe tot întinsul județului și 
aduse ca să fie montate și reparate 
aici, pe platou.

Să privim puțin în jur. Vedem mai 
multe gospodării țărănești. Toate dau 
o impresie de putere și sănătate Ca
sele n-au mulțime de camere, dar cum 
stau bine înfipte în mijlocul ogrăzii, 
cu iarba în jur întreținută ca un ga
zon, arată încăpătoare și primitoare. 
Sînt lucrate în întregime din lemn. 
Chiar și cuiele sînt de lemn. Acoperi
șul de șindrilă are panta abruptă. Gar
durile sînt împletite, mai toate, din 
nuiele. Platoul e la intrarea în Sighetu 
Marmației, cum vii pe șosea dinspre 
sud. Pe o mică înălțime, stă semeț o 
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biserică, de lemn și ea, o minunăție d 
stil și sunet. Intrăm în curți prin p<„ 
țile mari, cu broderia lor de cioplitur 
și citim, pe pragul de sus al ușii casc 
anul facerii. într-un loc scrie 1690, 1 
altul 1730. Gospodarii au însemn; 
alături și anul pe stil vechi, adică ci 
ce măsoară mai bine de șapte milen 
de la începutul începuturilor. Deocan 
dată, au fost strămutate douăzeci d 
case. în limbaj muzeistic li se zic 
unități. în scurtă vreme, numărul un: 
tăților va ajunge la șaizeci. Sînt casc 
le cele mai mîndre ale Maramureș;; 
lui, care să spună de vechime, de con 
tinuitatea ființei românești, de forț 
creatoare a poporului. Mergi printr 
casele astea, răsfirate pe înălțime. S 
ghetu Marmației pare să fie tare di 
parte, ferestrele mici și oarbe au cev 
neliniștitor, așezarea, trănicia, echil 
brul locuințelor te găsesc curînd c 
un soi de împăcare, de încredere c 
care parcă nu mai aveai cunoștinți 
Cîți prunci, ce frumusețe de coconi 
cocoane se vor fi născut sub bunătate 
și pacea acestor acoperișuri. După M 
zeul satului din Capitală, vom ave; 
foarte curînd, în nordul Maramureș) 
lui, o rezervație de arhitectură țări 
nească, un al doilea muzeu al satul; 
cum niî există multe în lume. Noi știr 
că muzeele sînt instituții unde sir 
expuse și păstrate cu grijă științific 
bunuri patrimoniale. Ideea de a fa<
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CAPODOPERA A NATURII PATRIEI
Drept pentru care Elena Ghera, colega 
mea, ar vrea ca lingă colos să fie și-un 
om, un clasic constructor, cu clasica lui 
tapată. Inginerul Toringhibel cade pe 
gînduri. Dumnezeu știe, zice el, de unde 
am putea procura așa ceva, adică un om 
cu lopată. Adică, de fapt, o lopată. Pu
tem procura, zice el, orice tip de exca
vator din gama „Castor", adică din cele 
mai noi, mai mari, mai moderne excava
toare produse de întreprinderea brăi- 
leană, dar o lopată — de unde 1

Pe șantierul Canalului Dunăre-Marea

măre — Marea Neagră

Neagră, constructorul clasic a dispărut. 
Pe șantierul Canalului Dunăre-Marea 
Neagră, această operă a maturității teh
nice a românilor, a modernității creației 
românești în acest cincinal al revoluției 
tehnico-științifice, constructorul este omul 
de pe excavatorul de mare capacitate, de 
pe uriașele basculante, de pe încărcă
toare și buldotancuri cu performanțe 
înalte, de pe viitoarele benzi transpor
toare. El este comandantul redutabilei 
coloane de blindate care decide succesul 
bătăliei pentru Canal. El este omul celei 
mai înalte calificări, calificare care, de
sigur, nu se cucerește ușor, ci cu aspre 
tatuări de inițiere, nelăsînd să se fil
treze ușor nerăbdarea sau graba printre 
parametrii noilor tehnologii, ale noilor 
discipline tehnice, dar o calificare care, 
odată atinsă,- face din cel care-o poartă 
un campion al profesiei sau al branșei 
lui. Altfel spus, cel ce vine să lucreze 
pe șantierul Canalului Dunăre-Marea 
Neagră are șansa de a deveni, în cel 
mai scurt timp, un meșter, un veritabil 
meșter, grație tehnicii cu care se con
fruntă și grație modului în care este șco
larizat, grație metodelor moderne (din 
care nu lipsește filmul, cum și alte mij

loace audio-vizuale) cu care i se predau 
cunoștințele necesare.

I-am cunoscut, pe șantierul Canalului, 
pe mulți din acești constructori, fiecare 
din ei un specialist, dublat, evident, de 
un pasionat, un pasionat al noului, un 
pasionat al muncii pe care o face, pasiune 
născută dintr-o înaltă conștiință, con
știința însemnătății gestului lui pentru 
țară, pentru prezentul și viitorul con
strucției românești. Ei, foarte mulți din
tre ei, sînt tineri, lucrind în cadrul Șan
tierului național al tineretului. Ei au 
venit din toată țară, mulți dintre ei nu 
din marginile, ci din însuși centru] de 
foc al construcției românești, de pe cul
mile ei, ca să urce, aici, trepte în plus, 
spre o culme nouă. Ei au venit de pe 
șantierul Sistemului hidroenergetic și de 
navigație Porțile de Fier I. ei au venit 
de la Rovinari, ei au venit, în număr 
mare, de aici, din Dobrogea, unde con
struiseră mari fabrici -și combinate, mari 
edificii portuare, mari sisteme de irigații, 
sau acel monument de pe Dunăre care 
e Podul de Ia Giurgeni-Vadu Oii. Un 
astfel de om este șoferul Ion Cabău, un 
tînăr de vreo 30 și ceva de ani. stăpîn 
al volanului unui ..Belaz". adică al unei 
autobasculante de 27 de tone. Un schimb, 
la volan, lucrează el, apoi predă volanul 
soției sale, șoferiță pe același „Belaz". 
își împart munca, astfel, șase zile din 
săptămînă. doar într-a șaptea nu-și mai 
împart eforturile, ci le despart. într-a 
șaptea, ea trebuie să gătească (gătește 
pentru toată săptămînă). el trebuie să 
curețe mașina (tot pentru toată săptă- 
mîna), lunea o iau de la-nceput. Victoria 
Cabău nu-i singura femeie care lucrează 
pe șantierul Canalului, sînt sute altele, 
neveste și fiice ale constructorilor, deve
nite aici, gratie școlilor de calificare, bo
binatoare. strungărițe. electricieni, con
ducătoare de foreze, mecanici pe utilaje 
simple, dar și pe utilaje complexe, dacă 
puterile le ajută și dacă ambiția le ridică 
acolo. Elena Opriș este excavatori stă, 
conduce un excavator de 2,5 m.c„ e ves
tită pentru munca de calitate, de „mare 
finețe", ni se spune, pe care o săvîr- 

șește de la începutul lucrărilor. Spațiul 
nu ne îngăduie să-i cităm pe toți frun
tașii marelui șantier, pe toți pasionatii 
muncii, ei, de fapt, nici n-au prea fost 
citați pînă acum, n-a fost timp pentru 
asta, adică pentru citări pe ordine de zi, 
fiindcă într-o astfel de gigantică bătă
lie cum e construcția noii albii a Dunării 
către Mare nu prea e timp de ordine de 
zi, nu e timp de numit pasiunea, cînd to
tul se sprijină pe pasiune. Pe pesiune 
și. cînd e cazul, pe eroism. Un fapt, din
tre multe. La un excavator electric de 8 
metri cubi a apărut, nu demult, o defec
țiune, defecțiunea amenința cu întreru
perea muncii, ceea ce ar fi însemnat, la 
fiecare 24 de ore de stagnare a utilajului, 
că 10 000 de metri cubi de pămînt n-ar 
mai fi fost săpati. Șeful de echipă loniță 
Gheorghe. împreună cu maistrul Costică 
Boțea, cu electricianul Nicolae Biriș. cu 
inginerul Gheorghe Ivașcu. au muncit, 
fără pauză, vreo treizeci de ore. adică 
mai mult de o zi și o noapte, sudlnd, vî- 
rîți în niște chesoane. în poziții istovi
toare, adică întinși pe burtă, și fiind ex- 
trași din acele chesoane doar atunci cînd 
brațele amorțeau, cînd ochii li se împă
ienjeneau, cînd sîngele își încetinea cir
culația. Atunci erau extrași din chesoa
ne, frecționați zdravăn, și. cînd obrajii 
începeau să li se coloreze, cînd ochii li 
se limpezeau, intrau la loc, în acele che
soane în care sudau întinși pe burtă.

DESCOPERIM LOPATA. CA PE O
ALTFEL DE EMBLEMA A PASIUNII

Străbătînd șantierul, descoperim totuși 
și o lopată !

Evenimentul are loc la una din cele 
șase așa-numite „tabere" ale construc
torilor. Aceste „tabere" sînt niște colonii, 
de fapt niște microorașe. compuse din 
modeme pavilioane, fiecare pavilion fiind 
împărțit în apartamente de două ca
mere, cu bucătărie, cu dușuri, cu lumină 
electrică, cu încălzire centrală, cu rețea 
de canalizare, cu apă curentă. Taberele 
au cluburi, au dispensare, au cantine cu 
autoservire, au mici baruri, au alei în-

Coloana de blindate a șantierului — ] 

grijite, despărțind zone verzi. încărcate 
de flori și arbori decorativi. Iar pentru 
îngrijirea zonelor verzi este nevoie și 
de lopeți.

în tabăra în care poposim, la ceasul 
înalt al amiezii de mai. e liniște. Marile 
mișcări epice, zgomotele, tumultul șan
tierului se petrec undeva, departe. în 
niște culise ale pămîntului sau sub- 
pămîntului. Aici, în primul plan ăl sce
nei, în fata unui pavilion, un om în sa
lopetă, înarmat cu o lopată, plantează 
flori. Va merge la lucru în schimbul al 
doilea, sau poate că a venit din schimb 
acum, și, fiindcă nu se simte obosit, 
fiindcă e primăvară, fiindcă e cald și 
senin, a ieșit în fața pavilionului să plan
teze flori. Face gingașa operație cu ges
turi cuminți și tandre, ca și cum nu cu 
aceleași mîini ar fi opintit în manetele 
unui excavator sau ar fi învîrtit, cu 
efortul întregii ființe, volanul greu ca o 
piatră de moară al upei basculante-colos 
de nu mai știu cîte tone.

Oameni veniți din toată țara încep să 
se simtă, aici, acasă. Munca lor e acum 
aici, deci casa lor e acum aiei. Pînă 
cînd vor pleca — poate, cu primul vapor 
ce va șuiera din sirenă pe apa Canalului 
Dunăre-Marea Neagră — ei vor face 
totul pentru ca locul acesta, în pano-, 
ramele-i largi ca și în detaliu, în uriașa 
construcție pe care-o întemeiază cu mari 
eforturi, cu risipă de pasiune, de eroism, 
de inteligență, ea și în firul de trandafir 
pe care-1 înfig delicat în pămînt, să 
poarte — pentru cei care vor veni — 
urmele trecerii lor.

De curînd, pe șantier s-a celebrat pri
ma nuntă. Mirele e inginerul Mărius Pri- 
secaru, fost muncitor, fost constructor pe 
marile șantiere ale Moldovei, absolvent 
al Politehnicii din Iași, promoția 1976, 
unicul din promoția lui repartizat aici. 
S-a însurat cu doctorița Viorica Stoian, 
șefa dispensarului unei tabere. Li s-au 
făcut cadou, la nuntă, buchete de flori. 
Din primele flori răsărite în tabără.

Noua natură a Dobrogei — operă a 
omului — s-a și ivit.

ILIE PURCARU ■

lucru î Fotografii de ELENA GHERA ■

tnuzee de etnografie și de arhitectură 
/«rănească în Maramureș pare puțin 
exagerată, știind că partea asta de 
ară a fost binecuvântată cu darul de-a 
3 artă pînă și în natura ei, nu numai 
n lucrul oamenilor. Făcînd, zilele tre- 
mte, drumul peste muntele Gutîi și 
eșind Ia șosea dreaptă, am văzut cum 
și scoteau maramureșenii, cu sărbăto- 
ile primăverii, cergile și lucrurile de 
.estre ale fecioarelor la aer și la ve- 
lere. De-atîta frumusețe și bogăție a- 
>roape că-mi era sufletul greu. Muzeul 
tnografic de la Sighetu Marmației nu 

! atit o instituție, chiar dacă numai 
n anul 1977 a fost vizitat de peste 
1 000 de turiști de-ai noștri și străini, 
ît, o sublimă ambiție. Istoria Muzeu- 
ai Maramureșului seamănă, în ce pri
ește drama, cu istoria țării. în 1878, 
înd a fost înființat, avea profil arheo- 
3gic și de istorie naturală. El venea 
a o încununare a eforturilor Asocia- 
iei pentru cultura poporului român 
1 Maramureș (1860) și-i era sortit să 
ie de mai multe ori risipit. A pierdut 
lecțiile în niște împrejurări și astăzi 
eclare. E reînființat în 1926, prin stră- 
ania profesorului Gheorghe Vornicu, 
ar în timpul Dictatului de la Viena 
ierde din nou toate colecțiile, cele de 
ssături și cultură materială țărăneas- 
ă fiind de o valoare inestimabilă, 
'rancisc Nistor aude peste timp gla- 
ul înaintașilor lui întru idee și redes

chide muzeul în 1957. E atît de plin 
de podoabă Maramureșul că nici cel 
mai rău război nu-1 poate secătui. Se 
știe că în perioada 1940—1944 asta s-a 
urmărit: distrugerea unui tezaur și, cu 
asta, oprimarea spiritului.

Mihai Dăncuș, directorul de azi și 
omul care, continuînd voința lui Fran- 
cisc Nistor, a pus în mișcare ideea re
zervației de arhitectură are în tot ce 
spune și întreprinde o patimă de pa
triot pașoptist. Organele locale de 
partid și de stat au încurajat și sus
ținut materialicește înfăptuirea rezer
vației de arhitectură țărănească. Nu e 
deloc simplu să strămuți atîtea con
strucții vechi și falnice, lemn cu lemn, 
mai cu seamă că maramureșeanului 
tocmai strămutarea nu-i place. El are 
gustul lucrului cu durată, el țintește 
la stabilitate și continuitate. Mihai 
Dăncuș și toți cei care s-au alăturat 
gîndului său, oameni care au muncit 
luni de zile fără gîndul simbriei, care 
au cărat lemnul greu al caselor și l-au 
îmbinat iarăși trainic, pentru alte 
cîteva secole, au ținut mai presus de 
toate nevoia de a pune în drumul șco
larului și al călătorului, al omului ve
nit cu inimă deschisă la apa Izei și a 
Marei, monumentele continuității nea
mului. Un istoric de artă german ob
serva că la meșterii lemnului din 
România, nu numai obiectele au căpă

tat, prin cultivarea neîntreruptă a for
mei, un minunat rost estetic, dar — 
fapt care nu se întîmplă la popoarele 
migratoare — și sculele care au lucrat 
aceste obiecte.

îl însoțesc pe Mihai Dăncuș în Mu
zeul etnografic, convorbim de simboli
ca desenului porții maramureșene, de 
înțelesul motivelor geometrice în țesă- 
tura covorului, de stabilitatea unor 
motive, păstrate aproape intacte de la 
traco-geți și, mai afund, de la indo- 
europeni. Mergem, apoi, pe platoul re
zervației de arhitectură și-i întîlnim 
pe cei doi tăietori de lemne. Un ope
rator de film ar avea prilejul miraculos 
să coboare, pur și simplu, în secolele 
XVI—XVII. Cămașa și gatia bărbă
tească sînt aceleași de acum poate trei, 
poate treizeci de veacuri. Cam același 
port îl au daco-geții pe Columna lui 
Traian. Oamenii au în mișcări sigu
ranță, putere, răbdare. Ei stau bine cu 
timpul, ei se înțeleg bine cu veșnicia. 
Mihai Dăncuș spune că țăranii care 
urcă să vadă casele strămutate pe pla
tou, le cercetează construcția cu un 
interes profesional. Mulți își constru
iesc și astăzi casele și porțile întocmai 
ca-n cea mai veche vechime. Faptele 
de cultură materială au în Maramu
reș, mai bine ca oriunde, calitatea de 
a fi documente vii. Nici un act, indi
ferent cine și cum îl scrie, indiferent 

de mileniul din care vine nu poate să 
spună mai limpede ființa unică a nea
mului de români împlîntată adine aici. 
Tipurile de locuiri primitive, - natu
rale, create de populația autohtonă au 
evoluat în mod firesc și neforțat, in 
ciuda tuturor vicisitudinilor. Demon
strația acestei evoluții poate fi făcută 
fără efortul pe care atîtea nații îl fac 
de a umple prin idei deduse niște 
mari pete albe. Partea rezervată locu
inței și practicării diferitelor tehnici 
agricole are în dicționare terminolo
gie latină. în județ, riturile agrare 
au un patos arhaic tulburător. în port, 
căciula, cioarecii, sumanul sint ele
mente de substrat geto-dacic care au 
rămas intacte. în toate categoriile de 
artă maramureșeană apare motivul 
străvechi al pomului vieții, simboli- 
zînd viața fără de moarte și rodnicia 
nesfîrșită, sublima continuitate și în
frățirea prin humă și rod cu natura.

Ce vroiam eu prin acest articol, e 
să te rog, iubite cetitoriule, cum fru
mos zic cronicarii, să porti lingă ini
mă Maramureșul, să ai în tine Ma
ramureșul așa cum ai gîndul mamei și 
al tatălui. Iar ca să-l ai mai harnic, 
să mergi în nord, înspre Sighetu Mar
mației cu speranța cu care se apropie 
muncitorul însetat de izvorul cu apă 
rece.

TUDOR OCTAVIAN ■
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O FIICĂ iși CUNOAȘTE MAMA DUPĂ 40 DE ANI!

Orice s-ar spune, clipa de maximă în
cordare a unui asemenea eveniment este 
greu de redat în cuvinte...

Pleci pentru cîteva zile din mijlocul 
familiei și abia aștepți reîntoarcerea. O 
mamă își lasă dimineața odorul la creșă, 
iar după un ceas, două arde de nerăb
dare să-1 revadă. Cineva n-a mai pri
mit vești de la cei dragi de o lună și 
parcă a trecut o veșnicie...

Dar să nu știi, să nu vezi, să nu auzi 
timp de 40 de ani dacă, unde și cum 
trăiește propriul tău fiu ? Să apună de 
14 600 de ori soarele și să apară tot de 
atîtea ori zorile, iar tu să nu-i simți 
răsuflarea copilului, să nu-i veghezi vi
sele, să nu-i cunoști bucuriile și neca
zurile ? Trebuie să fie îngrozitor !

Să afli Ia numai cîțiva anișori, spre 
surprinderea ta de copil, că, de fapt, 
mama care te crește cu atîta bunătate, 
nu este totuși cea care ți-a dat viață, îți 
pare de necrezut Să ți se dea de în
țeles că mama pe care n-o cunoști, s-ar 

putea să fie în viață este de-a dreptul 
uluitor. Să fii obsedat de un asemenea 
gînd timp de aproape 40 de ani în
seamnă un adevărat calvar.

Mama care te-a crescut a amînat cît 
a putut clipa adevărului dar într-o zi, 
mîngîindu-ți fruntea și obrajii ți-a spus 
cu duioșie : „Da, draga mea, așa este, 
dar tu nu trebuie să fii supărată pen
tru că nu se știe ce s-o fi întîmplat 
cu ea... O fi avut vreun necaz... Altfel... 
Iar noi te iubim și te vom îngriji pînă 
vei fi mare, mare... A fost război. S-au 
petrecut multe. Poate că te-a căutat 
acolo unde te-a lăsat cînd aveai trei 
luni. Dar n-a mai găsit leagănul... S-au 
împrăștiat și copiii și hîrtiile unde erau 
trecuți. N-a mai rămas nimic acolo în 
timpul bombardamentului... A fost pră
păd mare pe capul oamenilor... De acolo 
te-am luat noi cînd ne-au plecat feciorii 
pe front..."

Și astfel, două ființe atît de apro
piate — fiică și mamă — și totuși atît 

de brutal despărțite în împrejurări vi
trege, au tot sperat, timp de 40 de ani...

în ianuarie 1978, Florica Surcel din 
comuna Seaca de Pădure, județul Dolj, 
mistuită de dor, chinuită de regrete 
pentru prejudecățile din tinerețe, se 
hotărăște să rupă zăgazul frămîntărilor 
nedestăinuite pînă atunci: așterne pe 
hîrtie cuvinte răscolitoare despre cele 
întîmplate cu 40 de ani în urmă... șl se 
adresează ziarului „Scînteia" cu rugă
mintea și încrederea că va fi ajutată 
să-și. caute fiica. „...Nu pentru că aș 
avea nevoie de ajutor — ținea ea să 
precizeze — deoarece am tot ce-mi tre
buie, în afară de liniștea sufletească..."

în scrisoare se indica doar atît: „Se 
numea Viorica. Am lăsat-o la leagănul 
din Craiova, cînd avea aproape trei luni. 
Am fost după război acolo, dar leagă
nul nu mai exista..."

După 40 de ani și cu date atît de 
sumare se putea spera într-o reușită ?

în condițiile în care solicitudinea, 
umanismul, responsabilitatea, operati
vitatea și competența în soluționarea 
doleanțelor cetățenilor constituie o pre
ocupare majoră a societății, un prin
cipiu de muncă cultivat de documente 
de partid și ridicat la rang de înda
torire legală — realitate a dezvoltării 
democrației noastre socialiste — nimic 
din ceea ce este omenește posibil nu 
poate fi irealizabil.

Astfel scrisoarea Floricăi Surcel fiind 
trimisă la Inspectoratul General al Mi
liției — Direcția evidenței populației, un 
întreg angrenaj, oameni-eVidențe-veri- 
ficări-comunicări — este pus în miș
care.

Scrisoarea ajunge la Miliția județului 
Dolj, cu indicația de a fi căutate în ar
hivele locale evidențele fostului leagăn 
de copii din Craiova.

Zeci și zeci de dosare îngălbenite, 
descompletate, deteriorate de-a lungul 
anilor sînt răsfoite cu atepție dar și cu 
emoție. Poate că fila căutată a rămas. 
Poate undeva alături de numele „Vio
rica" înregistrat în 1938 se vor găsi în
semnări cu privire la drumurile feti

ței, atunci cînd a început războiul și a 
fost evacuat leagănul, poate cîteva cu
vinte despre eventualii înfietori.

în sfîrșit, cîteva nume de țărani din 
nordul Gorjului, care înfiaseră copii de 
la leagănul respectiv printre care și o 
fetiță Viorica. Era însă ea cea căutată ? 
Greu de presupus numai după cele 
consemnate acolo, dar se ivise o spe
ranță. Scrisoarea Floricăi Surcel, însoțită 
acum și de un referat cu privire la ve
rificările făcute la Craiova este trimisă 
la Miliția județului Gorj. Alți oameni 
iau cunoștință de înduioșătoarea po
veste a femeii din Seaca de Pădure și 
încearcă să apropie clipa mult dorită, 
chiar și numai prin trimiterea imediată 
a scrisorii către locurile unde trebuie 
să se efectueze verificări. Așa ajunge 
mesajul respectiv și în comuna Ani- 
noasa, la bătrîna Bălașa Dălanu în 
vîrstă de 81 de ani.

„...Ooo ! Bine că am trăit, maică, să 
apuc și ziua aceasta — i-a mărțurisit 
femeia subofițerului de Ia post — că 
tare mult a mai clorit și Viorica noas
tră s-o cunoască. A știut de mică tot 
și i-a fost dor... A aflat de la alți co
pii... Am încercat noi s-o găsim pe 
maică-sa, dar n-am putut... A rămas a 
noastră... Și noi am iubit-o, iar ea s-a 
purtat frumos... Acum e la casa ei, la 
oraș. Dar să știți că tot bună a rămas, 
nu m-a uitat. Că eu am ținut la ea... 
Mi s-a lipit de suflet... Mi-a fost dragă 
întotdeauna și ea a simțit de mică, dar 
de mamă-sa care a născut-o tot i-a 
fost dor..."

Și spusele bătrînei din Aninoasa 
aveau să se confirme cîteva zile mai 
tîrziu, cînd Viorica, acum de 40 de ani. 
soție și mamă( de profesie infirmieră 
la un spital din Tg. Jiu, fiind invitată 
la sediul Miliției județului Gorj să-și 
cunoască mama care i-a dat viață, a 
ținut ca la marea ei bucurie să fie pre
zentă și cea care a crescut-o ca o ade
vărată mamă, de cînd avea doar cîțiva 
anișori.

MIHAI GROZAVII ■

Un sfat — repetat — pentru

posesorii portocalei!
O recomandare deosebit de actuală, 

acum, în pragul sezonului de circula
ție intensă : „nu vă aventurați la dru
muri lungi, obositoare, imediat după 
ce intrați în posesia permisului de con
ducere și nu supraîncărcati mașinile 
dv. cu pasageri, care'vă distrag cu 
discuțiile lor atenția de la pilotarea 
mașinii și fac conducerea autoturismu
lui dv. mai dificilă".

Revin asupra acestui sfat din două 
motive : primul pentru că în fiecare zi 
sute de începători măresc familia auto- 
mdbiliștilor și în al doilea rînd pentru 
că în ultima perioadă aproape că nu 
există zi în care să nu se înregistreze 
2—3 accidente deosebit de grave pro
vocate de proaspeții șoferi.

Bineînțeles, începătorii pot replica : 
cum vom deveni mai îndemînatici și. 
mai rezistenti la drumuri lungi, dacă 
nu ne recomandați să ne antrenăm 7 
Problema se. pune nu ca începătorii să 
nu-facă cîți mai mulți kilometri pentru 
a căpăta deprinderile necesare condu
cerii autovehiculului, ci a realiza an
trenamentul gradat, începînd cu călă
torii scurte care nu pun probleme difi
cile de pilotaj și nu suprasolicită orga
nismul șoferului.

Realitatea demonstrează că în foarte 
multe cazuri dreptul de a conduce ma- 
șină este obținut cu cîteva luni înainte 
de a intra în posesia automobilului. A 
considera această perioadă așa cum fac 
unii cu „vechime" în conducere este o 
mare eroare.

Intervin și alți factori care agravează 
situația. Mulți dintre cei care au obți

nut permisul cu cîteva luni în urmă — 
dar care nu au condus deloc — țin să 
braveze, să demonstreze extraordinara 
lor „chemare" pentru pilotaj, ușurința 
cu care au deprins conducerea auto (o 
activitate care se realizează în condi
ții de siguranță abia după 60 000—80 000 
km rulați) și pentru a-și etala cu
noștințele și priceperea le trebuie de
sigur și „martori" : pasageri ocazionali, 
rude, prieteni care se găsesc cu ușurin
ță. O altă circumstanță agravantă : în 
loc să sfătuie la prudență, aceștia spo- 
rovăind fără încetare, măresc vacarmul 
din mașină, pun întrebări, spun 
bancuri, laudă calitățile începătorului 
care luptă cu disperare, din Săsputeri 
pentru a face față pe două fronturi: 
al atenției la ce se discută și al atenției 
la circulație. O asemenea performanță 
este greu realizabilă deseori chiar și 
pentru un pilot cu experiență. începă
torul însă „capotează" pierzînd mai de
vreme sau mai tîrziu controlul mași
nii. în asemenea circumstanțe au pro
vocat evenimente rutiere zeci de înce
pători. Numai unul din cele 143 acci
dente de acest gen întîmplat în pri
mele 4 luni ale anului 1978 cred că este 
concludent: I.S. din Pitești a primit 
permisul roz în octombrie 1977, iar în 
posesia autoturismului a intrat în mar
tie 1978. Subinginer, familiarizat cu 
probleme tehnice, avea condiții să rea
lizeze mai ușor ca alți începători rigo
rile conducerii automobilului și ale cir
culației.

A parcurs 3 600 km cu mașina sa 
nou-nouță și perioada de formare a de
prinderilor părea că decurge normal,

dar și I.S., la fel ea alți confrați în ale 
volanului, a apreciat că poate deja să 
treacă la o fază mai „complexă" de pi
lotare. Cu mașina plină de pasageri a 
ales ce-i drept traseul pe un drum din 
județul Vîlcea mai puțin circulat, dar 
cu destule locuri periculoase, adevărate 
capcane, mai cu seamă pentru începă
tori. La km 18-|-350 între Galicea și 
Olanu, exact din cauzele arătate la în
ceputul articolului, a pierdut controlul 
mașinii. Părăsind asfaltul șoselei, I.S. a 
rulat mai întîi o porțiune prin șanțul 
șoselei, a „perforat" un gard de lemn, 
a șters doar (mare noroc !) un stîlp de 
susținere a rețelei electrice, după care 
a lovit un copil dintr-un grup care se 
juca în jurul unei fîntîni aflate la 
circa 4 m de acostamentul drumului, și 
s-a oprit în final în capătul unui po

deț de beton, care face legătura între 
șoseaua județeană și curtea unui ce
tățean.

întîmplarea doar a făcut ca victima 
să nu fie lovită în plin și nici să nu 
fie proiectată pe o suprafață dură, ci 
pe pămîntul afinat al șanțului șoselei. 
Astfel băiețelul lovit s-a ales doar cu o 
luxație a piciorului.

Ușor putem să ne dăm seama că ac
cidentul se putea solda cu moartea 
tuturor ocupanților și cu mai multe vic
time din rîndul copiilor.

Ar fi de dorit ca din spaima trasă de 
I.S. să învețe nu numai el, ci și zecile 
de mii de posesori ai „portocalei" ce 
vor inunda în această - vară șoselele 
țării.

Colonel VICTOR BEDA ■
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MUZICĂ TÎNĂRĂ □

Cenaclul Fk il Tineretului Revoluționar

(Cronica 305, 306, 307)
pădurii, Victor Socaciu (Dona, Dona), Do- 
mokos Arpad (Cintec de țara), Monica 
Chifor (Pur și simplu), Maria Nagy (Feri-

De duminică Sergiu Celibidache se află din nou în România. Personalitate 
proeminentă a muzicii contemporane, marele dirijor va susține o nouă serie de 
concerte la București, la pupitrul orchestrei Filarmonicii „George Enescu“. De luni 
au și început repetițiile care se desfășoară într-o veritabilă atmosferă de lucru, 
semn al unei înalte conștiințe profesionale, al unui respect deosebit pentru public.

Acum, la închiderea ediției, vă anunțăm că în numărul nostru viitor vom pu
blica un interviu acordat revistei „Flacăra" de acest strălucit reprezentant al mu
zicii contemporane.

Fotografie de EMANUEL TĂNJALĂ ■

Virtuțile și servitude unei gale
Nici Woodstock, nici insula White. Ci 

tradiționala Gală a muzicii tinere. Deci, 
se înțelege, a întregii noastre muzici ti
nere. Corespunde această titulatură 
realității ? Răspunsul, acum, după cele 
trei zile de concerte de la Palatul Spor
turilor și Culturii poate fi parțial afir
mativ dacă ne referim exclusiv la mu
zica pop deși, și aici, absența unor 
formații de marcă (de pildă a Savoy-lor 
care-și vor sărbători în trei concerte 
festive, la Sala Palatului, pe 20 și 21 
mai, 10 ani de existență fructuoasă și 
care așteaptă să le apară un al doilea 
L.P.) ca și prezența dealtfel nesemnifi
cativă a altora au făcut ca un spectator

gale? Mai întîi faptul că ea a propus 
apariția împreună a cîtorva dintre cele 
mai bune formații românești, prilejuind 
publicului avizat ascultarea lor compa
rativă. După părerea noastră Sfinx este 
și rămîne grupul nr. 1 în acest gen. 
Talentul lui Dan Andrei Aldea se răs- 
frînge nu numai asupra sunetului chi
tarei sale, ci are efecte binefăcătoare 
asupra sound-ului general al formației 
pe care o conduce

prezent, de exemplu, la toate cele șase
concerte să nu-și poată face o imagine 
de ansamblu selectivă asupra potenția
lului nostru în materie de gen la ora 
actuală. în schimb, la folk, lipsa re
simțită de public a multora dintre cori-

F.F.N.-ul, formația noastră cu două 
L.P.-uri ' distincte nu s-a prezentat Ia 
înălțimea renumelui și valorii sale reale, 
cu mult peste apariția aproape episodică 
în gală.

O formație care anunță de pe acum 
că are un cuvînt greu de spus în muzica

feii genului ne referim la Tudor
Gheorghe, Mircea Florian, Doru Stăncu- 
lescu. Marcela Saftiuc și altii, deși unii 
dintre ei anunțați pe afișe — a atîrnat 
greu în balanță. Dar, oricum, prezența 
sau absența de pe scena sălii polivalente 
a unei formații sau a alteia, a unui cîn- 
tăreț folk sau a altuia, ține în primul rînd 
de niște condiții subiective pe ’care or
ganizatorii n-au avut cum le controla, 

în primul rînd reproșăm organizatori
lor slaba, aproape inexistenta capaci
tate de selecție, lipsa spiritului critic
care 
dere 
gală 
vrut.

trebuie să guverneze o întreprin- 
artistică atît de importantă. La 
a cîntat cine a vrut și cine n-a 

De aici caracterul aleatoriu al
programului, cu dese schimbări de la o’ 
oră la alta, de la o zi la alta, cu impro
vizații și cu — repetăm — prezența to
tal nesemnificativă a unor formatii slabe 
profesional și artistic care nu aveau ce 
căuta într-o gală. Din cauza lor forma
țiile într-adevăr bune au trebuit să-și 
sacrifice programele, iar unii cîntăreți 
folk să fie opriți a-și continua progra
mul fixat, așa cum i s-a întîmplat lui 
Valeriu Sterian.

Apoi prezentarea fără personalitate și 
fără fermitate, cu multe improvizații și 
expresii nefericite, care în unele cazuri 
mai mult a iritat decît să informeze 
publicul, generînd de cîteva ori inci
dente nedorite Ileana Lucaciu nu s-a 
putut deloc impune publicului. Ne place 
emisiunea ei TV cu selecții comice din 
filme, îi admirăm adesea verbul incisiv 
sub un pseudonim notoriu, dar în cali
tate de prezentatoare pop și folk credem 

. că popularitatea ei n-a avut deloc de 
cîștigat. Dimpotrivă.

Care sînt meritele majore ale acestei

noastră tînără este Progresiv-TM într-o 
formulă destul de recent refăcută cu 
Hary Coradini, Liviu Tudan, Ladislau 
Herdina, Florin Ochescu și Cristian Ion.

Ar fi multe de spus despre evoluția 
celorlalte formații și despre prezenta 
folkiștilor. Dar cum cele mai multe din
tre restul formațiilor — și au fost atî
tea — nu au arătat mai nimic peste 
pastișarea de-a dreptul grosolană a unor 
formule și maniere din pop-ul și rock-ui 
mondial, redate cu mijloace nu din cele 
mai rafinate (regretabilă ni se pare a fi 
atașarea forțată aici a unor versuri de 
circulație) ne mulțumim să salutăm 
prezenta reconfortantă a grupului 
Semnal M din Cluj-Napoca condus de 
luliu Merca. să semnalăm evoluția pro
mițătoare a altor trei grupuri. Metro
pol — excelent ritmic. Basorelief — cu 
elemente progresive, și Columna — cu 
mult pitoresc și antren, și să sugerăm T 
grupurilor Azur C, Azur R, Compact, 
Redivivus și altele, rămase datoare pu
blicului.

Folkul a fost în această gală, într-un 
fel, ruda săracă a pop-ului. Cantautorii
prezenti Mircea Vintilă. Valeriu
Sterian. Mircea Baniciu. Nicu Alifan- 
tis, Evandro Rossetti, Mircea Bodolan, 
Adrian Antonescu și Adina Dimitriu au 
cîntat în stilul lor cunoscut, dar au 
cîntat puțin, așa ca un divertisment 
între recitalurile a două formatii. Foarte 
puțini au apărut cu ceva nou, iar de
butul unor grupuri folk ca Interludiu și 
ABC, demonstrează că între atîtea for
mații de acest gen apărute ca ciuper
cile, puține sînt cele care pot aspira 
spre adevărata muzică, dincolo, cu mult 
dincolo, de cele două-trei acorduri la 
chitară.

N. SPIREA ■

Vineri, 12 mai, Cenaclul Flacăra al 
Tineretului Revoluționar, organizat de C.C. 
al U.T.C. și revista Flacăra, cenaclu condus 
de poetul Adrian Păunescu. a susținut cea 
de-a 305-a întîmplare literar-artistică în 
orașul Alba îulia în frumoasa sală a 
Casei de cultură. in fața a aproximativ 800 
de participanti. Membrii cenaclului au 
cintat și recitat timp de 4 ore: tîrzii, într-una 
din memorabilele lor întîlniri cu pu
blicul din acest oraș. De notat că alături 
de interpreții cunoscuti la reușita spec
tacolului au contribuit și cîțiva din noii 
membri ai cenaclului. Au fost prezenti cu 
cîntecele semnificative din repertoriul lor 
Evandro Rossetti (Cozma Răcoare, Cintec 
pentru România. Vado via), Doru Stăncu- 
lescu (Cintec între apele tării. Cum se naște 
un mit). Victor Socaciu (Sub scutul amur
gului — acompaniat la contrabas de 
Doru Stănculescu !. Vn punct de vedere.
Dona. Dona), Valeriu Sterian (Cintcc de
oameni. Antirăzboinică, Om bun). Adrian 
Ivanițchi — (Vînare de vînt. Ploaia care 
va veni, Omul pădurii). în contextul creat 
de acești străluciti reprezentanti ai muzicii 
tinere de la noi au evoluat remarcabil și 
Grupul Cetatea. Maria Nagy și Domokos 
Arpad. Pe parcursul spectacolului poetul 
Adrian Păunescu a recitat din creația sa. 
în finalul acestei întîmplări literar-artis- 
țice atît interpretii cit și publicul din sală 
au cîntat împreună Trăiască România 1

Cea de-a 306-a întîmplare literar-artis
tică a Cenaclului Flacăra al Tineretului 
Revoluționar s-a desfășurat în cadrul 
„Zilelor culturii blăjene" care a coincis 
cu împlinirea a 130 de ani de Ia revo
luția burghezo-democratică din 1848. 
Pe Cîmpia Libertății d'in Blaj — martoră 
a atîtor evenimente eu profunde semnifi
catii în glorioasa istorie a poporului român 
— peste 11 000 de oameni de toate vîrstele 
au dorit să fie prezenti, în ciuda ploii per
sistente. la o nouă întîlnire cu membrii 
cenaclului Flacăra în ziua de 14 mai. între 
orele 12—15. Cei care au îndurat ploaia 
sub covorul multicolor de umbrele au 
fost răsplătiți cu un spectacol de o înaltă 
tinută artistică. Iar interpretii au fost la 
rîndul- lor recompensati cu aplauze care 
atunci cînd erau produse săreau stropi de 
apă. Pentru a fi în ton cu ambianta, primul 
cintec interpretat de Ad'rian Ivanițchi a 
fost Ploaia care va veni. Au urmat Doru 
Stănculescu (Cintec între apele tării), din 
nou Adrian Ivanițchi cu antrenantul Omul

cire de împrumut).
Limba noastră, Nicolae

Grupul Cetatea cu
Moranciu și

Adrian Duțu (Sens). Ca și la alte manifes
tări ale cenaclului Flacăra spectatorii și 
interpretii nu s-au despărțit înainte de a 
cînta împreună Trăiască România !

Continuîndu-și turneul in județul Alba, 
luni, 15 mai. Cenaclul Flacăra al Tinere
tului Revoluționar a susținut un spectacol 
de sunet si lumină în cetatea Alba Iulia 
în prezenta a peste 15 000 de oameni care 
au transformat zidurile vechii cetăti in 
ziduri de oameni. Deși cu un număr re- 
strîns de membri ai cenaclului, manifes
tarea a fost susținută de public, transfor- 
mînd această seară intr-un superb spec
tacol de primăvară. Membrii prezenti au 
interpretat, suplinind lipsa celorlalți com
ponenti. din repertoriul cunoscut al aces
tui cenaclu. Adrian Ivanițchi (Omul pă-
durii) împreună cu Victor Socaciu, iar pu
blicul devenind ad-hoc interpret conti- 
nuînd cu Trăiască România. Trăiască 
tricolorul. Mai noii membri ai cena-
clului au depășit debutul susținînd în 
forță repertoriile lor : Grupul Cetatea din 
Satu Mare (Limba noastră. A venit bădi
ța seara), au urmat Nicolae Moranciu și 
Adrian Duțu (Sens. „Cîntecul tancului". 
Trudă comună). Maria Naghi (Feri
cire de imprumut. Vine moțul pe cărare), 
Arpad Domokos (Cintec de țară, Oltenii 
lui Tudor), apoi împreună au interpretat 
cîntecul popular maghiar Nem szereten 
en ababot. O voce caldă venită din Bra
șov. Monica Chifor (Pur și simplu) ur
mată de recitalurile lui Adrian Ivanițchi 
(Vînare de vînt. Mielul, reluat de sală, 
Pămintul deocamdată. Broasca țestoasă, 
Ploaia care va veni. Florile dalbe). Vic
tor Socaciu (Sub scutul amurgului. Un 
punct de vedere. Oltul. Dona. Dona, Cîn
tecul bufonului. Om bun, Cintec de oa
meni). întregul grup folk prezent a in
terpretat apoi La multi ani cu sănătate ! 
în timpul spectacolului poetul Adrian 
Păunescu a recitat din cele mai cunos
cute poezii ale sale pe fondul melodiilor 
bine cunoscute din manifestările cenaclu
lui Flacăra. După un spectacol care a du
rat trei ore publicul împreună cu membrii 
cenaclului încheie această manifestare 
prin Trăiască România. Trăiască trico
lorul 1

GHEORGHE AMUZA ■

fen Pacea

Sala mică

a palatului

Mai totdeauna opera e proba cea mai autentică în exprimarea adevărului. Albastrul 
lui Pacea este prima dovadă materială că artistul își corelează respirația cu cea a mării 
în fiecare vară, din esența căreia își extrage albul barăcilor plutitoare, purtătoare de 
schele, cit și roșul profund atît de necesar unui povestitor profesionist. Este adevărat 
că, privind petele de galben, ți se face sete chiar dacă te afli pe tăpșanul de alge pe 
care te odihnești inhalînd aerul sărat. Briza e senzorială și această senzualitate se simte 
la Pacea. Auzim chiar și zgomotul talazurilor cu spuma lor albă pe coamă, din care se 
resfiră prințesa-sirenă, cea iubitoare de împărați scafandri ce orînduiesc diguri albe. 
Avînd prin excelență mandatul respirațiilor largi, domol în aparență. Pacea cel harnic 
ne dezvăluie o secvență din ciclul său : marea î Foarte tonică. A. MIHAILOPOL ■
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a VITRINA ARTELOR
Caminante

Jurnal mexican (10)

Fascinația arheologiei
Nimeni nu mai construiește azi piramide. Dar cel puțin 

ar trebui să le înțelegem bine pe cele care există. Să ne 
amintim în fața lor că nu durăm o veșnicie, dar că viața 
ne e dată nu pentru a o rsioi. Oare nu pentru a ne spune 
asta au fost ridicate aceste ciudate enigme de piatră ? 
De fapt, piramidele etalează in plin soare unicul lor ade
văr încă viu. Din păcate nu ne dăm seama întotdeauna 
că ele ne intîmpină, intocmai ca bătrinii lui Rembrandt, 
in singurul mod in care ne pot fi de folos. In tăcere. 
Căci probabil nu învățăm decît ceea ce eram pregătiți 
să învățăm. Altfel n-ar exista atîtea lecții inutile.

Pe platoul unde ne oprim, la Teotihuacan, la cincizeci 
de kilometri distanță de Ciudad de Mexico, piramidele 
nu sînt însă păzite, ca in Egipt, de sfincși, ci de vulcani. 
Vulcani stinși, dormitind la soare. Lipsește șl deșertul. 
Lipsește și sunetul uscat, insinuant al nisipului lovind 
buzele încleștate ale Sfinxului. O iarbă prozaică, mărun
tă acoperă ruinele încă nedezgropate și munții din jur. 
Și cerul e altfel decît la Ghizeh unde, ars de flacăra fu
nebră a deșertului, aproape nu se mai vede la amiază. 
Aici e aproape negru în lumină din pricina altitudinii. 
Un cer confidențial, pe care mitul se îngînă cu istoria.

Chestiuni de decor ? Natura însăși a suferit parcă in
fluența lui Descartes și caută peste tot legături logice. 
La poalele Acropolei, chiparoșii au aerul unor statui tra
gice și însorite, pe Capitoiiu pinii par corupțî de aminti
rea lui Vergiliu. iar lingă deșert palmierii au învățat de 
la sfincși elocința ciudată a tăcerii. Și nu-mi imaginez 
cu ce-ar înlocui un regizor genial acești vulcani stinși 
care păzesc Piramida Soarelui și Piramida Lunei. încep 
să înțeleg că decorul diferit nu face decît să exprime 
fidel o altă filosofie.

Pietrele celor două piromide n-au o vechime mai 
mare decît a Colosseumului din Roma. în comparație cu 
necropolele faraonilor, ele sînt mai tinere cu aproape trei 
milenii. Dar vechimea exactă încetează de a mai fi un 
criteriu cînd pietrele capătă o vîrstă care le dă dreptul 
să depună mărturie, tor această mărturie neagă profe
țiile care ne anunță că tot ce atingem devine nisip. Și 
totuși, impresiile grăbite nu rezistă tentației de a su
pralicita comparația cu piramidele egiptene pe bază de 
aritmetică, fără să-și dea seama că astfel reduc pirami
da la forma ei. Se fac calcule că în Piramida Soarelui 
sînt peste un milion de metri cubi de piatră, că prin 
dimensiuni ea se s^'earn intre a doua și a treia piramidă 
de la Ghizeh, dar ce rost are să punem piramidele pe 
cîntar pentru a stabili ierarhii ? Ierarhii care, oricum, 
sînt lipsite de sens intr-un domeniu atît de spinos cum 
e ce! al speranței. O piramidă, înainte de a fi o sumă 
de cifre, e un punct de vedere în morală. Și, mai mult 
decît atît, e o victorie în morală a încrederii în ceea ce 
durează. Probabil, numai pentru a suporta mai ușor 
măreția ei am vorbit mai mult decît era necesar de ilu
zia ei. Adevărul e că o iluzie pe un soclu de un milion 
de metri cubi de piatră nu mai poate fi nesocotită. Ea 
dovedește cel puțin un lucru. Că există în fața noastră, 
după atîta vreme, deși toți profeții zădărniciei s-au întors 
în nisip.

Aici la Teotihuacan lipsește nu numai deșertul din jurul 
piramidei lui Keops. Lipsește și deșertul dinlăuntru! ei. 
Un munte de granit pentru a apăra un sarcofag gol, 
iată ce ne fascinează și ne descumpănește ia Ghizeh. 
Pe cînd aici, nu există sarcofage goale. Nu există obse
sia morții. Piramida Soarelui și Piramida Lunei n-aveau 
rol de necropolă. Ele sînt constituite din patru platforme 
suprapuse, în trepte, pe care altădată, la ceremonii, 
urcau preoții și pe care urcă acum turiștii. Din acest 
moment, dacă e nevoie să le comparăm mai departe 
cu piramidele egiptene, ar trebui s-o facem pentru a 
arăta că e mult mai important ceea ce le desparte, 
decît ceea ce le apropie. Le apropie geometria. Și le 
desparte filosofia din care s-au născut. Vechii egipteni 

। clădeau piramide pentru a le fi de folos dincolo de 
moarte, în timp ce piramidele din fața noastră au fost 
ridicate de constructori pentru a le fi de folos pe lumea 

I aceasta. Ele sînt mei puțin abisale, dar, să recunoaștem, 
mai realiste. Nu rîvneau să facă legătura cu o lume ulte
rioară, ci să obțină ceva aici. Recolte și o amînare a 
morții; amîndouă, din păcate, plătite pe piatra sacrificiilor. 
Surîsul metafizic al Sfinxului n-ar fi la locul lui aici unde 
omul a crezut că apropie cerul de pămînt.

Pe urmă, la Teotihuacan lipsește punctul din vîrful 
piramidei. Punctul 'deal spre care tinde toată masa de 
granit în necropolele faraonilor, locul unde efortul mun
telui de piatră se transformă in idee și fără care pira- 

>- midele egiptene ar rămîne fără scopul și fără victoria 
lor. E clipa pentru care s-a pregătit geometria piramidei 
și spre care tind toate liniile ei. Așa cum in ființa Gio- 

' condei totul tinde parco spre surîsul e< care începe din
liniștea miinilor, din ținută și înflorește deodată pe

sau cum chiparoșii în-buze ca o victorie o enigmei ;
flăcărați ai lui Van Gogh iși ating scopul in steaua pe 
care olandezul a pictat-o mereu in virfui lor. Oare fap
tul că Piramida Soarelui se termină cu o platformă tre
buie explicat numai prin necesități de ritual ? Dacă pi
ramidele egiptene ar deveni absurde în absența deșer
tului, cele de la Teotihuacan ar deveni absurde in ab
sența cerului. Aici cerul nu e un simplu element de pei
saj. Intr-un fel, el face parte din piramidă. Ca și trep
tele, care, da, ele sint aici scopul piramidei. Un milion 
de metri cubi de piatră susțin treptele care-i dau celui 
ce urcă senzația unui zbor în picioare.

Cenușa s-a răcit in craterele vulcanilor și dacă m-aș 
uita atent în jur aș descoperi, probabil, eternele șopîrle 
care dorm în toată lumea pe ruinele calde, în locurile 
unde nu le mai amenință nimic. Soarele arde ca intr-o 
idilă arheologică in care și fantomele zeilor s-au învă
țat, poate, cu urletele casetofoanelor și cu explicațiile 
stereotipe ale ghizilor. Și e, poate, firesc să se deștepte 
in noi ambiții sau nostalgii de alpiniștî care ne împing 
să uităm, urcînd aceste trepte, că ele nu duc nicăieri 
altundeva decît in ceea ce există în noi. încă puțin și 
soarele dogoritor amnistiază toate melancoliile și culpa-
bilitățile.

OCTAVIAN PALER ■

EXPOZIȚII

Letiția Bucur, Șerban Epure,

Iulian Teodorescu

Mulți plasticieni reușesc să dureze o relație foarte 
confortabilă cu publicul și, adesea, cu partea cea 
mai bine preparată estetic a criticii chiar, dînd 
serii de lucrări care, în fapt, vădesc un singur 
talent întreg și anume talentul de mediator al unor 
probleme complexe ale imaginii sau formei. într-un 
fel, făcînd oficiul de vulgarizare, de convenabilă 
difuzare a soluțiilor — act mai degrabă editorial 
decît direct creator — acești plasticieni reușesc să 
fie tratați un timp cu verbul cel mai frumos. Con
fuzia nu e întru totul păguboasă deoarece, în cu
prinderea ei, au de cîștigat atît marele public cît 
și opera ce provoacă manierismele. Numeroși dis
cipoli ai lui Matisse, de pildă, pregătesc, orice s-ar 
zice, foarte sigur terenul pentru esența metodei 
magistrului. Se mai întîmplă ceva : pe fondul atîtor 
plăcute erori se consolidează, aproape pe neobser
vate, calitatea, noutatea unor „recalcitranți", a unor 
tineri ce nu iubesc deloc siguranța climatului de 
școală artistică. Mergînd pe drum nebătut, ei se 
bucură, desigur, de toate greutățile și izbînzile cer
cetării solitare. La Hanul cu Tei, într-una din noile 
săli deschise nu demult acolo, și anume în sala 
din strada Doamnei, expun pictură și ceramică 
trei artiști, a căror operă are un apreciabil înțeles 
original. LETIȚIA BUCUR a ajuns la pictura de 
șevalet relativ tîrziu, după o stimabilă carieră de 
grafician. Șansa, care se însoțește, uneori, și cu 
cei rezervați, nu numai cu persoanele foarte hotă- 
rîte, i-a adus în cale lecția artei lui Catargi, a aces
tui uriaș meșter-pictor-gînditor, de a cărui sublimă 
personalitate nu luăm îndeajuns aminte. Spun lec
ția și nu metoda — care dă, firește, alt efect Lecția 
lui Catargi nu are niciodată, asupra celor ce-o as
cultă, apăsarea didacticii tezaur. Academia lui e 
una dintre cele mai libere. Aici se deprinde, mai

CRONICA FILMULUI

în urmă cu cîteva luni de zile la TV s-a pre
zentat un serial intitulat „Eroi au fost, eroi sînt 
încă“, serial închinat aniversării Independenței de 
stat a României, realizare de proporții al cărei 
merit se datora mai multor autori. Păstrînd datele 
și distribuția acestui serial și beneficiind, de ase
menea, de concursul substanțial al Forțelor noastre 
armate, avem astăzi, iată, pe marele ecran filmul 
lui Sergiu Nicolaescu „PENTRU PATRIE" — două 
serii, realizate în color, rememorîndu-ne, după mai 
bine de 100 de ani, teribila încleștare de forțe și, 
mai ales, înaltul patriotism, înaltul spirit de sacri
ficiu de care a dat dovadă ostașul român — omul 
simplu al unei Românii, pe atunci, oprimate — îm
potriva celor ce îi periclitau însăși existența națio
nală, însăși firea sa de om muncitor, primitor, paș
nic, îndrăgostit de viață și omenie.

Efortul pe care îl impune o astfel de producție, 
este, desigur, impresionant, cu atît mai mult cu cit 
Sergiu Nicolaescu a preferat să aleagă calea spec
taculosului vizual — calea epopeii — și nu analiza 
fenomenului dintr-un unghi restrîns, al cîtorva eroi

CRONICA TV

Un reporter de duminică
Emisiunea se intitulează Instantanee și poate fi 

urmărită pe micul ecran în cadrul Albumului dumi
nical. De peste 10 ani, un om — a cărui voce caldă a 
devenit familiară în toate căminele noastre — este 
realizatorul acestei emisiuni. Fie că s-a chemat Re
portajul Magazinului duminical, sau al emisiunii Zig- 
Zag, sau Drumuri europene, ori acum Instantanee, 
emisiunea respectivă constituie cel mai lung și sta
tornic serial de reportaj duminical din istoria tele
viziunii noastre. Din 1965, realizatorul emisiunii, con
vins că între noi există și oameni și fapte neobișnuite 
și că acești oameni și aceste fapte se cer a fi făcute 
cunoscute spre a ne însufleți cu exemplul lor, de peste 
10 ani deci, realizatorul colindă țara, ba chiar și 
Europa în căutarea „senzaționalului" cotidian, căutind 
oameni, locuri, case, scormonind arhive cu o răbdare 
și cu o „încăpățînare" pe care i-o dau conștiința pro
fesiunii sale de ziarist angajat.

Un țăran autodidact de lîngă Tîrgovlște, autor a 
5 brevete, preocupat de structura materiei, vine cu 
traista-n băț la Institutul de fizică atomică ; un fizi
cian își depășește un moment grav din viață devenind — 
din paralitic—yoghin, invitat să conferențieze in India 
șl S.U.A. ; o mamă își revede după 30 de ani copilul 
și reîntîlnirea lor e emoționantă, unică, filmată cine- 

presus de știința culorii și a desenului, morala 
vieții de artist. Letiția Bucur, pictînd predilect 
cochilii de vietăți tropicale — deci, naturi statice 
modeste, neîmbelșugate, austere — face din desen 
concluzia unui foarte simțit cartezianism. Smalțul 
gingaș și roz-verzui al cochiliei e o trufașă ademe
nire pentru pictor. Muncind hain, săptămîni de-a 
rîndul la un tablou de mici dimensiuni, muncind 
cezannian, am putea spune, Letiția Bucur reușește 
să dea un halou plin de enigmă acestor pînze și 
cartoane. Enigmă cu atît mai intensă cu cît medi
tația la motiv stă în legile celui mai inocent figu
rativ. ȘERBAN EPURE e un artist cunoscut deși, 
la drept vorbind, lupta sa de a face din matema
tică un instrument al sensibilității de pictor nu e 
înțeleasă destul. Dacă expoziția din anii trecuți, de 
la Simeza și, cu ea, activitatea de peste un deceniu 
a lui Șerban Epure pentru concilierea unor treburi 
ale algebrei și ale geometriei cu treburile funda
mentale ale creației de șevalet arătau un mod al 
imaginii plastice inovator, sobry și plin de caracter, 
acum vedem o sumă de peisaje rurale și naturi 
moarte lucrate „după natură", dar exprimînd logica 
extrem de personală a preocupărilor sale de căpătîi. 
Meritul mare al acestui -pictor e că, spre deosebire 
de artiștii interesați de arta obținută cu ajutorul 
ordinatoarelor, face din demersul matematic nu
mai temeiul înzestrării tactile. Suprafețele colorate 
de el au valorile tactile și de mișcare atît de dragi 
lui Berenson. Poate că nu-i de prisos să spunem 
că formația științifică a artistului e solidă, că el 
a fost în cea mai jună tinerețe un reputat specia
list în electronică și că, prin urmare, exercițiul în 
direcția unei picturi de construcție, legitimată ma
tematic e captivant.

Ceramica prezentată de IULIAN TEODORESCU 
stă bine în expoziție, împreună cu pînzele celor 
doi. Cele cîteva piese aduse aici, avînd. prestația 
pură a cristalelor, fără a fi susținute de altă știință, 
afară de aceea a ceramicii decorative propriu-zise, 
arată un pasionat al formelor originare. Desenul 
simplu și senin al unui vas mărturisește subtilita
tea concepției sale mai mult decît ar face-o întreaga 
expoziție a altcuiva.

TUDOR OCTAVIAN ■

sau politicieni ai vremii. Din acest punct de vedere, 
„PENTRU PATRIE" este rodul unei munci, fără 
îndoială, de amploare : mii de figuranți, mii de cos
tume, mii de arme, zeci de locuri de filmare, miș
cări de trupe desfășurate pe spații imense, cano
nade interminabile, o distribuție incluzînd, practic 
o bună parte din floarea actoricească a cinemato
grafiei române contemporane ; secvențe de front 
realizate magnific (din nou, acei extraordinari cas
cadori pe care-i avem, și pe care-i avem, în foarte 
mare măsură, datorită tot lui Sergiu Nicolaescu). 
într-o astfel de „bătălie" — căci „PENTRU PA
TRIE" este o veritabilă bătălie cinematografică, 
evident cîștigată de către regizor ! — era și firesc 
să se strecoare erori, nu atît erori de ordin artistic 
sau spectacular (pentru că filmul este virtual spec
taculos, deși poate puțin prea lung, obosind parcă 
spre sfîrșit, de unde și nevoia simțită de Sergiu 
Nicolaescu de a abuza la un moment dat de filmă
rile în relanti), cît din punct de vedere al veridici
tății (nici o armată din lume, de pildă, nu-și va tri
mite trupele ^e un pod plutitor, cîntînd și în pas 
de marș !). Erorile acestea însă nu reușesc să um
brească grandoarea expoziției filmlce, nu ne împie
dică să urmărim un patetic eveniment al trecutului 
patriei din unghiul de vedere al omului contem
poran.

Dramaturgie, filmul nu reușește să creeze perso
nalități. Adevărata, principala personalitate în film 
— ca și în istorie, în cazul Războiului pentru Inde
pendență — rămîne masa, poporul.

Excepționale, absolut excepționale, decorurile și 
costumele semnate de Dodu Bălășoiu, Maria Cijcu- 
laș, Hortensia Georgescu, impresionantă (pentru a 
cîta oară ?!) coloana sonoră realizată de A. Sala- 
manian. Foarte bună muzica lui Tiberiu Olah.

„PENTRU PATRIE" vine și își găsește locul de 
drept în cadrul epopeii cinematografice naționale. 
Cu el, și în acest amplu cadru, Războiul pentru In
dependență își află o primă și pretențioasă repre
zentare pe marele ecran (pelicula mută, realizată 
între cele două războaie de un grup de entuziaști 
și păstrată în Arhiva națională de filme, neintrînd, 
evident, în această competiție).

HORIA PATRAȘCU 3

verite ; cine știe astăzi ce a devenit Marin Lungu, co
pil ul-erou din al doilea război, decorat cu trei ordine 
militare ?; „omul de sub nori" este singurul din 
Europa care se urcă pe orice construcție și repară orice 
avarie; figura doctorului Ioan Pușcaș din Șimleu Silva- 
niei este adusă pe micul ecran în cvadruplă ipostază : 
nu numai ca om de știință, ci și ca cetățean, patriot, 
om ; un inginer timișorean devine doctor în construc
ția de viori și în descifrarea marilor tehnici Stradiva
rius, Amati, Guarnieri ; la primatul românesc în 
știință ilustrat de un Coandă sau Vuia a contribuit și 
Mircea Zorileanu. autor de literatură aviatică înainte 
de Saint-Exupery ; apoi colecționarii, reabilitînd 
hobby-ul, o a doua specializare ținînd de natura civi
lizației ; apoi Drumuri europene, autorul filmînd sin
gur locuri, case, oameni (de exemplu, toate casele unde 
a locuit Bălcescu la Paris sau toate sălile unde a cîn- 
tat și predat Dinu Lipatti) amintind despre prezența 
noastră spirituală în Europa, pe urmele unor Mihai 
Viteazul, Eminescu, Blaga, lorga, Pârvan, Brâncuși și 
alții... Acești oameni și aceste fapte compun galeria. 
Ultima oară l-am văzut pe micul ecran pe „Omul care 
aduce rîsul", comicul muzical Grigor Grigorescu feli
citat de Chaplin și de Pierre Etaix. Undeva în spate, 
abia întrezărit pe ecran, era el, realizatorul. Reporte
rul de duminică. Aristide Buhoiu.

Privind o emisiune de-a sa ne regăsim mai buni, mai 
frumoși, mai entuziaști. Ne regăsim oameni.

NICOLAE SPIRESCU ■
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ACTUALITATEA LITERARĂ S

Convorbire cu scriitorul Marin Preda, directorul Editurii „Cartea Românească"

In afară de meseria de scriitor, cea de editor este singura care mă pasionează
— Conduceți dc opt ani Editura „Cartea Româneas

că". Ce ați descoperit în aeest timp ca editor ?
— Am avut revelația eă, în afară de meseria de 

scriitor, cea de editor este singura care mă pasionează. 
Apoi am făcut descoperirea eă cel puțin în proză, dacă 
nu si în poezie, au sporit calitatea și cantitatea produc
ției medii.

— Cc înseamnă asta pentru o cultură ?
— Cu cît media este mai ridicată, cu atît se cîștigă 

un mai mare număr de pasionați ai fenomenului 
literar și forța creatoare în cultură a unui popor atinge 
înălțimi sublime. în secolul trecut media noastră a 
fost mai scăzută decît în prima jumătate a secolului 
XX, cu toate că în acel timp au apărut giganti ca 
Eminescu, Caragiale și Creangă. Nu e de mirare dacă 
considerăm secolul XIX drept secol al debutului nostru 
literar de anvergură modernă și universală. O lite-. 
rațură poate debuta astfel cu genii.. în secolul următor 
însă media noastră a crescut ■ spectaculos și în același 
timp am dat giganți ai prozei, poeziei și criticii ca, 
Sadoveanu, Arghezi, Rebreanu. Bacovia, Blaga și Ion 
Barbu, iar în critică pe E. Lovinescu și G. Călinescu 
și alte mari personalități creatoare pe lingă o medie 
numeroasă si de calitate. Această spori re a mediei de 
calitate 6 observăm și în deceniile 7-8 odată cu spo
rirea considerabilă a numărului cititorilor. Editurile 
noastre se confruntă astăzi cu necesitatea unei mai 
mari cote de hîrtie, care a sporit și ea de la an la an. 
O carte pentru care librarul cerea acum zece ani un 
tiraj, la ora actuală cere trei-patru tiraje. Acest feno
men se poate'depista și în presa literară în care cri
tici reputati se ocupă de noi scriitori, necunoscuti pînă 
acum, sau care abia acum ist dau măsura întreagă a 
talentului lor. E și firesc ! Debutantul de acum două
zeci de ani a acumulat experiență de viață și expe
riență în scrisul său. Dună părerea mea, cele cîteva 
reviste li+erare din Capitală ale Uniunii scriitorilor 
sînt insuficiente ca număr ca să poată pune publicul 
în contact într-un mod mai puțin expeditiv cu pro
ducția literară a scriitorilor și criticilor.

— Care ar fi profilul Editurii „Cartea Românească" ?
— Prin decret de lege, profilul nostru se limitează 

la publicarea literaturii contemporane și — pentru 
rentabilizarea editurii — cîteva traduceri. Anul acesta 
vom tipări totuși, conform indicațiilor C.C.E.S., și un 
Eminescu și uri Sadoveanu, într-un tiraj total de 
400 000 exemplare.

— Totuși, prin ce se distinge editura ?
— O nuanță ar fi organigrama noastră : la producție 

egală cu a altor edituri. „Cartea Românească" trage 
d>ri greu cu șase redactori în timp ce alții au și de 
trei ori mai multi. Nu înseamnă că normele cu eare 
lucrează alte edituri sînt mici ; s-a calculat bine timpul 
necesar pentru lectura și avizarea unei cărți. Doar 
ale noastre sînt prea mari Vreau să spun că Editura 
„Cartea Românească" a ajuns într-o situație specială : 
noi am începui, cu șase redactori. Era suficient pen
tru început. Dar apoi, treptat, de la an la an. numărul 

■ scriitorilor care au dorit să publice la „Cartea Româ
nească" a devenit mai mare, țar organigrama a rămas 
neschimbată. Sperăm însă eă acest aspect al activită

RUBRICA MEA

Calități și defecte

Sub titlul Proverbele lumii despre calități si defecte, 
in-colecția Cogito, la Editura Albatros, a apărut recent, 
în îngrijirea lui Mircea M. Duduleanu. cu o introducere, 
o bibliografie si un indice de același, o masivă carte. 
in-16”, de XIX + 522 pagini.

Ce vreți mai mult ?
Mai este totuși ceva: punerea în ordine alfabetică 

de bătaie, la Cuprins, a calităților și defectelor, în tan
dem, fiecare virtute cu antonimul ei : bunătate, blîn- 
dete-rău. răutate ; altruism, devotament-egoism. exce-p- 
tînd punctele XXVII-XXXI. privitoare exclusiv la de- 
focte și vicii : lingușire, invidie, calomnie, beție, ioc de 
noroc.

Nota originală a culegerii este introducerea, pe lîngă 
proverbul românesc, sau uneori în afara lui. a unor 
proverbe similare sau specifice altor neamuri, din lu
mea arabă. China. India. Franța, Italia. Anglia. Ger
mania. Spania, U.R.S.S.

Li se adaugă savante citate.din literaturile clasice 
vechi (latină și greacă), cu mențiunea exactă : autorul, 
opera (pagina sau versul).

Metoda este bună : unii cititori, cu certe aptitudini 
culturale, pot să se aleagă nu numai cu un proverb său 
cu un aforism substantial.. dar să fie si stimulați de a 
recurge: personal la opera citată si să o citească in
tegral.

As fi dorit ca aceeași să fi fost metoda bibliografică 
a îngrijitorului ediției cu privire la numeroși autori 
moderni, ale căror citate, pentru unii Recunoscute; au 
fost trecute la rînd cu proverbele, fără mențiunea pa
ternității. ■

Astfel cităm „proverbul" cu nr. 2930 :
..Ceea ce ne trebuie pentru a învinge e îndrăzneala, 

mereu îndrăzneala, totdeauna îndrăzneala !“
Ni se dă și textul francez1 întreg, dar pe care-1 re

producem redus în vorbirea curentă la finalul. în im
presionanta gradație :

.de I’audace. encore de Taudace. toujours de 
raudace".

Defectul acestei metode este că. acest „proverb", la 
rubrica „...Și alic proverbe despre curaj", poate fi luat 
si în aplicațiile lui cele rele : și criminalului îi trebuie 
îndrăzneală, mereu îndrăzneală si totdeauna îndrăz
neală.

Formula a fost însă a lui Danton, fa 2 septembrie 
1792. și a dus la mobilizarea generală si la înfrîngerea 
invadatorilor străini.

La nr. 3827, aflăm originea antică (Hesiod, Munci 
și zile) a vorbii, răspîndite de' aproape două secole 
încoace, de un personaj al lui Beaumarchais :

..Calomniati, calomniati, pînă la urmă tot cămine 
ceva".

Așadar, calomnia, oricît de mincinoasa ar fi, tot izbu
tește să se facă, măcar în parte, crezută.

în dictonul elin, se adaugă după îndemnul calom
niat!, adverbul cu îndrăzneală.

Ca si mai sus. combaterea viciilor cu exemplul vir

ții noastre să fie totuși rezolvat, pentru a nu fi siliți 
Să micșorăm planurile editoriale,

— încerc eu să definesc profilul editurii pe care o 
conduceți. „Cartea Românească" se distinge prin va
loarea cărților publicate, prin aspectul grafic deose
bit al lor, și prin promptitudinea în apariție.

— Colectivul nostru se va bucura auzind aceste 
aprecieri. Știm, în același timp, că au apărut cărți, în 
special de poezie, mai slabe, datorită tocmai faptului 
că sîntem atît de aglomerați.

— Numai datorită acestui fapt ?
— Lectura unei cărți cere o astfel dc normare pen- . 

tru ca în conștiința redactorului, datorită unei sarcini, 
prea mari de lucru, să nu se producă la un moment 
dat un fel de saturare de lectură, datorată supra
solicitării, și să lase să scape și lucrări care, citite mai 
pe îndelete, puteau fi îmbunătățite. E o muncă de 
calitate, pe care cantitatea excesivă o tulbură.

— Cu ce sentiment luați în mină manuscrisul unei 
cărți ?

— Am un dublu sentiment : de cititor vechi și pa
sionat de literatură.. cînd citesc uitînd că sînt scriitor 

■ și editor și un sentiment de, bucurie : noi o vom 
publica, noi sîntem adesea cel în măsură să convingem 
autorul s-o facă și mai bună. Aici cititorul se poate 
mira. Cum, un scriitor nu e suveran pe cartea lui ? 
Se poate cineva amesteca în creația sa ? Nu este crea
ția intangibilă ? Aș vrea să vă dau două exemple, unul 
din secolul trecut: Stendhal prezintă editorului său 
manuscrisul romanului La Chartreuse de Parme. 
Acesta o citește și îi spune : „Bună carte, dar prea 
lungă". „E un defect al cărții această lungime ?“ în
trebă autorul. „Nu, zice editorul, e un defect al meu, 
mă costă prea mult tipărirea. Trebuie s-o. reduceți cu 
o sută ;de pagini". Și autorul a:trebuit- să facă un efort 
si să „stoarcă" din opera sa acea sută. Al doilea 
exemplu : marele scriitor american Faulkner prezintă 
editorului său romanul Sanctuarul. „Formidabilă carte.

. zice acesta după lectură, dar . dacă o tipăresc asa cum 
■ e. pe lîngă că pierd cîteva zeci de mii de dolari, in

trăm amîndoi la pușcărie". Și i-a pus-o în brațe s-o 
refacă. Anoj cartea modificată. substantial a apărut Și 
a avui marele succes pe care-1 știm. Ca editor si, vai 
de mine, nu ea scriitor, ofer posesorilor de manuscrise 
spre 'meditație, 'aceste două exemple, care, cum se zice, 
se pot înmulți... In acest, sens trebuie să spun că avem 
redactori într-adevăr calificați, care știu să spună

tuților poate servi, prin'ricoșeu, si ca o lecție primej
dioasă de viață pentru cei nărăviti în rele.

La rubrica Teamă am găsit dictonul francez. în ver
siune românească :

„Cine nu are inimă, să aibă picioare".
Aici cuvîntul in original, eoeur, nu trebuia tradus 

literal, cu inimă, ci cu «uraj. ea în celebra întrebare 
. din Cid-ul lui Corneille, a tatălui. Don Diegue, către 
fiul său :

..Rodrigue, as-tu du eoeur ?“ (Rodrig. ai curaj, sau 
ești curajos ?)

Greșit e plasat, acest „proverb" la tema moderație : 
„Nu mi-e mare paharul, dar beau din paharul meu". 
Vorba este a poetului Alfred de Musset, un vajnic 

băutor, care n-a vrut să se laude cu abstinența, ci 
să-si revendice, pe plan literar, originalitatea (cum că 
nu „bea" dintr-o rimă mare, străină, ci din paharul său 
cel mic). Criticul Emile Faguet a interpretat cu saga
citate malițioasă versul, ârătînd că Musset, la debutul 
lui strălucit, băuse din— paharul lui Byron (din care 
au mai băut și unii din romanticii noștri, și chiar sim
bolistul Macedonski).

„Proverbul'! :
„Adevăr dincoace de Pirinei. greșeală dincolo" e o 

vorbă a lui Pascal, de fapt o parafrazare, mai concisă 
a unei observatii a Iui Montaigne, nu despre adevăr 
în sine, ci despre relativitatea noțiunii de justiție, va
riabilă de la o țară la alta.

La o nouă ediție a utilei cărți sînt de părere să se 
-restituie modernilor■ paternitatea cugetărilor lor. date 
de editor ca proverbe.

ȘERBAN CIOCULESCU ■

CRONICA LITERARA-----——:--—. T

Lirică feminină
Poate că această formulă e prea vagă. Oricum, ea nu 

vrea să constituie o etichetă, cum uneori se obișnuiește. 
Ne-am propus doar să semnalăm cîteva prezențe notabile 
din lirica feminină de azi. Ne-am oprit la cele trei poete; 
fiindcă, mai mult sau mai puțin întîmplător, cărțile lor 
ultime stau sub semnul raportării la Timp.

Volumul Doinei Sterescu se intitulează Vînătoare dc 
timp. Stările extreme ale poetei sînt visul și insom
nia. Epifaniile timpului (clepsidra, nisipul. succe
siunea dramatică a vîrstelor etc.) produc mai mult ne
liniști decît uimire. Le transcrie însă într-un registru lu
cid. O imagine de coșmar este aceea de a înota în nisi
puri (Femeia nisipurilor). Alteori poeta formulează inso
lit --gustul Timpului» sau «-sîmbure de timp». Nu mai pu
țin „exersarea privirii în Timp" are ca efect interioriza
rea absolută. Totul se petrece de acum în încăperile su
fletului sau ale ochiului : un univers redus la dimensiu
nile retinei. Nu lipsește nici elanul de autocunoaștere : 
„Cu mine în hotarul de noapte mai există / un înger, sin
guratic ca setea de putere 7/ Să mă-nțeleg, sub sticla 

scriitorului exact acele lucruri pe care el. în elanul 
creației, le ignoră sau nu le stăpînește bine. Tocmai 
din această pricină editura noastră nu a ajuns la niei 
un conflict cu nici un scriitor bun. sau, dacă s-a în
tîmplat cu unul, a fost o neînțelegere.

— Care sînt numele redactorilor editurii ?
— Cornel Popescu, redactor șef, Georgeta Dimisianu, 

Magdalena Popescu. Florin Mugur. Mircea Ciobanu și 
Sorin Mărculescu, ei înșiși, aceștia patru, scriitori 
apreciati.

— Cum arată, după dumneavoastră, un editor ideal ?
— Dacă ar exista un astfel de editor, ar trebui ca 

pe lîngă pasiunea pentru literatură, pasiune care pen
tru un editor burghez nu e neapărat necesară, deoa
rece pentru asta are directori literari, ar trebui deci 
să aibă și priceperea de a feri pe scriitor să afle difi
cultățile care apar în munca editorială, inerente ori
cărei unități productive. Pentru că un manuscris odată 
intrat într-o editură antrenează după el necesitatea 
promptă a spațiului grafic (toți autorii doresc să 
apară cit mai repede), a unei hîrtii de calitate și a 
unui fond nescriptic (drepturi de autor) cît mai bine 
chivernisit.

— De un prestigiu binemeritai se bucură cărțile de 
critică literară pe care le publicați.

— Am pornit de la ideea că în urma tipăririi unor 
cărți de critică se naște în cititor o vie curiozitate de 
a urmări fenomenul literar.

— Ce impresie aveți : se citește muli Ia noi ?
— Am trecut prin multe țări. Dar rareori mi-a fost 

dat să văd acea febrilitate din librăriile noastre atunci 
cînd annro o nouă carte a unui scriitor bun.

— Cum aii.proceda în cazul în eare un adversar li
terar de-a! dumneavoastră ar veni să publice un volum’ 
Ia „Cartea Românească" ?

— încă de Ia încenut am operat eu D’-inHniul neț de 
a desnărti pe scriitorul care sînt. de editor. „Cnrteg 
Rom-ânrins»-" osie o editură, a Unirnă ccrUfortlor și 
nici uh scriitor din nici o grupare literară nu va pu
tea spune că a fost respins de director sau de redac
torii editurii din pricina apartenenței sale la o grupare 
literară.

— V-a« ruga. în încheiere, să rasnundeH cititorilor 
care ne întreabă. — de astă dată întrebarea se adre
sează autorului Delirului — cînd o să apară al doilea 
volum al acestui roman ?

— Cu Delirul volumul II mi s-a întîmplat să am o 
șurpriză. Tn sensul că în timn ce terminam 
volumul I eram foarte sigur că după consumarea^ eve
nimentului apariției sale, adică după o lună. două, voi 
începe să lucrez al doilea volum, gîndit îmnreună 
eu primul. >Dâr un coleg de-al ‘dumita1e. Ion Pătrașcu, ' 
mi-a povestit o întîmplare care a avut asunra mea o 
forță do soc atît. de mare incit după cîteva luni am în
ceput să scriu un alt roman decît Delirul si care mi-a 
răscolit alte zone foarte ascunse ale experienței mele de 
viată : cred că anul acesta va fi terminat. E un roman 
de mari dimensiuni. Abia după aceea voi începe 
Delirul volumul TI.

— Bineînțeles eă nu-mi desconspirați subiectul ro
manului pe care il scrieți.

— Desigur, ar fi prematur. . !
GEORGE ARION ■ 

_ __ s_____ __ _____ _________________ _________—--------- ------------ 

curbată strîmb. cubistă, / mă mișc înspre ființa-mi ea în
spre o avere". Abia in Epilog apare imaginea mitologică 
a temporali lății„felina fiară — timp". A triumfa asupra 
timpului înseamnă a stăpîni în cele din urmă devenirea, 
înlocuind obsesia morții cu dorul de puritate și de trăire 
intensă, dezmărginită : „Viața se străduiește, neînce
tat, / să te desăvîrșească. H Fină atunci, / Acum și_ în
totdeauna : / hăitașul iubirii / nu va fi fericit. // Pînă a- 
tunci. / Aici și oriunde : / Să nu întorci spatele „răsăritu
lui. // Abia atunci vei rosti, triumfînd : Am fost .părtaș / 
la împrejmuirea fiarei Timp !“ Extenuată parcă de pro- 
priile-i fantasme, ooeta visează totuși la ieșirea totală din 
„vrbme", la un eden atemporal : „Pe «împul mării fug , 
Delfini ! / Olimpieni fără Olimp. 7 atemporali in miez de 
timp. / Edenul lor e fără spini".

O poetă remarcabilă ni s-a părut Grete Tartler în 
Hore (1977). Foarte unitar, volumul dezvoltă tema Colum
nei și a înălțării. Columna este «-miezul veșnic». Fiecare 
inel (cerc) al ei reprezintă o treaptă spre desăvârșire pe 
axa lumii și a timpului : „Columna, scara netedă din sti
huri / pe care le suim încăpătoare : / desăvîrșire, contem
plare, trudă. / pace, lucrare veșnică, — nălțare". De o 
distincție severă, versurile nu trădează nimic din trăirile 
tulburi, interioare. Chipul poetei pare luminat numai din 
afară. Ea nu transcrie deloc impresii sau senzații, ci as
piră la contopirea extatică cu macrocosmosul : „Să poți ve
dea, să guști, șă te-nfiori, / mireasma' lucrului cînd te 
cuprinde / din cinci poteci, spre Unul să cobori..." Firește 
poeta are la îndemînă cîteva dintre simbolurile folclorice 
fundamentale. De aceea, imaginile din .poeme sînt mai de
grabă embleme ale veșniciei. -Horele» Gretei Tartler. pro
pun., în ce au mai izbutit, o interesantă mitologie poetică . 
folclorizantă, susținută de un registru liric solemn, cu 
inflexiuni extatice și mai ales imnice : „Vrednici sînt cei 
străbătători de drum / pînă la capătul ramurilor : ca șă 
poată / a se intin.de asupra rădăcinii / care le-a fost în 
seamă, dată, / vrednici sînt cei care, au putut șă-și.yadă/ 
sub ei făptura, neumbrită casă, / trecînd dansînd în alt 
inel, privind / atît de clar. îneît e luminoasă".

In Amiaza, volumul Ioanei Diaconescu, cea mai puter
nică este impresia de alb : un alb ireal, care firește nu 
este culoare, ci lumina însăși —■ dînd o paloare devitall- 
zantă lucrurilor. Poeta evocă „brațele fosforescente", „firi- 
tînile de argint", lumina albă „a ierburilor cerești", „rîu- 
rile albe", „lacrima albă", „lacul de sare". Lumea întreagă 
pare așezată într-o vitrină de sticlă. Turnul medieval are 
și el ziduri străvezii, iar vegetalul pare tot o formă a lu
minii. Trupul însuși șe transubstanțiază în lumină : „ce 
strălucire, aproape un marș triumfal 1 / Eu aud urale și 
iată strălucitoarea lumină / Intrînd în cetate pe fantasti
cul cal".

Dar poezia Ioanei Diaconescu este făcută mai ales din 
contraste, bunăoară din limpezime și durere, din transpa
rență și melancolie : „Soartă a mea. cumplită-nseninâre, 
/ Chinuitoare limpezimi, / îndurerate transparențe..."

De obicei însă poemul este un cîntec suav, tandru, tul
burat numai de efemeritatea clipei. Gesturile sau aminti
rile au contur delicat. Apar ca în vis sau ca surprinse tre- 
murînd în strălucirea oglinzii. A intra în lume ca în o- 
glindă e aspirația tainică a poetei. Orice impuls de cu
noaștere, oricît de intens șl drapat cu oricîte imagini, se 
împlinește într-un zbor de vis alb, care uneori pietrifică.

CORNEL MORARU K
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Contemporani cu un clasic: Alexandru Philippide
Obișnuința omowâ multe dintre cele frumoase. Intra

rea neobișnuitului in obișnuit agasează prospețimea 
de care e atîta nevoie in fiecare dimineață a lumii. 
Strivită de ochi în fiecare clipă, „corola de minuni a 
lumii” poate părea numeroșilor sceptici un produs 
derivat din material sintetic. Ultimii ani de viață și de 
operă ai lui Tudor Arghezi s-au petrecut intr-o atmos
feră cu mult mai puțin emoționată decît ultimele ore de 
viață ale lui Nicolae Labiș. Ne obișnuisem cu Tudor Ar
ghezi, era al nostru, era uriaș, dar ni se părea la înde- 
mină să-i pronunțăm numele și. eventual, să trecem prin 
dreptul casei lui. Lupta cu obișnuitul se 'cuvine a fi, 
după opinia mea, una dintre misiile artei și poate că 
de aceea mulți artiști adevărați fac totul pentru a nu-șî 
plictisi contemporanii. Căci departe de a fi o acu
zație, ideea că o prezență, oricît de mare, repetată 
prea des plictisește, este constatarea tristă a unei 
realități profund umane. Trist și în același timp îm
bucurător pentru că ne dezvăluie natura mereu dori
toare de prospețime a omului.

Avem privilegiul de a fi contemporani cu unul dintre 
numele strălucite ale culturii române dintotdeauna, 
cel mai mare poet român in viață, Alexandru Philip
pide. Dar într-o asemenea măsură a înțeles Alexandru 
Philippide legea tainică a raportului cu publicul și cu 
antumitatea, încît ieșirile sale în public nu mai sînt 
demult o îndeletnicire serială, ci au aerul unic și in- 
confundabil pe care numai descoperirea unor pos
tume ale unui mare poet ți-l poate da. A apărut de 
curînd în „România literară” un poem de-o extraordi
nară frumusețe, „Omagiu unei umbre”, de Alexandru 
Philippide. Un poem de o adîncime infinită, realizat 
ca de obicei de acest mare poet în construcție răb
dătoare, cu dulci retorisme capcană, o autobiografie 
de care se' va sluji acum șî-n veac cercetătorul literar 
pentru a spune cine era Alexandru Philippide. Dar 
poate noi nu sîntem in stare să ne reculegem într-o 
asemenea măsură incit să înțelegem că Alexandru Phi
lippide e viu, scrie, e undeva aici, îîngă noi, și în spa
țiu și în timp. Și ieșirea lui in lume c-un poem ar 
trebui sărbătorită mai frumos, mai încordat, mai so

lemn. In cazul lui Alexandru Philippide nu acționează 
ca termen prim al stării noastre de amorțeală prezenta 
sa prea vie, ci capacitatea noastră prea mică de a 
ne bucura de eveniment. Poate că s-ar fi cuvenit ca 
în ziua sau în zilele mergătoare după ziua în care a 
apărut „Omagiu unei umbre" al lui Alexandru Philip
pide în „România literară", adică la mijlocul lui mai 
1978, tinerii profesori de literatură entuziaști sau bă- 
trînii dascăli să citească elevilor la ore, în școli, acea 
poezie. Poate că în acest fel s-ar fi spart încă o parte 
din monotonia vieții sub aceleași stele, de la începutul 
lumii și pînă astăzi. Ne facem o datorie culturală 
elementară de contemporani și compatrioți ai acestui 
desăvîrșit poet al cărui har divin a știut să se retragă 
și să se cultive pe sine însuși întru prospețime și 
adîncime, ne facem o cinste din a reproduce în gazeta 
noastră întregul poem publicat de Alexandru Philippide 
in urmă cu o săptămînă.

Poet luminos, poet al adincimîlor și al sterpiei în
vinse a aurului, poet înconjurat de „monștri ai enig
mei", primește cuvintele noastre pioase și bucuria 
aproape bolnavă în mîndria pi că-ți sîntem contem
porani.

ADRIAN PĂUNESCU ■

Alexandru Philippide

Omagiu unei umbre

„Les monstres de I'enigme 
erraient autour de Thebe" 

VICTOR HUGO

in Grecia cea veche chiar și ceața 
Părea prietenoasâ, cum este dimineața 
Sau un amurg de varâ peste văi.
Și „monștri ai enigmei" cînd, venetici și răi, 
Umblau prin preajma Tebei să-nșele pe Edip 
Cu întrebări sucite-n fel și chip 
Și el le răspundea, de desperare 
Se aruncau cu urlete în mare 
Sau se-nfundau de ciudă în nisip.
Deschisă era calea privirii pînă-n zare, 
Și-n Orestia se-ncepea povestea 
Cînd paznicul din tumul Mikenei striga 

vestea

Că dinspre miazănoapte se zărește 
Cum, falnică, izbînda își zorește 
Războinicii acasă mai repede s-ajungă, 
Să-nceapă Agamemnon altă poveste lungă, 
De data asta cu-ncheieri de moarte...
Dar s-apucăm acuma cu gindu-n altă parte, 
De stinca sfinxului nu prea departe. 
Prin mijlocul Tesaliei vestite 
Cu vrăji și cu tertipuri iscusite, 
Dar și cu Zeul Rîsului, pe care 
Cei din Hypata îl cinsteau cu-o mare 
Și unică în lume sărbătoare.
(Pe-aicea mulți, urmindu-l pe Socrate, 
Nu se temeau de lucruri consacrate.)

Și iată-ne la poalele-unui munte, 
Vestitul Pelion, pe-a cărui frunte 
S-au cățărat, în mitologic timp. 
Titanii ca s-ajungă în Olimp, 
Pe Zevs uzurpatorul să-l înfrunte 
Și să-l răstoarne-n hăuri de pe celesta 

creastă...

Pe-aceste locuri pline de basm și de eres 
S-a-nfiripat de mult, pe-o lină coastă, 
O așezare, satul Milies.

Născut aici, in țara cu mituri titanide, 
Strămoș al meu, Dimitrie Philippide, 
Călugărit de tinăr, tu monahalul strai 
II îmbrăcaseși ca să poți mai bine 
Străbate prin atîtea țări străine 
Pe care-n gînd le și cutreierai.
Religios n-aș crede că erai. 
Avid de adevăr și-nvățătură, 
luai pornit, în vremuri de-avînt și 

aventură.
Pribeag prin Europa și te-ai dus 
Spre vechi așezăminte din apus, 
La Padova-n Italia, și-apoi 
în vechea capitală a timpurilor noi. 
Parisul prins pe-atuncea în viitoare 
De Revoluția triumfătoare.
Ai petrecut acolo ani luminoși și grei, 
Chiar și cumplitul nouăzeci și trei. 
Și-n mijlocul acelei mari mînii 
Legînd solide, lungi prietenii.

întors acasă, ai mai stat vreun an 
Și iarăși ai plecat, c'un băietan, 
Nepotul tău de frate și străbunicul meu, 
Să te-nsoțească-n drumul pe care-l știai greu, 
Fugind cu el de groaznica prigoană 
Iscată de-o putere barbară și dușmană, 
Urgie peste Grecia sărmană.
De data asta, ai făcut popas 
Mai sus de Dunăre și ai rămas 
Pe pașnicele plaiuri moldovenești, atras 
De oameni și de locuri care aveau să-ți fie 
A doua patrie pe veșnicie.
Cum bine-a spus un strănepot ce-a fost 
Tot învățat ca tine, de-o mare potrivire 
Cu tine și la minte și la fire, 
Te-ai alipit de țara ce-ți dete adăpost 
Și-n scris întîia oară zicîndu-i România 
Și dîndu-i clar, tu cel dintîi în lume, 
Firescul și cuprinzătoru-i nume, 
l-ai răsplătit din plin mărinimia. 
Ai arătat temeinic că țara asta toată 
E-ntreagă Dacia de altădată, 
Din codrii Bucovinei pîn’la mare 
Și intre cele două mari ape curgătoare, 
De la apus și de la răsărit, 
Pămînt de multă vreme sorocit 
Românilor din zare pînă-n zare, 
Din largul șes panonîc pîn-la tărîmul scit.
Tu Grecul ai rostit atunci aceste 
Hotare românești, așa cum peste 
Mai mult de-o jumătate de veac, în urma ta, 
Adînc poetul Doinei în vers le va-ncrusta.
în două cărți pe care cu trudă îe-aî compus 
Aceste adevăruri române tu le-ai spus. 
Apoi luînd iar drumul spre apus

Ai poposit la Lipsea, de carte vechi focar, 
Și le-ai predat cu grijă la tipar.

Vei fi aflat tu oare pe-acolo de-un titan, 
Dar pașnic ca și tine și bun european, 
Vestitul de Io Weimar om deplin, 
Poetic suflet nordic și minte de elin ?

Cînd ai pornit spre casă, ai vrut șă te oprești 
Din nou pe locurile românești
De care trainic viața te legase. 
Nepotu-n vremea asta se-nsurase 
Cu-o fată de răzăș din Nicorești. 
Această străbunică, de viță țărănească. 
Și-a învățat copiii să vorbească 
Cea mai curată limbă românească. 
Pe care-apoi toți cei din neamul meu 
S-au întrecut cu rîvnă s-o cinstească : 
Tradiție-n familie, mereu.
Tu ai legat, obscură străbunică, 
O punte strălucită și voinică 
între Șiret și rîul tesalian Peneu, 
Din getica Moldovă în Grecia antică. 
De tine nu se știe nimic. Și numai eu 
Mulțumitor te port în gîndu! meu.

Iar tu, strămoșule, în lași numit
Ca profesor la școala domnească, ai vorbit 
Acolo despre Herschel și despre Heraclit, 
Apropiind, în strînsă legătură, 
Cu curiozitate și măsură, 
Astronomia nouă de vechea-nvățătură, 
Și mai nutrind, în visurile tale, 
Proiectul unei limbi universale.

Apoi, bătrîn, strămoșule pribeag, 
N-ai mai lăsat pămîntu-acesta drag, 
N-ăi mai pornit în vreo călătorie 
Și te-ai întors către călugărie ■ 
Fiind de-acuma cuviosul cel
Numit de toți monahul Daniel. 
Cu grija de ceaslov și de psaltire, 
Te-ai stins, egumen într-o mînăstire 
Din Basarabia, de lîngă Prut, 
în anul treize’ și doi al veacului trecut

Te-ai fi mirat în viață, tu spirit strict și clar, 
S-auzi vrun ghicitor vizionar
Spunînd că un îndepărtat vlăstar 
Ieșit din riguroasa ta vechime 
Se va-ngriji de ritmuri și de rime 
Și te va face-n vremea lui tîrzie 
Șă te ivești, din nou, în poezie, 
în versuri ce Cultivă trecutul și-l învie... 
(Iluzie a celui de-astăzi ? Fie 1) 
Să-ți spun adio. Umbră ? Sau mai bine 
Să te păstrez, strămoșule, în mine, 
Să mă întom spre vechi gîndiri eline, 
Să fiu acolo ca și-aici acasă, 
Să mă-nvelesc în ceața luminoasă 
A miturilor sacre pe care nu 1e curmă 
Nici vechii monștri și nici monștrii noi, 
S-ajungem pe-ndelete amîndoi 
Pîn’la originile fără urmă,
De unde toți pornirăm, pe rînd, odinioară... 
— Și-apoi, la unda zisă neguroasă, 
(Simțindu-mă și-acolo tot acasă) 
îrăi-vei tu în mine-a doua oară
Cînd mă voi pierde-n marea morții turmă?

Iluzie și-aceasta ? Cea din urmă I
aprilie-maî, 1978
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Nu-ncălzeste
Singur la părinți, cu un tată tehni

cian veterinar și o mamă fruntașă in 
meseria de mănușăreasă, doi oameni 
muncitori și așezați la locul lor, Octa
vian lancea n-a avut multă vreme cum 
să simtă viața însăși, ferit fiind cu prea 
mare atenție de lupta cu greutățile, dar 
și de zbaterea zilnică pentru o bucată 
de pîine. Ce-i lipsea lui Octavian lan
cea ? Băiatul a crescut înalt cît plopul, 
oprindu-se la numai doi centimetri de 
doi metri, iar în spate s-a lățit că par
că abia mai putea să intre pe ușă. Și 
acum își aduce aminte de prânzurile 
gătite de mama, pe care le înfuleca de 
parc-ar fi fost Fornilă, mai cu seamă 
că sportul i-a fost întotdeauna foarte 
aproape, sporindu-i considerabil pofta 
de mîncare și implicit gabaritul. Elev 
nu prea grozav la învățătură, dar to
tuși absolvent al liceului, apoi student 
la Facultatea de educație fizică din Ti
mișoara, lancea își ocupa majoritatea 
restului timpului jucînd baschet (are 
1,98 m, nu ?!) la Școala sportivă, apoi 
la Universitatea Timișoara, în divizia 
A. A făcut parte, ca un tînăr talentat 
ce era, din Lotul national de juniori, 
apoi din cel de tineret al țării. Ce-i 
lipsea lui Octavian lancea ? A absolvit 
facultatea și a primit post de profesor 
într-o comună din județul Alba, la 
Scărișoara. însă iar s-au găsit oameni 
care l-au ajutat, pentru că a reușit să 
obțină clasica „negație" și un post de 
suplinitor la numai 15 km de casă, la 
Săcălaz, unde făcea naveta. Juca acum 
baschet la Voința, echipă care făcea 
mari eforturi pentru a promova în pri
ma divizie, dar — mărturisește astăzi 
— avea într-însul o mare dorință ascun
să. o nebunie copilărească și o sete de 
aventură, desigur gratuită. Fiind în lo
turile republicane de care am amintit, 
avusese ocazia să plece în Iugoslavia, 
Polonia. Cehoslovacia, Ungaria, R.D.G. 
— dar speranța sa nemărturisită era 
alta, era poate singurul lucru ce i se 
părea că-i lipsește. Timpurile moderne 
au schimbat demult vechiul dicton 
„Vedi Napoli, e poi muori !“. Pentru 
Octavian lancea, ca și pentru mulți alți 
zăpăciți din lumea largă, el s-a trans
format în „Vezi New Yorkul, fie ce-o 
fi 1“ Ce-i lipsea lui lancea ? Aproape 
nimic. Dar dorința de aventură, 
această nebunie de adolescent răsfățat 
de viață l-au împins spre a-și părăsi 
fraudulos țara, alergînd după o himeră 
ce s-a întîmplat să se numească, în ca
zul lui, New York — taina cea mare, 
visul ascuns al copilăriei, aventura vie
ții sale.

„îmi făcusem pașaport cu viză de 
turist pentru R.D.G. La Bratislava 
mi-am părăsit însă colegii de excursie, 
mi-am lăsat toate bagajele la hotel și 
am pornit spre Viena, ca și cum acest 
lucru ar fi fost cel mai simplu din 
lume De unde aș fi putut ști atunci ce 
mă aștepta ? Era deja toamnă. M-am 
prezentat imediat la poliție și, pentru 
că vorbeam nițel germana, am încer
cat să explic drumul pe care apucasem 
de doar cîteva ore. M-au dus imediat 
în lagărul de la Dreikirchen, erau a- 
eolo într-adevăr trei biserici, dar și un 
lagăr pentru emigranți, separat prin 
gard de sîrmă, barieră și post de con
trol la poartă de „restul lumii". Clădi
rea avea trei etaje, la ultimul stăteau 
cei mai proaspeți dintre cei fugiți, cu 
interdicția de a coborî măcar în curte 
pe timp de două săptămîni, cît dura 
carantina. Mi-au făcut din nou fotogra
fii din față și din profil, mi-au luat 
interogatorii, amprente... Locuiam în
tr-o cameră în care se aflau 18 paturi, 
în mijloc două mese de lemn, ne scu
lam în fiecare dimineață obligatoriu 
de la ora șase, după care n-aveam alt
ceva de făcut decît să așteptăm, aștep
tam și ne plictiseam, cei de acolo nu 
discutau decît despre cum izbutiseră 
să fugă din țară și cam înspre ce 
locuri aveau de gînd să se îndrepte, și 
din cînd în cînd se mai isca chiar și 
cîte o bătaie, oamenii devenind parcă 
tot mai nervoși din cauza așteptării și 
a nesiguranței. De două ori pe zi co
boram în sala de mese, laolaltă cu 
transfugii mai vechi, apoi ne spălam 
singuri „efectele", două tacîmuri, o 
farfurie din tablă și o cană, și urcam 
înapoi în dormitor, plictisindu-ne în 
continuare. Am stat împreună cu tot 
felul de oameni, mi-aduc aminte de 
doi soți din Iași care lăsaseră trei copii 
acasă, apoi doi țigani din Reșița care 
fuseseră condamnați pentru furturi «și 
acum nu-i mai primea nici o altă țară, 
ca și alte asemenea specimene despre 
care azi, cu mintea de acum, gîndesc 
că nu erau decît oameni fără nici un

soarele niciunde ca la tine acasă!
rost, în vădită derută. M-a impresionat 
foarte tare că acolo se formaseră de 
fapt două grupuri : cei care fugiseră 
din țară peste frontieră se credeau mai 
breji și ne disprețuiau parcă pe noi 
ceilalți, cei rămași ilegal dincolo de 
ea ! In carantină nimeni nu avea voie 
să scrie scrisori, dealtfel nici n-ar fi 
avut cum să le expedieze în lipsa ori
cărui contact cu lumea de afară — dar 
în schimb toți aveau destul timp pen
tru planuri, vorbind despre Australia 
sau America la fel de ușor ca de 
exemplu, nu demult, despre Lugoj sau 
Sighișoara. Nu-i mai puțin adevărat că 
erau și o mulțime de oameni care nu 
știau nici măcar încotro s-o apuce, 
completînd acte pentru emigrare în 
America, Australia și Canada, toate 
deodată, fără să cunoască mare lucru 
despre nici una dintre ele. Pe culoar 
exista un chioșc de țigări, cine avea 
bani putea să-și cumpere, cine nu aș
tepta rația săptămînalâ —■ un pachet 
de „Austria 3“ gratis, țigări dintre cele 
mai proaste și mai ieftine".

După cele două săptămîni lan
cea a fost transferat în alt dormitor, 
aflat în așa-zisul „frei“ lagăr, lagărul 
„liber", primind o legitimație și „drep
tul la lucru" în cadrul localității, asta 
în cazul în care ar fi izbutit să găseas
că un astfel de loc de muncă. în lagăr 
exista, e drept, un fel de centru de 
plasare la care oamenii făceau coadă 
de la 6 dimineață pînă spre seară, dar 
cel mai adesea în van. lancea, fiind 
însă mai arătos la vedere — 1,98 m și 
aproape 100 kg — a fost preferat de 
localnici pentru unele munci de-ale ca
sei, la căratul cărbunilor, cărămizilor, 
gunoiului din curte, a fost primit și în
tr-o turnătorie, pentru curățatul forme
lor, dar după numai două ore n-a mai 
rezistat și a plecat, a lucrat la o tim- 
plărie la ambalaje, lăcuit și transpor
tat materiale, în fine, la un siloz unde 
căra saci cu spatele timp de 10 ore pe 
zi, exceptând ora de masă, o muncă 
atât de grea incit pînă și pe el era pe 
cale să-1 doboare, dacă n-ar fi primit 
între timp viza de intrare în Statele 
Unite, pe care dealtfel o aștepta de mai 
bine de patru luni de zile. Aici este 
cazul să precizăm că. de fapt, accesul 
într-o țară capitalistă nu se poate face, 
pentru transfugi, decît exclusiv prin 
intermediul unei societăți specializate 
în materie, acele așa-zise societăți uma
nitare, luptând pentru drepturile omu
lui. în cazul lui lancea, fiind vorba de 
Statele Unite, el a trebuit să ia contact 
cu International Rescue Committee, 
care a „garantat" pentru el în fața sta
tului american, a plătit transportul, a 
încheiat un contract în care se stipula 
asigurarea unui loc de muncă, frecven
tarea unei școli pentru învățarea lim
bii, un loc de locuit și, în caz de ne
voie, ceva ajutor financiar. Pare fru
mos, pare bine intenționat — dar ați 
văzut mulți oameni din societatea ca
pitalistă în stare să facă asemenea ca
douri dezinteresate ? De reținut că, în 
cazul transfugilor, contactarea unei ase
menea societăți este obligatorie, chiar 
dacă cel în speță posedă ceva bani, 
chiar dacă el are rude care i-ar putea 
plăti datoriile și transportul... Nu, nu 
este vorba de un cadou dezinteresat — 
este mai mult un fel de împrumut ce 
trebuie returnat obligatoriu în timp de 
doi ani, sau, dacă e cazul, la plecarea 
într-o altă țară.

„Așteptasem mai bine de patru luni, 
cu multe zile și nopți goale, în care 
tensiunea ajunsese la maximum, dar 
acum mi se părea că-mi voi atinge vi
sul cu mina. Am zburat cu avionul de 
la Viena la Zurich, apoi Geneva și în 
fine New York, un avion plin cu trans
fugi închiriat special de LR.C. în bu
zunar aveam acum un pașaport cu viză 
de rezident temporar, pentru doi ani, 
care-mi acorda și dreptul la muncă. 
Aveam numai 23 de ani și știți cum 
se spune, la vîrsta asta ți se pare că 
tot ce zboară se mănîncă. Am ajuns 
în seara zilei de 28 ianuarie, cu un 
autobuz am fost duși pînă în Cehtru, 
tocmai se aprindeau luminile New 
Yorkului, creînd o mare de lumini și 
de reclame multicolore, într-o vîjîială 
de mașini ultraelegante și de sirene 
răsunînd la toate colțurile. Eram fas
cinat, mi se părea chiar mai; frumos 
decît visasem, mi se părea de-a dreptul 
formidabil ! Eram în fine față în față 
cu AMERICA ! Grupul emigranților a 
fost cazat la un hotel din Manhattan, 
la „Latham" pe strada 43, un hotel de 
mîna a treia în cel mai bun caz, cu 
trei-patru paturi într-o cameră, la pre
țul de 7—8 dolari patul pe noapte. Cîtă 

vreme locuiai aici datoriile față ; de 
LR.C. creșteau, alăturîndu-se celor de 
pe urma taxelor de pașaport și viză, 
costului biletului de avion și așa mai 
departe, vreo 400 de dolari pe puțin, 
în cazul că reușeai să te pui repede pe 
picioare. Eu îi scrisesem însă unui fost 
prieten, timișorean ca și mine, ba 
chiar vecin de casă, gard în gard, 
care-mi răspunsese că nici să nu mă 
gîndesc să merg în altă parte, să vin 
la el că mă va ajuta să găsesc ceva de 
lucru. Cînd am ajuns la Romică Tufan 
acasă, că așa îl chema, am văzut că 
de fapt nici el nu avea serviciu de vreo 
cinci luni de zile, în timp ce soția lui, 
care fusese în țară profesoară de ro
mână, lucra acum la un salon, ca ma- 
nichiuristă..." Cei doi au început curînd 
să umble împreună după locuri de 
muncă. în ziare existau desigur destule 
anunțuri, dar ce muncă de om califi
cat ar fi putut să facă lancea, iar apoi 
celelalte anunțuri erau numai servicii 
dintre cele mai proaste, de muncitori 
necalificați sau în meserii periculoase, 
precum, își aduce aminte lancea, gar
dă de noapte (neînarmată) primpreju- 
rul băncilor sau al fabricilor. într-o zi 
s-a prezentat la o sucursală vest-ger- 
mană de mașini-unelte. Oamenii l-au 
întrebat dacă a mai lucrat în branșă, 
în disperare, lancea a mințit că da, 
spera să se descurce în fața unui strung 
mai bine decît în fața exigenților exa
minatori, dar aceștia și-au dat repede 
seama cu ce fel de om stau de vorbă 
și i-au spus să revină peste cîteva luni. 
Spălător de vase în restaurant a refu
zat să fie, de asemenea la încărcat- 
descărcat lăzi și saci, fiindu-i suficien
ta experiența din Austria. După vreo 
lună, angajat de un cinstit dar prevă
zător cetățean american, care luase ho
tărârea să-și repare casa, izbutește șă 
cîștige primii bani. După numai cîteva 
zile, Romică pleacă tn Arizona, lăsîn- 
du-1 singur. Celelalte cunoștințe din la
găr se împrăștiaseră și ele. Umblă hai- 
hui prin tot New Yorkul, singur, abia 
bîiguind cîteva cuvinte în engleză, cu 
buzunarele goale și burta la fel. Des
coperă între timp că New Yorkul nu-i 
făcut numai din lumini frumos colo
rate și începe să se sature privind la 
vitrinele încărcate dar atât de intangi
bile pentru el. închiriază o cameră în 
Queens, unul din cartierele cele mai 
murdare și mai rău famate sale New 
Yorkului, o cameră de nici 3 pe 3, 
cu numai un pat de fier, o masă, două 
scaune și un dulap vechi, pentru care 
trebuie să plătească 60 de dolari pe 
lună. începe să se teamă. îi place mult 
Statuia Libertății, dar nimic nu pare 
să-i mai poată scoate îndoiala care i 
S-a strecurat în suflet. O fabrică pro
ducătoare de ceva rulmenți și lanțuri 
îl angajează, bineînțeles tot ca munci
tor necalificat, într-o secție din care 
făceau parte numai muncitori străini, 
turci, greci, mexicani la un loc, acolo 
căra bidoane, drugi de fier, curăța, 
ștergea, mătura, totul pentru nici 50 de 
dolari pe săptămînă — iar el avea de 
plătit chiria, mîncarea și de strîns bani 
pentru a achita datoria la LR.C-

„Lă începutul lunii martie am aflat, 
la o agenție de plasat muncitori stră
ini, despre un loc de muncă la o ben
zinărie în statul New Jersey, lîngă 
Trenton, cam la 150 de kilometri de 
New York, pe care de-acum nu-1 mai 
consideram orașul visurilor mele. în
vățasem între timp că pe cererile de 
angajare, care conțineau în afara da
telor obișnuite (legate de identitate, 
înălțime, greutate, culoarea... pielii) și 
o rubrică în care erai întrebat dacă 
ești dispus să accepți orice fel de 
muncă, trebuia să scrii apăsat DA, 
dacă doreai să ai într-adevăr o șansă. 
Apoi, întîlnisem și destui cetățeni ame
ricani care nu aveau nici ei nimic de 
făcut, unii primind ce-i drept ajutor 
de șomaj, cam 50—-70 de dolari pe săp
tămînă, ceea ce desigur în S.U.A. e 
chiar foarte puțin. Am acceptat deci 
imediat, mă gîndeam că serviciul la o 
stație de benzină se învață aproape pe 
loc, și chiar așa a și fost, numai că 
trebuia să muncesc numai de noapte, 
de la 22 la 8 dimineața, zece ore la 
rînd în șase din cele șapte zile ale săp- 
tămînii, cu... o noapte liberă, cea de 
miercuri spre joi. Ceea ce făceam eu, 
făceau și muncitorii americani, numai 
că ei lucrau doar ziua și dealtfel pri- 
meau cam cu 70—80 la sută mai mult 1 
Și totuși se părea că dădusem peste un 
post dintre cele mai bune la îndemîna 
muncitorilor emigranți, pentru că sim
țeam invidia celorlalți. Prieteni n-am 

prea izbutit să-mi fac, doar un mexi
can și un alt român erau singurele 
mele cunoștințe mai apropiate. Dacă 
te apucai să stai de vorbă cu un ame
rican, primele întrebări erau întotdea
una „unde lucrezi ?, cît cîștigi ?, cîți 
bani ai în bancă ?“ Cu restricții mari 
de tot, la care nu mă crezusem nici
odată în stare, izbutisem să agonisesc 
o brumă de dolari Ia bancă, dar suma 
nu putea reprezenta nici pe departe un 
argument convingător pentru o priete
nie... trainică. într-o bună zi am întîl- 
nit un ofițer care luptase în Vietnam, 
un om gheboșat și marcat pe viață de 
anii petrecuti departe de casă, în răz
boi, care m-a întrebat de unde vin. Din 
România, i-am răspuns. Și atunci de 
ce ai venit aici ?, s-a mirat, iar eu pur 
și simplu că n-am mai știut ce să-i 
răspund, era dealtfel prima dată cînd 
cineva mă întreba apăsat ceva despre 
destinul meu. De atunci am început să 
mă întreb și eu, aproape în fiecare 
noapte, cînd așteptam să răsară din 
șoseaua pustie vreun automobil și, 
eventual, un bacșiș de cîțiva cenți." 
Face totuși o ultimă încercare 
disperată, intră în sala de antrenament 
a unei echipe universitare de baschet, 
în sportul american, și cu atît mai mult 
în baschet, nu-i însă deloc ușor de pă
truns dacă ești străin. Nu-și amintește 
dealtfel de mai mult de 3—4 nume de 
jucători străini activînd în S.U.A., in
diferent de sportul practicat, mai pu
țin fotbalul, desigur ! Cei de acolo îl 
privesc cu suspiciune, nu-i prea inte
resează fostele sale prezențe în loturile 
de perspectivă ale țării și nici faptul 
de a fi evoluat aproape o lună de zile 
în prima ligă austriacă, ei îl pun sâ 
joace și nu par prea încîntați la sfîrșit, 
dar îi propun să încerce, să mai vină 
la antrenamente și apoi, dacă o putea 
trece testul de atestarea ca jucător, 
poate va fi luât mai aproape de echi
pă. Așa ceva era însă imposibil pentru 
lancea, cum ar fi putut el să se antre
neze cîte 5—6 ore pe zi, în două șe
dințe, cînd noapte de noapte turna ben
zină în rezervoare timp de 10 ore și 
cum ar fi putut susține un asemenea 
efort fără o hrană corespunzătoare 
în aprilie stația de benzină se desfiin
țează, întrucît proprietarul nu mai pu
tea face față concurenței. lancea ră= 
mine iarăși pe drumuri — dar între 
timp se hotărâse: se va întoarce în 
țară, chiar cu orice risc 1

„Nu prea aveam eu cum sâ știu 
acolo, în New Jersey, care erau ulti
mele hotărîri ale statului nostru cu 
privire la emigranți, dar eram decis să 
mă întorc oricum, pentru că nu mai 
rezistam. Părinții îmi scriau mereu, 
mama mă implora pe pagini în
tregi udate cu lacrimi să înțeleg că 
numai dacă mi-am pierdut mințile aș 
putea continua să aduc rușine familiei, 
iar tata săracul, sperând că măcar acum 
mi-o fi venit mintea la cap, după cele 
pătimite printre străini, îmi zicea, n-o 
să-l uit niciodată, măi băiatule, nu 
te-ncălzește soarele niciunde ca la tine 
acasă ! Mi-am plătit datoriile la J.R.C., 
cu 300 de dolari am cumpărat un bilet 
de avion pînă la Viena, iar acolo m-am 
prezentat la ambasada noastră, crezînd 
e-o să fiu certat tare pentru toată ne
bunia, pentru stupida greșeală ce-o fă
cusem. Cei de acolo m-au primit însă 
foarte bine, nici nu mă așteptam, mi-au 
spus că nu sînt singurul care hotărăsc 
să mă întorc și că nu trebuie să-mi fie 
frică de nimic." Tot acolo î 8-a 
cumpărat și bilet de tren' pînă ta 
Timișoara, încît în 7 mai era îna
poi acasă, cu numai o sacoșă pe 
umăr și cam aceleași haine cu care 
plecase nouă luni mai devreme, s-a dat 
jos din tren, de parcă venise de la un 
meci în provincie, și tot așa și-a reluat 
în scurt timp și viața, încercînd să uite 
și să-i facă și pe ceilalți dimprejurul 
său să uite de pata așezată chiar de el 
pe viața ce-i aparține. în toamnă a pri
mit deja un alt post în învățămînt, 
acum are ore la un liceu industrial din 
Arad și din cînd în cînd, parcă din ce 
în ce mai rar, își aduce aminte că a 
văzut America și New Yorkul. O ne
bunie care, cum zice astăzi, l-a costat 
totuși prea mult. La o lună după ce se 
întorsese în țară i-a murit tatăl, dar 
bietul om a părut împăcat cu gîndul, 
mulțumit că fiul său i-a ascultat pînă 
în cele din urmă sfatul și a înțeles că, 
vorba lui, niciunde soarele nu încăl
zește așa de bine ca la tine acasă...

DUMITRU GRAUR ■
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NOU Șl VECHI IN UNIVERS

Reportaj pe meridianele Asiei
ff. S. Vietnam

Mai mult decît un simbol

OCHII Șl URECHILE LUMII

Cărămida dintîi a străvechii civilizații 
vietnameze — iată o fericită expresie care, 
lansată demult, de nu se mai știe cine — 
avea să devină un adevăr fundamental al 
realităților țării vertebrată de lanțul mun
ților Truong Son și de nădejde cumpănită 
de cele două mari delte. Iar astăzi, chiar 
dacă oul primordial al bobului de orez riu 
mai poate și n-ar mai putea circumscrie 

■ întregul univers al unei națiuni și al unei 
țări angajate pe calea dezvoltării mo
derne, impetuoase, sub semnul socialismu
lui, planta ce e hrana cea de toate zilele 
a locuitorilor acestor păminturi se consti
tuie într-un veritabil simbol al marilor 
virtuți ale unui harnic și înzestrat și cu
rajos popor. Orezul — spun istoricii Viet
namului — a fost din timpurile cele mai 
vechi un trainic și indisolubil liant al co
lectivității vietnameze. Migăloasa, trud
nica, subtila și existențiala îndeletnicire a 
riziculturii — observă comentatorii — a 
făcut ca toate energiile și resursele, toate 
posibilitățile și capacitățile oamenilor a- 
cestor meleaguri de aluviuni și ape să se 
înmănuncheze într-o atotcuprinzătoare 
confluență de fluviu uman ce-și urmează 
drumul, de neabătut, spre o viață mereu 
mai bună, în condiții naturale și împre
jurări istorice de atitea ori atît de vitrege.

Căci pe pămîntul Vietnamului orezul a 
crescut și a dat bob rodnic întotdeauna. 
Bătălia orezului, vietnamezii n-au pier
dut-o niciodată, nici împotriva secetei sau 
a inundațiilor, nici împotriva cotropitori

lor veniți din afară. în neîntrerupta, paș
nica și rodnica bătălie a orezului, i-am 
cunoscut pe oamenii Vietnamului pretu- 
tindeni pe teritoriul țării : în larg desfă
șuratele delte ale Mckongului și Fluviului 
Roșu, în nenumăratele caroiaje perfect 

.orizontale ale orezăriilor din zonele de 
cîmpie, pe terasele ce ordonează geome
tric relieful hirsut’ al ținuturilor de 
munte...

Un vast și rodnic efort, de totdeauna șl 
de .fiecare zi.. Ce înseamnă aceasta, bună- 

. oară, în zona Mekongului ? Un zid înalt 
- de zece metri, gros de doi metri, care ar 
. încinge pămîntul pe la Ecuator, adică 
masa de pămînt și de piatră însumîhd 
806 de milioane de metri cubi pe care cei 
10 milioane de locuitori ai deltei urmează 
să o pună în mișcare, pînă în 1980, pentru 
a stăvili inundațiile, pentru a drena pă- 

, minturile acoperite de apă, pentru a iriga 
orezăriile în sezonul ■ secetos și a spori la 
două sau trei recoltele anuale...

Și tot pe bihecuvîntatul teren ursit ore
zului, într-o cooperativă rizlcolă înfrățită 
cu o unitate agricolă aflată la peste 
10 000 km depărtare, în România, aveam 
să cunosc oameni însuflețiți de cele mai 
calde gînduri și sentimente față de po
porul și țara noastră, oameni care, dincolo 
de întinsele distanțe geografice, îi simț pe 

. agricultorii din marea Cîmpie Română, 
lucrînd pe același ogor. Al prieteniei.

CORNELIU VLAD ■

Fenomene noi în criza 
tauromahică

De vreo 35 de ani — susțin specialiștii — se constată existența unui dez
echilibru profund între tauri și oameni, în luptele din arenele coridelor. E 
adevărat că preocupări mai presante — un război, de pildă, mondial între 
oameni, apoi grija obsedantă de a inventa arme și mai ucigașe, urmată de 
grija de a nu te omorî cu aceste arme ci doar de a echilibra arsenalele — 
nu au permis umanității să dea toată atenția dezechilibrului, crizei instalate 
în lumea tauromahică. Rău a făcut, căci și aici, și in această criză, apar fe
nomene proprii luptei dintre nou și vechi, ceea ce este cît se poate de bine 
și de interesant. Criza se manifestă, de mult și pe scurt, astfel : toreadorul a 
devenit tot mai puternic avînd de înfruntat tauri din ce în ce mai neputincioși. 
Firește că o asemenea situație a fost și este întristătoare și nu contribuie 
de loc la gloria omului, precum scria un critic tauromahic de certă valoare : 
„această slăbiciune a animalelor desfigura rușinos o luptă inventată de om. 
pentru om“. Așa pusă problema — în lumina dramatică a ciocnirii dintre 
rușine și egoism — merită să consemnăm care ar fi cauzele pentru care 
taurii au devenit tot mai nevolnici, punînd omul în penibila situația de a-i 
ucide fără a întîmpiha o serioasă rezistență, fără riscul de a fi ucis el, omul, 
care, după alți. specialiști, ar suna dealtfel foarte. mîndru.

O cauză ar fi febra aftoasă.
O alta ar.fi regimul alimentar.

După exoertul George Dubos, tendința contemporană a taurilor, o dată 
intrați în arenă, de a nu se ține, pe picioare, gata-gata să cadă umili și 
detestabil în genunchi, se explică printr-un exces de selecție artificială în 
hergheliile specializate, ceea ce le-ar fi afectat rezistența, fenomen cunoscut 
și din istoria unor case regale, a unor familii aristocratice unde o consan- 
guitate prea bine- calculată a dus la apariția unor specimene de infanti 
impotenți și chiar blegi.

Dar indiferent cărei cauze am înclina să-i dăm crezare, în anul 1978 fix 
— cel puțin la‘ feria din Sevilla — a avut loc o modificare în acest dezechi

libru. Și anume : conform aceluiași critic tauromahic, „în anul acesta au 
apărut tauri care se țineau mult mai bine pe picioare". Am putea fi mulțu
miți, mai puțin îngrijorați de destinul coridelor, dacă această modificare n-ar 
fi purtat în adîncul ei propria contradicție : în loc să se arunce în luptă, 
fiind mai puternici și mai puțin blegi, taurii scurmau cu copitele lor solul 
nisipos al arenei, neinițiînd nici un atac. Pentru toți cunoscătorii, acest ciudat, 
acest extrem de ciudat semn a fost un indiciu cum hu se poate mai elemen
tar și mai grav al refuzului lor de a se mai război cu omul, de a-l lovi sau 
de a se apăra, de a ucide sau de a fi ucis. Taurul a început să refuze să 
moară — așa au citit specialiștii în acele semne abracadabrante de pe 
nisip. Și au rămas perplecși. Să fi pătruns pînă și în tauri, oricît de elementar, 
oricît de firav, acel dezgust de d muri care pentru mulți filozofi ar fi o tră
sătură distinctă a vieții în secolul 20 ? Același critic citat nu ezită să scrie 
că prin asemenea semne, prin acest rudiment al „obiecției de conștiință." în 
lumea animalieră, „orice coridă devine ca meciul de box din Luminile ora
șului" — minunea aceea în care Chaplin face pe dracul în patru ca să nu 
lovească dar mai ales să nu fie pălit.

Apariția chaplinismului, a dezgustului de violență absurdă și inumană, fie 
și în viața taurului — ființă socotită de atîția drept monstruoasă, fără de 
minte, puțină la simțire — mi se pare una din cele mai poetice, politice, 
năzdrăvane, într-un .cuvînt : bogziene, idei care a tresărit în acești ani de 
pace grea pe pămînt și n-aș ezita să recomand sutelor și sutelor de comisii 
și subcomisii și sub-subcomitete care studiază viitorul dezarmărilor să se 
plece asupra straniilor semne lăsate de copitele taurilor în nisipul coridelor, 
încefeînd să dezlege aceste hieroglife care închid în ele, obscur, teama, 
rușinea și patima de a trăi,

RADU COSAȘU ■

R. P. Chineză

Modernizare — un obiectiv însuflețitor
Știința pe mapamond

Tîrgul de la Canton este. în aceste zile, 
un loc de mare atracție. Oameni de a- 
faceri. vizitatori din multe zone ale lu
mii iau contact cu cele mai importante 
Si mai noi produse ale economiei chineze 
destinate exportului. Expresie a avîntu- 
lui cunoscut în anii de după eliberare, 
industria prezintă : mașini-unelte cu pro
gram. utilaje pentru industria textilă, 
grafică si chimică, diferite tipuri de trac
toare. între care se impun atenției cele 
destinate însămîntării orezului. Produsele 
expuse acoperă peste 50 000 metri patrați.

Fabrica de aparate de radio din Nan
king se prezintă cu exponate de înaltă 
tehnicitate. între acestea aparatul de ra
dio „Pandra" (Ursul) — în peste 10 va
riante — este solicitat în peste 40 de tari 
ale lumii. Experiența constructorilor de 
aici a căpătat noi dimensiuni odată cu 
înzestrarea întreprinderii cu o tehnică 
modernă. Televizoarele pentru emisiunile 
color — adevărate bijuterii, cu ci imagine 
tulburător de expresivă — se bucură de 
înalte aprecieri. în cronica acestui obiec
tiv economic sînt înscrise realizări de 
prestigiu : aparatură electronică pentru 
industria petrolieră, ca si pentru cerce
tările geologice si meteorologice. Hărnicia 
acestui colectiv este materializată si în 
contribuția la realizarea statiei si apara
turii pentru cercetarea spațiului cosmic.

Fiecare tip de aparat de radio, televi
zor. calculator etc. se impune nu doar 
.prin înaltele performante acustice si vi
zuale cît si printr-o elevată formă. Ex
periența acestui harnic colectiv a fost 
împărtășită unor delegatii din peste 80 
de țări ale lumii. Măiestria și cutezanța 
muncitorului chinez sînt în plin mars pe 
verticala celor mai înalti parametri ai 
calității.

Cu inegalabila artă a muncitorului chi
nez am făcut cunoștință si la Fabrica de 
porțelan din Ciangșa. Emulsia rezultată 
din combinația caolinului cu diferite sub
stanțe minerale parcurge un drum de 
sute de metri, printr-un sistem de con
ducte. Din roata acționată mecanic, pro
dusul trece prin zeci de mîini, fiecare a- 
dăugîndu-i un plus de gingășie si fru
musețe. Peisajul din zonă, tradițiile re

prezintă sursele de inspirație pentru ar
tizanii acestei tehnici.

...Ogoarele din jurul orașelor Pekin. 
Sanhai. Hancen. Canton afișează în aceste 
zile o ținută de mare gală. Orezul, griul, 
răpită... grădinile de legume se înfățișează 
privirilor într-un țablou mirific.

Măiestria țăranului chinez în sporirea 
rodniciei pămîntului pare inegalabilă. Cît 
de mult e prețuit pămîntul si apa ne-am 
convins vizitînd complexul de irigatii 
Saoșări din provincia Hunan. Grandioasa 
lucrare, care acoperă o regiune deluroasă 
pe o suprafață de 2 500 kilometri patrați. 
Semnalul angajării acestei zone, a cărei 
structură geologică parcă e formată din 
zgură roșie, a fost dat în iulie 1965. Sub 
îndrumarea tovarășului Hua Kuo-fen. 
peste 100 000 de țărani au început lupta 
pentru supunerea naturii. Printr-un efort 
demn de admirație, parte din apa rîului 
Lien shut a fost deviată într-un imens 
lac de acumulare. Două canale principale 
de âductiune lungi de 240 kilometri și o 
rețea de 26 canale apeduct și 252 kilo
metri canale ramificații cu un debit total 
de peste 2 700 metri cubi se îndreaptă 
spre sute de cabine. Prezentîndu-se sub 
forma unor, amfiteatre. fiecare cabină 
poartă azi pe umeri plantații de orez, 
grîu. mei. Grădinile de zarzavat si citrice, 
piersici, mere și pere par suspendate, 
proiectîndu-se în razele soarelui un spec- 
tei col feerie.

Directorul zonei de irigații, Cen I-hua 
prezintă sintetic roadele acestei revolutii 
în cultura pămîntului : suprafața de pe 
care se scot două recolte de orez a cres
cut de la 25 la 95 la sută. Producția de 
cereale a crescut de la 190 000 Ia 475 000 
tone. Din apa lacului de acumulare și 
canalele de irigatii se scot anual în medie 
20 000 tone de peste; Si tot din apa tre
cută printr-un sistem de 10 microcentrale 
primesc lumina electrică. Cei peste 800 000 
de locuitori care trăiesc în zona comple
xului de irigatii duc azi o viată demnă, 
fericită.

Complexul de irigatii Sanșan ren— 
zlntă o imagine vie despre ceea ce numim 
adesea : agricultură modernă, socialistă.

colonel CONSTANTIN ZAMFIR ■

Să învățăm dormind?! (II)
Cu cîțiva ani în urmă, un profesor 

. dintr-un-liceu parizian a încercat o ciu
dată experiență a cărei relatare sea
mănă cu o poveste. După terminarea o- 
rei de istorie despre crearea Romei, pro
fesorul închide cartea. Mai mulți elevi 
se miră — li se pare foarte curioasă 
senzația că au învățat deja o bună parte 
din curs ! Profesorul lor, domnul Geno- 
vay, a pus la punct, cu ajutorul unui 
psihotehnician, un text de 75 secunde 
cuprinzînd esențialul cursului ce-1 pre
da : date, citate și cîteva fapte esențiale 
legate de evenimentele acestei perioade 
istorice. Acest text a fost înregistrat pe 
un magnetofon special realizat, cuplat 
cu un aparat vorbitor plasat la urechile 
unor elevi aleși pentru a participa la 
această experiență. Elevilor li s-a spus 
că aparatul, difuzînd muzică Ia slabă 
densitate, îi va ajuta șă adoarmă... în- 
tr-adevăr, odată cu venirea serii, apa
ratul a început să difuzeze muzică, dar, 
la un moment dat, după ce elevii au a- 
dormit, aparatul a început să „șopteas
că" rezumatul cursului de a doua zî. 
La orele 3, spre dimineață, magnetofo
nul a difuzat din nou rezumatul cursu
lui și, în sfîrșit, Ia ora 6, a „repetat" 
lecția. în momentul cînd s-au deșteptat, 
elevii, deși nu erau conștienți de asta, 
ascultaseră de trei ori rezumatul cursu
lui, fiind deja sensibilizați. Dar nu nu
mai atît: ei au fost astfel pregătiți nu 
numai să înțeleagă cursul, dar chiar să 
și-1 rețină. Rezultatele au fost edifica
toare : la întrebările scrise puse de pro
fesor, elevii ce suportaseră această ex
periență au dat cu 63% răspunsuri mai 
exacte decît cele date de către grupa- 
martor formată din elevi de același ni
vel !

încurajat de aceste rezultate; același 

profesor s-a decis să încerce o experi
ență și mai revelatoare, asupra unei 
grupe de elevi mediocri, alegînd, pen
tru grupa-martor, elevii cei mai strălu
ciți din clasă. Stupoare ! La ascultare, 
elevii care au fost.supuși experienței și 
care, repetăm, aveau cele mai proaste 
rezultate la învățătură, au obținut note 
cu 15% și 20% mai mari decît cele obți
nute de elevii cei buni din griipa- 
martor.

★
Cu toată noua amploare pe care cer

cetătorii vor să o dea hipnopediei, ea 
este încă în Occident, ca și în vechiul 
Orient, apanajul cîtorva privilegiați, iar 
aplicațiile practice sînt, deocamdată, re
zervate cîtorva grupuri restrînse. Ma
terialul necesar pentru punerea în prac
tică a metodei nu există „pe piață", și 
nici nu se poate adapta pe considerente 
ușor de înțeles : nu se punea problema 
utilizării unui om-repetitor ! în Franța 
cercetătorii care se preocupă de hipno- 
pedie nu beneficiază de nici un ajutor, 
de nici o subvenție. în schimb, în S.U.A. 
și în U.R.S.S., laboratoare întregi lu
crează pe această problemă, iar rezul
tatele sînt pe măsura posibilităților ofe
rite.

Anul acesta la Paris se va ține Con
gresul mondial de hipnopedie. Se pare 
că vedeta acestui an va fi franceza, în- 
trucît cercetătorii francezi au pus Ia 
punct un aparat special adaptat ce va 
permite tuturor să utilizeze fantasticele 
posibilități ale acestei metode de învă
țare. Aparatul ar fi posibil să fie pus 
pe piață chiar în acest an. S-ar putea 
deci, ca în noul an școlar, să avem o 
nouă imagine a claselor : cei mai buni 
elevi dormind în timpul orelor de curs, 
sub privegherea profesorilor lor... !
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Dreptul la pace, dreptul la viață-un drept
MONDC UMANO ?

fundamental, suprem al tuturor popoarelor
Pînă la 23 mai 1978 au mai rămas 

doar cîteva zile. Această dată repre
zintă pentru contemporaneitate și, prin 
posibilele ei rezultate, pentru memoria 
umanității un eveniment fără prece
dent: începe, sub egida Națiunilor 
Unite, sesiunea specială consacrată 
•dezarmării.

Dezbaterea problemelor complexe ale 
păcii mondiale în cel mai reprezenta
tiv forum al planetei este recunoscută 
astfel ca un obiectiv cardinal al vieții 
internaționale, care interesează vital 
toate națiunile lumii. Este pentru uma
nitate un moment de opțiune gravă și 
responsabilă, de speranță, un moment 
care se poate împlini numai prin apelul 
la faptă, la măsuri concrete, care să 
îndepărteze și apoi să elimine războiul, 
acest coșmar ce amenință existența 
popoarelor.

Felul în care România socialistă pri
vește în permanență problemele dezar
mării, responsabilitatea și consecvența 
ce caracterizează politica țării noastre, 
activitatea președintelui Nicolae 
Ceaușescu capătă acum, în preajma 
deschiderii sesiunii speciale, o strălu
cită sintetizare într-un document cum 
este „Hotărîrea Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român privind 
poziția României in problemele dezar
mării si, in primul rînd, ale dezarmării 
nucleare", recent dezbătută și aprobată 
de Comitetul Politic Executiv al C.C. 
al P.C.R. Efectuînd o profundă analiză 
a realităților internaționale, a princi
palelor procese politice, economice și 
sociale .care au loc pe plan mondial, 
documentul evidențiază eu pregnanță 
imperativul încetării cursei înarmări
lor. al elaborării și aplicării neîntîrziate 
a unor măsuri eficiente de dezarmare.

Trăim într-o lume în care se produc 
noi și ample mutații în favoarea for
țelor păcii, democrației și progresului 
social. în care se afirmă tot mai pu
ternic dorința popoarelor de a-și orga
niza viața potrivit propriei voințe, de 
a se dezvolta liber și independent. 
Trăim într-o lume în care se ascut 
contradicțiile internaționale, se inten
sifică lupta pentru o nouă împărțire a 
lumii, a zonelor de influentă. Tra- 
sînd tabloul complex al acestor 
tendințe contradictorii prezente pe 
arena mondială. Partidul Comunist 
Român. guvernul României socia
liste consideră că trecerea la mă
suri concrete de dezarmare consti
tuie o parte inseparabilă a pro
cesului de îmbunătățire a relațiilor po
litice pe plan mondial, de creștere a 
încrederii intre state, de consolidare a 
destinderii internaționale.

într-o lume în care relațiile dintre 
toate țările s-ar întemeia cu consec
ventă pe principiile independenței și 
suveranității naționale, egalității în 
Piepturi, neamestecului în treburile in
terne. integrității teritoriale, avantaju-

O „încotro ?“
într-un liceu din Milano 

un profesor de istorie, Giani 
Morlatti, a luat inițiativa să 
testeze reacțiile elevilor fa
ță de subiectul numărul unu 
al actualității italiene : tero
rismul. Formularul tip pe 
care l-a împărțit în cîteva 
clase cuprindea 12 întrebări 
cît se poate de simple, ur- 
mînd ca răspunsurile res
pective, să contureze, fără 
ambiguități, portretul tero
rismului peninsular, așa cum 
îl recepționează tînăra gene
rație. Faptul că profesorul 
Morlatti a avut o aseme
nea curiozitate se înscrie în 
ordinea firească a lucrurilor. 
Toată lumea în Italia discu
tă, pe bază de probe arhia- 
bundente, problema violen
ței, fie că ea se încadrează 
în capitole nuanțat distincte 
precum terorism, furtișag 
mărunt, gangsterism de tip 
Capone sau contrabandă.

Cert este că liceenii mila
nezi (și probabil că nu nu
mai ei riscă o asemenea a- 
titudîne) au răspuns la son
daj într-o unanimitate spon
tană că violența este un 
proces normal, ceva intrat în 
comun. în fața stupefacției 
corpului profesoral, elevii au 
argumentat, deciși și fără 
complexe, că violența se

lui reciproc, nerecurgerii la folosirea află de multă vreme în atenția foru- 
forței sau la amenințarea cu forța, mului internațional, însă rezultatele ob-
cursa înarmărilor ar fi un nonsens, s-ar ținute pînă în prezent nu sînt de na-
autoelimina din activitatea statelor. ; 
Atît timp însă cît mai există relații de 
dominație; asuprire și exploatare, cît 
mai există grave decalaje de dezvoltare ...... aceea, se impune acum ca, în _____ 
între state, cît sînt încă prezente în larg și reprezentativ al O.N.U., să se
diverse puncte ale planetei focare de facă simțită participarea activă a tu-
tensiune. limitarea înarmărilor, aduce- turor statelor, să se facă auzit glasul 
rea în prim-planul vieții internaționale
a problemei dezarmării, în primul rînd 
a celei nucleare, constituie o sarcină 
primordială a contemporaneității.

Pentru că acumularea fără precedent 
a forței distructive pe suprafața Terrei 
în condițiile unor dificultăți de dezvol
tare, de existență, cu care se confruntă 
omenirea reprezintă o uriașă risipă, o 
imensă frustrare a popoarelor, creează 
noi relații de dependență, favorizează 
extinderea unor fenomene sociale pre
cum violenta, criminalitatea, tero
rismul. în planul de ansamblu al vieții 
internaționale, demențiala competiție a 
distrugerii generează o stare de neîn
credere și suspiciune între state, frî- 
nează procesele pozitive de înțelegere 
între popoare, de dezvoltare a colabo
rării. în numele stabilirii unui fals 
echilibru — un echilibru al forței și al 
terorii — este obturată calea firească 
fi reducerii potențialelor militare, a edi
ficării unui echilibru real, prin redu
cerea continuă a armamentelor, reali
zată sub un control adecvat, riguros. 
Sînt toate acestea elemente ale de
monstrației conținute în documentul 
C.C. al P.C.R., pe care se sprijină an
samblul de propuneri concrete ale 
României ce vor fi aduse în fața 
înaltului forum al O.N.U.

„Istoria, generațiile de azi și de 
mîine vor judeca activitatea fiecărui 
guvern, a fiecărui stat, a fiecărui con
ducător politic nu după vorbe sau de
clarații de principii, ci după criteriul 
faptelor, după acțiunea concretă, după 
aportul real la cauza dezarmării". în 
acest spațiu de referință al faptelor, 
poziția României s-a concretizat con
secvent, prin propuneri realiste, impera
tivul dezarmării însuși, în primul rînd 
al dezarmării nucleare, fiind înscris ca 
obiectiv esențial în documentele Con
greselor P.C.R., în Programul partidu
lui, în gîndirea politică și întreaga ac
tivitate internațională ale tovarășului 
Nicolae Ceaușescu. în 1975,'din iniția
tiva președintelui nostru a fost elaborat' 
și prezentat la Națiunile Unite docu
mentul „Poziția României în proble
mele dezarmării, în primul rînd ale 
dezarmării nucleare și în instaurarea 
unei păci trainice în lume", în care 
era inclusă propunerea convocării unei 
sesiuni speciale a O.N.U., pe problemele 
dezarmării, propunere pentru a cărei 
transpunere în practică țara noastră a 
conlucrat strîns cu alte state.

Fără îndoială, această problemă se 

vinde și se cumpără ca ori
ce marfă și se practică pe 
scară largă ca o meserie. Ei 
au dat detalii care nu ar 
mira pe nici un sociolog : 
violența, ca întruchipare a 
atletismului ofensiv, se difu
zează, cu farmec, la televi
ziune, în cinematografe, în 
presă și în standurile libră
riilor. Din fragedă pruncie 
și pînă la maturitate pisto
lul în cingătoare și huruitul 
pneurilor de mașină pornită 
repede ’reprezintă imaginea 
cea mai familiară in Italia 
ultimelor două decenii. „Da
că vîrstnicii, au replicat li
ceenii, ar avea ceva împo
triva violenței, atunci nu i 
s-ar face publicitate iar rău
făcătorii ar fi pedepsiți cum 
se cuvine".

Dincolo de simplificarea 
copilărească a chestiunii, e- 
sența dilemei cămine vala
bilă. întrucît media de vîr- 
stă a celor care au dat acest 
răspuns nu a depășit 14 ani, 
doi gazetari de la „Corriere 
della Sera" s-au decis să co
releze, în sistem comunitar, 
optica tinerei generații față 
de cel mai semnificativ 
spectru al actualității, aju- 
tîndu-se de răspunsuri ase
mănătoare deținute de alți 
profesori la Hamburg și 
Marsilia. Cartea se va numi, 
după merit, „încotro 7“

Războaie și păci
în foarte numeroasele reu

niuni ale partenerilor Comu
nității economice vest-euro- 
pene, fie axate pe probleme 
globale, fie extrem de spe
cializate, s-a reușit contura
rea unui consens devenit, eu 
anii, tradițional : dosarul 
Pieței Comune se poate a- 
borda, dai nu și soluționa cu 
aceeași cordialitate. în con
secință, elementele spinoase 
se transformă, întrebdouă în- 
tîlniri, in ceva și mai rău — 
să Ie spunem războaie — iar 
pacea care urmează devine 
un amabil armistițiu. Au 
existat astfel războaie ale 
ouălor și, pentru evitarea 
unor retrospective metafizi
ce, ale găinilor. S-au mai 
declanșat un război al vinu
lui, altul al lactatelor și, pe 
un front mai lung, care a 
vizat implicarea colegilor 
niponi, al textilelor.

Aceste „războaie" cu pă- 
cile aferente sînt marcate 
de pitorești întîmplări, care 
nu au nimic bucolic, dar se 
preferă o tratare de acest 
gen. Spre exemplu, de cu- 
rînd, sute de agricultori bre
toni au oprit cu pieptul — 
cum se spune — un convoi 
de autocamioane care im
portau în Franța carne din 
alte țări comunitare. Tot de 
eurînd, cîteva sute de vase 
pescărești au închis portul

tură să ofere concluzii optimiste, ne- 
fiind depășită încă faza angajamentelor 
formale, a declarațiilor de intenții. De

cadrul

hotărit al popoarelor. Pentru ca se
siunea specială în problemele dezarmă
rii să inaugureze calea unui proces e- 
fectiv de dezarmare. Partidul Comunist 
Român și Guvernul Republicii Socia
liste România consideră că trebuie 
avute în vedere și convenite consensuri 
asupra unei serii de măsuri între care: 
„înghețarea" cheltuielilor militare, a 
efectivelor militare și armamente
lor Ia nivelul anului 1978 și tre
cerea la reducerea treptată a aces
tora; asumarea de către toate statele 
a angajamentului ferm de a nu mai 
amplasa noi trupe și armamente pe te
ritoriul altor state; reducerea treptată 
a activității blocurilor militare, ca mă
sură tranzitorie spre desființarea lor 
concomitentă; realizarea dezangajării 
militare la frontierele dintre state; a- 
plicarea integrală și generalizarea la 
scara tuturor continentelor a unor mă- 
suri privitoare Ia dezarmare înscrise în 
Actul final al Conferinței pentru secu
ritate și cooperare in Europa.

Măsurile concrete propuse de Româ
nia au în vedere și modalitățile de 
transpunere în practică, controlul ce 
trebuie înfăptuit prin Organizația Na
țiunilor Unite, convenit cu acordul tutu
ror statelor interesate, posesoare sau 
neposesoare de arme nucleare. Parti
dul Comunist Român și guvernul 
României socialiste împărtășesc ideea 
constituirii în- cadrul O.N.U.. sub directa
autoritate a Adunării Generale, 
Organism internațional pentru 
mare.

Toată această argumentație 

a unui 
dezar-

strinsă.
lucidă, prezentă în Hotărîrea Comitetu
lui Central al Partidului Comunist 
Român privind poziția României în 
problemele dezarmării și în primul 
rînd, ale dezarmării nucleare, argu
mentație completată de un set de pro
puneri de o inestimabilă valoare prac
tică, reprezintă în fapt un apef pu
ternic pe care poporul român, partidul 
său comunist îl adresează umanității 
în acest moment decisiv de care se 
leagă speranțele de pace, șansele ci
vilizației. „Depinde în primul rînd și în 
mod decisiv — subliniază documentul 
C.C. al P.C.R. — de popoare, de ac
țiunea lor viguroasă și convergentă ca 
spectrul unui cataclism nuclear să fie 
pentru totdeauna înlăturat, ca societa
tea umană să înainteze spre o lume 
fără arme și fără războaie, o lume a 
păcii și conlucrării pașnice".

DOINA IOVANEL ■

capitalei daneze, legîndu-și 
cabluri între ele, ca o ex
presie a nemulțumirii pes
carilor față de politica pis
cicolă a guvernului de la 
Copenhaga. Asemenea inci
dente probează, fără drept 
de apel, că cel puțin într-un 
sector — agricultura — nu 
s-a putut găsi un „menu" 
comunitar care să-i satisfa
că, în egală măsură, pe toți 
cei 9 comeseni. Francezii 
preferă vinul propriu și ita
lienii de asemenea. Olande
zilor Ie place laptele olan
dez, britanicilor, carnea bri
tanică, belgienilor propria 
brinză etc. Aceasta cu atît 
mai mult cu cît practica a 
demonstrat că un menu co
munitar pe mese luate se
parat costă mai mult. S-ar 
părea că aici se află nodul 
gordian și anume că import- 
exportul privit global con
trazice instinctul de conser
vare al producătorilor luați 
per capita. O asemenea po
ziție nu încriminează „auto
străzile colaborării", cum de
numesc cercurile comunitare 
căile comerțului reciproc, 
ci... procentele adăugate cu 
toptanul la masa cea de toa
te zilele și pe care îl achită 
nu marile firme agricole, ci 
tot agricultorii și aceasta în 
numele unui armistițiu care 
nu este a! lor ca și războa
iele ouălor, găinilor, vinu
lui...

RADU BUDEANU ■

„Distracția" Iui 

Niarchos jr.

Abia luase sfîrșit vacanța de 
iarnă a elevilor. In acea zi. Ate
na era, totuși, plină de vilegiatu- 
riști. Pe aeroport domnea o agi
tație aproape neobișnuită. Lu
mea, atît de pestriță, avea cel 
mai mic numitor comun febrili
tatea imortalizării pe peliculă a 
prezenței în acest atît de cele
bru oraș cu atît de multele și 
faimoasele monumente. Pe o 
stradă, alături de numeroșii tu
riști, mulți dintre autohtoni tre
ceau nepăsători pe lîngă acel 
somptuos building ce adăpostea 
birourile armatorului Stavros 
Niarchos. într-una din încăperi, la 
cei 69 de ani. își surprindea încă 
mulți colaboratori prin prezența 
sa atît de matinală. Cu toate că 
nu era singura dată cînd pro
ceda astfel. în dimineața respec
tivă, ochii săi albaștri, apoși, îi 
erau înroșiți. Bărbia îi tremura 
insistent atunci cînd nu strîngea 
cu forță între dinți portțigaretul 
său de jad în care punea o ți
gară pe care avea curajul, plă
cerea și răbdarea să și-o facă 
singur. Cu o seară înainte își 
permisese o nouă escapadă (a 
cîta pară?) pentru că în pofida 
vîrstei amintite și a celor 5 că
sătorii (și a atîtor evenimente 
furtunoase ce-1 caracterizaseră) 
se simțea singur dar capabil încă 
să reziste tentațiilor și valurilor 
vieții.

Dar tot în dimineața respec
tivă, liniștea aceea în care Sta
vros fuma a fost brusc spartă de 
prezența unei secretare ce-l ruga 
să ridice telefonul. Era chemat 
de la Londra pentru o comuni
care importantă și urgentă. în 
fracțiunile de secundă ce au pre
cedat ridicarea telefonului bă- 
trînul lup de mare s-a gîndit, 
evident, la afacerile sale — poa
te vreun mare vas a pățit ceva, 
poate compania de asigurări 
„Lloyd’s" are vreo știre deose
bită, poate vreun armator con
curent dorește un pact și cîte al
tele. Numai pe mezinul său — 
Costantino, 15 ani — nu i-a dat 
prin gînd să-l aibă în vedere. 
(Costantino este al patrulea co
pil al lui Stavros cu Eugenia Li- 
vanos — a treia soție a armato
rului). Ceilalți sînt: Philippe, 24 
de ani, Spyros, 22 ani, Maria 
Isabella, 18 ani. Lor li se adaugă 
și sora vitregă Elena (mamă — 
Charlotte Ford, prima soție a lui 
Stavros). ,

Cum se întîmplă adesea, Co
stantino, ca mezin, a beneficiat 
de un tratament special, de con
diții excepționale de pregătire 
pentru a prelua, cîndva, cîrma 
acelei mari nave al cărei pro
prietar este încă tatăl său. Așa 
că fiulețul cel mic a fost trimis 
la studii la severul și vestitul co
legiu Gordonstoun. Acolo, Cos
tantino primea anual din vistie
ria tatălui exact trei sute mii de 
lire, ceea ce înseamnă cam mult 
Sau chiar excesiv de mult Așa 
se face că tînărul colegian tot 
aruneînd banii în stînga și în 
dreapta, uitînd să se mai dedice 
și învățăturii, lucru pentru care, 
în fohd, se afla acolo, a ajuns și 
la hașiș. Mai întîi a încercat, 
apoi a cumpărat en gros și a ofe
rit și altora. însă, cum spuneam, 
la Gordonstoun, severitatea și 
disciplina primează, iar Cum Co
stantino Niarchos a fost prins în 
flagrant delict, a fost exmatricu
lat imediat. N-au contat în lua
rea deciziei, nici piperata sumă 
ce-o plătea „papa" ca taxă, nici 
criza în care se zbate colegiul 
amintit, nici puterea financiară 
a lui Stavros Niarchos.

Aceasta era deci știrea im
portantă ce i se comunica în acea 
dimineață bătrînului nostru ar
mator și la auzul căreia a tresă
rit ușor. Pe urmă, după cîteva 
momente de tăcere, a ordonat să 
1 se trimită avionul special pen
tru a-l readuce la Atena pe Cos
tantino. Cu sau fără hașiș? Dar 
nu știm dacă asta-i întrebarea.

PETRE NICOLAE ■
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B SPORT, DIVERSE

în concluzie...
Penibila evoluție de miercuri a tri- 

coioruur, in amicalul cu Espanol. con
jugala eu uurmgerea ae auminică, 
Cmu ireuuie ‘ recuxiu^cut câ uuopwxc” 
ce»e nostru a avut ceva mai multă 
amoitie, și asta datorita auversaruiui 
prestigios, precum șt calitatea jocului 
din meciul cu Bulgaria, meci ciștigat, 
aar cum : nu ne xuoa nici o speranța 
in ce privește știința fotbalistică a lui 
Covaci.

Dar să fim mai expliciți. De ce îl 
acuzam pe Covaci ? Și de ce nu mai 
avem răodare, cum n-am avut răbdare 
și cu alții ? Pentru că trei ani trecuți, 
fără nici un fel de progres, sunt trei 
ani pierduți definitiv ! ca instalarea 
domniei sale la cirma naționalei am 
sperat că el va veni cu idei noi, cu o 
concepție de joc, cu un ochi exersat 
care să aleagă din masa de jucători pe 
cei mai buni, li recomandam atunci 
antrenorului Covaci cîteva lucruri pe 
care ar fi trebuit să le știe de pe cînd 
juca el însuși fotbal și anume că : fot
balul se construiește la cluburi și nu 
la națională ; că ritmicitatea campio
natului asigură forma jucătorilor ; că 
avînd în vedere perioada care ne aștep
ta pe atunci (și anume calificarea pentru 
Argentina) necesita alcătuirea unei 
echipe tinere, de perspectivă, pentru ca 
în cazul unei nereușite (ceea ce s-a și 
întîmplat) să ne alegem măcar cu un 
lot tînăr.

Greutăți obiective pe care le-a avut 
de întimpinat Covaci ; inconstanța de 
formă a jucătorilor și neseriozitatea 
lor ; lipsa de autoritate a antrenorilor 
care sunt miocuiți, la cererea jucăto
rilor, cînd antrenorii sunt foarte exi- 
genți (vezi cazul Teașcă — Craiova) j 
scoaterea din forma, din cauza între
ruperii campionatului a majorității ju
cătorilor de la echipele noastre (mă
sură cu care Covaci și-a făcut hara- 
kiri).

conducerea Federației de fotbal — 
în noua ei alcătuire — a crezut că renun
țarea ia turnai pma și a antrenorilor 
era măsură revomționara care ne va 
trimite direct ia Buenos Aires, sau ne 
va face să ciștigăm Olimpiada și Cam- 
ptouatul european viitor. A mai cre
zut — și a afirmat-o de curînd — că 
jucătorii fug ne ia națională din cauza 
unor ziariști. Dar, pentru Dumnezeu, 
acești ziariști nu fac parte din comi
sia de selecție și nu ooligă pe nimeni 
să țină seama de sugestiile pe care le 
fac 1 în ce mă privește, de cînd e 
Covaci la cirma naționalei, eu i l-am 
recomandat pe Vigu și pe Zamfir de la 
Steaua și, mai recent, pe Rădulescu, 
de la Sportul Studențesc (care în ul
timele două meciuri m-a dezamăgit 
puțin, deși e un jucător care, dezbărat 
de cărarea mingiei și făcind cuplu, să 
zicem, cu Dudu Georgescu, cum s-a 
văzut duminică, ar putea să dea mai 
mult). I-am mai recomandat lui Co
vaci pe Răducanu care, și legat la 
ochi, n-ar fi primit 6 goluri în meciul 
cu Iugoslavia de la București, cum a 
primit Moraru. Asta nu înseamnă că-1 
scutesc pe Răducanu de critică și că 
nu-1 socotesc vinovat de primirea go
lului din meciul cu U.R.S.S. (deși, 
apărind două altele extraordinar, go
luri gata făcute, și-a răscumpărat oa
recum păcatele). Covaci vrea să spună 
că i-am virît pe git jucători care nu 
au ce căuta în națională, de pildă Do- 
brin sau Lucescu, dar oare erau ei 
mai buni decit Doru Nicolae și 
Radu XI duminică ? Le reamintesc 
onorabililor mei colegi de suferință că 
am fost unul dintre susținătorii, de 
multă vreme, ai lui Ștefânescu care, de 
doi ani și mai bine, ca și Rădulescu, 
sînt cei mai in formă jucători ai Cam
pionatului nostru. Afirm aici, ca să se 
știe, că de la Apolzan n-am avut un 
apărător de talia acestui Ștefănescu, 
jucător de mare tehnică, finețe și vi
ziune* în teren. Fără semnalările pre
sei, Covaci ar fi jucat cu Sătmăreanu 
II care, în puținele minute de dumi
nică, a arătat cit de rudimentar este 
și de lipsit de orizont.

Aș mai vrea să scriu aici că în ce 
mă privește nu eu i-am recomandat 
lui Covaci pe fundașul Zamfir care 
are multă bunăvoință, dar n-arată 
a jucător de fotbal, cum nu semăn eu 
cu Papa ! Nu eu i-am recomandat lui 
Covaci pe Doru Nicolae și pe Radu II, 
oameni pe care orice antrenor cu bun 
simț nu i-ar fi introdus în teren, la 
apariția unsprezecelui sovietic care 
avea un gabarit ce nu lăsa nici o spe
ranță micuților înaintași de la F.C. Ar
geș. O să mi se răspundă că și Petres
cu, pe care eu îl recomand, de aseme
nea, e la fel de mic ca statură, dar 
Covaci îl avea la început pe banca 
rezervelor pe Marcu și chiar pe Dudu 
Georgescu, cu care putea să intre în 
teren.

în concluzie, ce-aș putea să spun 
despre Covaci ? Ceea ce a agonisit 
pînă acum la naționala noastră nu 
constituie decît un bilanț pasiv. Dacă 
vrem să mai pierdem și alte meciuri, 
și alți ani, cu interviuri pe la gazete 
și pe la radio în care afirmăm că Doru 
Nicolae este un al doilea Bindea al Ro
mâniei și alte prăpăstii, e bine ea chiar 
de mîine să ne gindim la un antrenor 
mai autoritar și, mai ales, realist, pen
tru că timpul nu mai așteaptă 1

S-auzim de bine 1

EUGEN BARBU ■

„Argeșul va lupta 

dm răsputeri 

pe ambele fronturi"

— Florin Halagian, pari sincer mirai 
că ți-am cerut acest interviu. Nu e 
cazul să mă justific, dar am s-o fac, 
mai puțin pentru dumneata și mai 
mult pentru cititori. La ora de față 
ești, cu sau fără voia dumitale, cel 
mai bine cotat antrenor divizionar. 
Te recomandă locul secund al Arge
șului din campionat, calificarea în 
sferturile „Cupei României", cei 6 ju
cători piteșteni chemați in diversele 
loturi reprezentative. Pot fi, desigur, 
și păreri contrarii, dar dacă despre 
munca unui antrenor trebuie să vor
bească rezultatele, atunci despre a 
dumitale chiar vorbesc, fără putință 
de tăgadă. Așa că iți propun să dis
cutăm cu cărțile pe față și să spui, 
clar și răspicat, ce șanse are Piteștiul 
în această primăvară ?

— Piteștiul se bate și pentru campionat 
și pentru Cupă.

— Nu acesta-i răspunsul pe care-1 
așteptam 1

— în ceea ce privește titlul, avem 
șanse egale cu Timișoara și cu Steaua. 
Adică trei cu trei, trei meciuri acasă, 
trei în deplasare, după un program care 
pare bun, dar care nu prea e. Toate ad
versarele noastre din deplasare, în ordine 
Constanța, Dinamo șî Bihorul, au o ne
voie acută de puncte, pentru a se înde
părta de zona retrogradării. în consecință, 
ne așteaptă partide grele, dar sîntem de
ciși să facem totul pentru a cîștiga al 
doilea titlu de campioană a țării, după

Fotbal

Divizia B
BUCUREȘTI : Progresul Vulcan — Chi

mia Rm. Vilcea 3—1 (1—1). Victorie 
meritată a bucureștenilor, care face și 
mai interesanta lupta pentru promovare 
din seria a Il-a a diviziei secunde. Prac
tic cu același lot de jucători, dar cu ti
nerii Cristea, Popa și chiar Iliescu (care 
a lipsit însă duminică, fiind suspendat 
o etapă) în mare progres, Progresul a 
crescut foarte mult în mai puțin de un 
sezon, ajungînd să aspire cu destulă în
dreptățire la revenirea în prima divizie. 
• De partea cealaltă, echipa vîlceană a 
arătat că are cîțiva jucători care cunosc 
destul jocul (bine au evoluat de această 
dată Savu și Stan Gabriel), reușind chiar 
în lipsa lui Carabageac, suspendat într-un 
mod destul Je curios, să țină frumos 
balonul la mijlocul terenului. Linia de 
înaintare vîlceană a jucat însă slab, apoi 
apărarea a gafat surprinzător în cîteva 
rînduri, primind două goluri în tot atîtea 
minute, la faze identice speculate prompt 
de Țevi. • Pentru un meci de B. jocul a 
fost mulțumitor din punct de vedere ca
litativ, dar trebuie să remarcăm aici tot
odată spiritul sportiv al său. practic cu 
doar una sau două excepții în 90 de mi
nute. Un incident s-a produs totuși, la 
un moment dat jucătorii oaspeți _ au 
arătat arbitrului de centru o sticlă de 
Ci-co pătrunsă în teren, susținînd că ea a 
fost aruncată din tribună. De la clubul 
Progresul am aflat că sticla ar fi apar
ținut unui fotoreporter aflat în spatele 
porții, care și-o adusese spre a-și potoli 
setea !! • Celelalte goluri au fost mar
cate de Telespan. pentru oaspeți (cu nu
mai un minut înainte de golurile lui 
Țevi, ca un moment care avea parcă să 
trezească echipa bucureșteană din apa
tie !) și de Apostol, în finalul meciului, 
gol care avea să consfințească victoria 
clară a Progresului. • A arbitrat bine 
piteșteanul I. Chilibar. (Dumitru Grecu) 

cel din 1972. Referitor la Cupă, e impo
sibil de făcut vreun pronostic. Ceea ce 
e sigur e că Argeșul va lupta din răspu
teri pe ambele fronturi, acordînd cam
pionatului și Cupei aceeași atenție.

— Argeșul e una din cele mai ti
nere eehipe ale diviziei A, de aceea 
isprăvile ei din acest sezon surprind 
în mod plăcut. Cind a început con
strucția formației ? Este ea de-acum 
încheiată ?

— în 1975, după ce m-am întors de la 
Baia Mare...

— Un moment. Ce-ai căutat la 
Baia Mare ? Ai plecat din Pitești 
pentru a te întoarce după un an. 
De ce ?

— Sincer să fiu, n-am plecat eu, ci am 
fost dat afară ! Cu întrebarea asta ai 
ajuns, intenționat sau nu, treaba dumi
tale, la una din lipsurile fundamentale 
ale activității noastre fotbalistice. La 
instabilitatea antrenorilor, la condiția lor 
de frunze bătute de vînt. O să zici că 
federația a făcut ceva obligînd cluburile 
la contracte cu antrenorii. E adevărat, 
dar cine ține cont de aceste contracte ? 
Cînd am fost destituit în 1973, în sezonul 
următor cîștigării titlului, aveam con
tract cu Argeșul pe încă un an ! M-am 
plîns Ia federație de nerespectarea con
tractului, dar nimeni n-a avut cum să 
mă ajute. Asemenea cazuri au fost și sînt 
cîte vrei.

— Revino. Cînd te-aî întors de la 
Baia Mare...

— Am găsit un lot subțiat, din care 
plecaseră o sumedenie de titulari : Pi- 
gulea, Prepurgel, Jercan, Roșu, Frățilă 
și alții. Din echipa campioană rămăse
seră numai Dobrin, Olteanu și Ivan. 
Ne-am apucat atunci de reclădirea unei 
garnituri și ne-am îndreptat privirea că
tre cei mai talentați juniori ai Piteștiului, 
crescuți cu pricepere și migală de Leonte 
lanovschi. Așa au apărut în echipă, pe 
rînd sau deodată, Speriatu și Cristian, 
Stancu și Cîrstea, Chivescu și Bărbu- 
lescu, Ancuța și Radu II. Băieți dotați, 
fără excepție, muncitori și harnici. Re
construcția n-a fost, firește, o treabă 
simplă și nici una de rezolvat cît ai bate 
din palme. Ne-am ajutat, în primul rînd, 
noi pe noi înșine, dar ne-a ajutat tot 
orașul. Publicul care a intuit că echipa 
trece printr-o perioadă mai grea. Baza 
materială de excepție, cu instalație de 
oxigenare, cu saună, cu sală de forță. 
Organele locale care au înțeles că pen
tru a primeni generațiile e nevoie de 
timp și de răbdare. Anul trecut, de 
exemplu, cînd Argeșul s-a zbătut spre 
coada clasamentului, nimeni nu ne-a 
arătat cu degetul și nimeni nu ne-a cerut 
demisiile. Cu timpul, pe măsură ce mîn- 
jii au început să se omogenizeze și să 
accepte jocul lui Dobrin și al celorlalți, 
între care lovănescu abia venise, refuzat 
fiind de Steaua și Constanța, rezultatele 
n-au întîrziat, iar Argeșul a ajuns unde

DINAMO XXX
O suită de diverse și atractive întreceri 

sportive (din care prezentăm aici o ima
gine) au încheiat duminică, pe stadionul 
din șoseaua Ștefan cel Mare, manifestă
rile consacrate sărbătoririi a 3 decenii de 
activitate a unuia din cele mai puternice 
și mai populare cluburi din țara noastră, 
Dinamo București. înființat la 14 mai 
1948, clubul Dinamo a cunoscut o perma
nentă dezvoltare și întărire — cuprinde 
în prezent 21 de secții pe ramuri de sport 
cu peste 1600 de sportivi — contribuind 
în decursul anilor la sporirea prestigiului 
internațional al sportului românesc. Pen

a ajuns, adică în prima linie a fotbalului 
nostru.

— Ce spuneai de lovănescu ?
— L-am luat noi cînd nimeni nu mai 

vrea să-1 ia și cînd toți îl dădeau de 
colo pînă dincolo. Fire mai dificilă, dar 
jucător de clasă, cu două picioare și 
minte limpede. El deține un rol impor
tant în strategia echipei și cred că ar 
putea oricînd intra în vederile selecțio
nerilor.

— După Speriatu, Zamfir, Doru 
Nicolae și Radu II, lovănescu ar fi al 
cincilea piteștean în lotul național 
lărgit ! Nu ți se pare prea mult ? 
Apoi, sincer vorbind, crezi că toți cei 
de mai sus merită să joace în echipa 
reprezentativă î

— Nu cred că s-a greșit în convoca
rea lor.

— Da, e și ăsta un punct de vedere 
In altă ordine de idei, ce se întîmplă 
cu Cristian ? Dar cu Dobrin ?

— Pe Cristian am fost nevoiți să-I 
scoatem din formație. De fapt, nu l-am 
scos noi, ci s-a scos singur. Cristian s-a 
îngîmfat și asta se plătește. Cît despre 
Dobrin, el are o întindere de ligamente 
la genunchi care a recidivat joia trecută, 
în amicalul de la Vîlcea. Se află în re
facere și va juca. Dobrin rămîne una 
din piesele noastre de bază.

— Am să te întreb ceva care bă
nuiesc că nu-ți va face prea mare 
plăcere, dar rostul acestui interviu e 
să lămurească unele lucruri. E adevă
rat că ai fost și ești concesiv cu Do
brin ? Unii zic că ai rămas antrenor 
la F. C. Argeș pentru că ai știut să 
închizi ochii la toanele lui Dobrin. 
Da au ba ?

— Vorbe de clacă. S-au creat în jurul 
lui Dobrin multe legende, dar puține din 
cele ce s-au spus și se spun despre el 
sînt adevărate. Personal, nu mi s-a părut 
niciodată un jucător dificil sau greu de 
înțeles. I-am respectat personalitatea de 
mare* jucător, iar el a răspuns totdeauna 
încrederii, mobilizîndu-se exemplar în 
momentele grele. Dacă a jucat uneori 
slab, n-a făcut-o niciodată în meciurile 
cheie.

— Dacă ar fi să fie, ce echipă na
țională ar alcătui antrenorul Florin 
Halagian ?

— Nu-i asta treaba mea. Fotbalul ro
mânesc nu duce lipsă de sfățuitori.

— Dar de ce duce el lipsă ?
— De răbdarea de care vorbeam mai 

devreme.
— Cu sau fără limite ?

— îți mulțumesc mult că m-ai invitat 
pentru acest interviu.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

tru talentul și seriozitatea sportivilor di- 
namoviști, pentru priceperea și pasiunea 
antrenorilor lor, ca și pentru excelentele 
condiții avute mereu la dispoziție, stau 
mărturie 47 de medalii cucerite Ia Jocu
rile Olimpice, 147 dobîndite la campiona
tele mondiale, 201 obținute la campiona
tele europene, 397 de titluri balcanice, o 
sumedenie de alte distincții.

Cu ocazia celei de a 30-a aniversări, 
dorim clubului Dinamo noi și noi succese, 
spre gloria membrilor săi și a sportului 
românesc.
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Spionaj și electronica
Obiectivul primar al agentului modern este ordina

torul însuși, principiile sale de construcție și funcțio
nare. Importanța elementului dur al complexului in
formativ, al părții „hardware" poate fi dedusă cu ușu
rință din faptul că uriașa companie „International 
Business Machines" — I.B.M. — cel mai mare fabricant 
de calculatoare din lumea capitalistă, cu o rețea mon
dială de distribuție și întreținere, a realizat în anul 
1971 o eifră de afaceri mai mare decît venitul unor 
țări ca Finlanda sau Portugalia.

Din punct de vedere al stocării datelor, ordinatoa
rele realizează performanțe pe care mintea oamenilor 
nu este adaptată să le realizeze. O mașină de calculat 
poate reține o cantitate de informații care, puse pe 
hîrtie în termeni obișnuiți ar ocupa un volum echiva
lent cu acela a 40—50 de mii de dicționare mari. Ea 
poate să redea oricare din aceste informații, la cerere 
aproape instantaneu. O asemenea cantitate de date, 
mereu în creștere, precum și informațiile referitoare 
la noile procese de producție și invenții depozitate și 
ele adesea tot în memoria ordinatoarelor tentează pe 
spionii profesioniști moderni, specialiști în cifre și în 
metodele de „spargere" a calculatoarelor.

Ar fi o greșeală să se considere că orice linie ter
minală a unui calculator este sigură. Un studiu pentru 
realizarea unei asemenea linii terminale „sigure" a 
fost realizat, nu demult, de către organele I.B.M. Re
zultatele, prezentate în așa fel încît să satisfacă pre
tențiile de absolută securitate ale organelor adminis
trației de stat, arătau foarte promițătoare. Pentagonul 
a fost dotat experimenta] cu această linie „sigură" 
legată la ordinatorul centra] folosit chiar la I.B.M. și 
protejat împotriva oricărei tentative de jefuire de o 
serie de chei, coduri și încuietori electronice. După 
24 de ore. specialiștii militari au trimis la firmă planul 
confidențial al I.B.M. pe următorii șapte ani, tocmai 
pentru a dovedi că aceste bariere de siguranță fuseseră 
eludate cu ajutorul liniei terminale.

Altă dată, studenti de la „Massachusetts Institute of 
Technology" au interceptat informații provenind de la

ordinatoarele care înmagazinau datele cele mai secrete 
ale Comandamentului aviației strategice a S.U.A. Ei 
au realizat această performanță în timpul unui exer
cițiu practic inclus în programul de învățămînt, fără 
a avea acces la vreuna din liniile terminale ale ordi
natoarelor respective.

Slăbiciunile sistemelor de protecție ale mașinilor de 
calculat sînt recunoscute chiar de constructorii aces
tora. Problema se rezumă la faptul că principiile con
strucției și programului unui ordinator pot fi descifrate 
cu ajutorul unui alt ordinator. Codurile și parolele de 
securitate pot reprezenta o infinitate de variații ale 
temei date dar numărul acestor variații, oricît ar fi de 
mare, rămîne totuși limitat. Două litere ale alfabetului 
pot forma doar patru variatii : AA — AB — BA și BB, 
Dacă ne vom servi de trei litere ale alfabetului vom 
obține 27 asemenea variatii. Atunci cînd un cod poate 
utiliza toate literele în combinație cu cele zece cifre, 
variațiile ajung la cifre astronomice ; cu toate acestea, 
șirul rămîne limitat. Variațiile calculabile ale unui cod 
în care — să presupunem — patru litere sînt urmate 
de cinci cifre pot ajunge la sute de milioane, iar epu
izarea lor ar necesita o muncă de multi ani/om. Aceas
tă muncă poate fi convertită însă în calcule reprezen- 
tînd doar cîteva zile/ordinator. iar faptul că pentru a 
învinge un ordinator este necesar un alt ordinator nu 
reprezintă o consolare prea mare.

Obținerea unor fragmente ale programului ordinato
rului, sau a unor bucăți de bandă magnetică conținind 
asemenea fragmente nu este din cale afară de dificilă. 
Salariul unui programator este destul de mic iar unii 
nu ezită să vîndă. pentru una sau cîteva sute de do
lari, informatii fără valoare pentru ei, dar însemnînd 
daune de milioane de dolari pentru cei prejudiciați. De 
regulă, programatorul nu trebuie să aibă acces la înre
gistrările sau materialele aflate în grija altora, dar 
în practică această interdicție nu este respectată 
aproape niciodată. Dealtfel, nu numai programatorii 
devin obiectul tentativelor de corupție ale spionilor. 
O operație pe scară mare, avînd drept obiect jefuirea 
unui ordinator, poate începe și de la exploatarea unei 
operatoare care nu cunoaște importanta cifrelor și 
textelor cu care lucrează, O asemenea operatoare poate 
indica, de exemplu, lungimea cuvintelor sau grupelor 
de cifre care servesc drept parolă pentru punerea în

funcție a ordinatorului. Odată această parolă identifi
cată, orice femeie de serviciu din interiorul clădirii 
poate, sub îndrumarea unui analist din exterior, să 
smulgă ordinatorului secretele sale.

Proliferarea rapidă a infracțiunilor împotriva ordi
natoarelor preocupă în cel mai înalt grad pe conducă
torii marilor firme capitaliste. „Numai cîțiva indivizi 
dintr-o națiune — afirma unul din aceștia — se pre
tează să facă spionaj în favoarea unor puteri străine. 
Probabil că nici nu există suficiente secrete de stat 
realmente importante care să dea de lucru "acestor 
cîțiva spioni. Industria are însă dușmani mulți, iar nu
mărul spionilor ce acționează în acest domeniu este 
foarte mare. Introducerea mijloacelor de apărare elec
tronică poate opri din acțiune pe spionii mărunti sau 
pe amatori. Dar secretele înmagazinate în memoria 
ordinatoarelor au devenit atît de importante încît se 
consideră că sustragerea lor merită toate riscurile și 
ostenelile. Această tentație a determinat o creștere a 
numărului și eficienței organizațiilor de spioni profe
sioniști care dispun de resursele necesare pentru a se 
lansa într-o asemenea aventură".

Aceste temeri, exprimate din ce în ce mai des, au 
determinat stabilirea și aplicarea unor măsuri de 
securitate anume concepute pentru a proteja ordina
toarele. Multe din mașinile de calculat sînt instalate 
în prezent în încăperi cu pereți de sticlă transparentă, 
astfel încît operatorii să poată fi supravegheati în per
manentă. Acolo unde n-au fost construite asemenea 
caipere, paznicii circulă continuu chiar printre insta
lații. Dar majoritatea acestei asistențe contrainforma- 
toare nu cunoaște despre ce are și ce nu are dreptul 
să facă un operator în timpul serviciului. Mulți din 
șefii de întreprinderi continuă să conceapă protecția 
ordinatoarelor în termenii securității realizate prin 
încuietori speciale, case de fier, legitimatii speciale de 
acces etc. Acești șefi de întreprindere nu-și dau seama 
de faptul că sustragerea de informatii dintr-o mașină 
de calculat nu necesită o pregătire prea înaltă și că 
operația este extrem de simplă atîta vreme cît sister 
mul de securitate nu este inclus chiar în programul 
ordinatorului.

(Va urma)
L MOCANU ■

Moartea boxerului
— Alfred Pora. nu merit eu să mă saluți 7 Nu vrei 

să mă învrednicești cu cîteva vorbe ?
— Iertați-mă, mă grăbesc, mi-am fixat rînd la fri

zerie și omu’ nu mă așteaptă mai mult de ora zece. Ca 
atare, aș dori să amînăm discuția. Adineauri mi-a și 
telefonat Panaiteasca să mă prevină că urmez eu pe 
lista dumneavoastră. O fi adevărat 7 Numai eu am ră
mas ? Luați-vă de alții, mai breji ca mine și vă da
torez recunoștință. Si Pora dădu să plece, dar Covaliu 
îl opri.

—• Nu te depărta amice că nu ai spor. Te conduc, 
dacă e nevoie și la frizerie, mi-am adus acum aminte 
că nici eu nu m-am bărbierit, pe ziua de astăzi. Hai 
să luăm Ioc pe două scaune alăturate și să vorbim 
acolo în liniște despre meciul de cupă de duminică, de 
pildă. Ce vrei discuție mai plăcută ?

— O fi, dar pe mine nu mă interesează fotbalul.
— Las’ pe mine, Alfred, găsim noi alt subiect care 

să ne convină la amîndoi, zise Covaliu. după care o 
apucă în sensul de mers al lui Pora. iar acesta încercă, 
fără rezultat, să se descotorosească de ofițer. Și-l în
cercă regretul că nu putea invoca nici un pretext ca 
să dispară. întoarse fața către Covaliu întrebîndu-1 :

— La ce vă folosește că vă țineți scai de mine ?
— Să capăt cîteva informatii din partea dumitale, 

ca apoi să-ti pot lămuri creditorii asupra datei cînd le 
vei achita datoriile sau măcar vei amortiza o parte din 
ele. De la un timp ne-au căpiat bâtînd drumurile Ia 
noi și nu sîntem în stare să le dăm răspunsul. Iată 
eare-s încurcăturile în care ne-ai vîrît, tinere. Unii 
ne iau cu asalt și pe stradă, gîndindu-se eă miliția ar 
fi în măsură să rezolve litigiul și să te oblige să le 
restitui banii. Ca și cînd am fi un oficiu bancar. Vezi 
ce confuzii provoci în mintea oamenilor pe care i-ai 
tras pe sfoară ? In fata acestei situații spune și dum
neata cum să procedăm.

Alfred Pora pletosul, dezamăgit la culme de eșecul 
înregistrat în acest început de zi. răsuflă cu obidă, 
stăpînindu-se să nu profereze vreo insultă la adresa 
miliției. Era foarte limpede în acest moment pentru 
el, că acest ofițer dîrz, cu ochii vii o să-i cîntărească 
fiecare vorbuliță și o s-o întoarcă pe toate fețele. Era

mai bine să aștepte să vadă unde va ajunge omul în 
albastru.

Pora se frămînta în sinea lui întrebîndu-se cine l-a 
turnat cu înșelăciunea, fiindcă ăsta nu l-a oprit de 
florile mărului ; îl are cu ceva la mînă, nu se expune 
să-1 ia la întrebări pe stradă, nitam-nisam. în min
tea înfierbântată se gîndi întîi la Craiu, apoi la Petro- 
pol. ori chiar la colegul lui taică-su, Stavrache. „Dar 
ăsta putea să-i spună „babacului", nu să mă toarne 
direct la albaștri. O altă variantă ar fi că însuși „ba- 
bacul“.sătul de cîți ii vin pe cap. i-a trimis și el la 
miliție. Acum e acum, să văd cum ies din vrie ?“

— Domnule sublocotenent, vă propun ceva, așa ome
nește ; lăsați-mă o jumătate de zi să iau legătura cu 
tata. A plecat de răsalaltăieri în județ, la o casă de 
cultură să întocmească niște schițe •de decoruri, iar cînd 
se întoarce îi povestesc ; totul se aranjează cu bine și 
vă promit că nu vă mai dau de lucru. Aveți cuvîntul 
meu. Pora tăcu. îl trecuseră fierbințelile cu toate că 
un vînt curat răcorea străzile și legăna copacii cu 
frunză proaspătă, susurînd ca o respirație calmă. 
Alfred își scoase batista din buzunarul de la spate al 
pantalonilor largi cu manșetă, foarte strînși pe coapse, 
începu să i se citească pe față neliniștea, în timp ce 
Covaliu îl ține sub focul privirilor sale încordate, cu 
gîndul foarte vădit să-i smulgă mărturisiri mai ample 
în acest moment de descumpănire. într-adevăr, în do
sarul ce se întocmise de către judiciar ăstui domnișor 
fără căpătîi, existau cîteva reclamații de înșelăciune 
ca și practicarea ilicită a jocurilor de noroc pe sume 
mari, chiar și pe valută, cu indivizi dubioși din pleava 
societății. De pe la vecinii lui taică-su, mai auzise că 
atunci cînd Costică Pora, profesorul, compromis de ză
păceala fiului, pleacă în prospectări să mai agonisească 
cîte ceva, pe lîngă pensia din care se înfruptă trinto- 
rul, în casa aceea se întîmplă lucruri de-a dreptul 
scandaloase.

Sublocotenentul reluă ofensiva începută, schimbînd 
doar tactica.

— Fredi, aș face încercarea care mi-o propui, adică 
să amînăm chemarea celor escrocati de tine la miliție 
să ți-i punem în față. Să zicem că accept. Ce garanție 
am eu că te prezinți la sediu, fără carte poștală și fără 
invitație. Dacă se întîmplă minunea asta, promit să-ți 
ușurez situația numai in avantajul tău ; încercăm să 
despăgubim pe cei de la care ai împrumutat bani și

după aceea stabilim problema încadrării în serviciu. 
Ce zici, facem Ordine în prezentul și viitorul tău ?

— Știți bine că n-am ce garanție să vă dau.
— Să zicem totuși că facem apel la tatăl tău, îl 

găsim noi pe unde o fi și vă prezentați împreună 
mîine. E nevoie să fie neapărat de față, să vadă, în 
sfîrșit, ce înseamnă liberul arbitru în alegerea drumu
lui în viață, la copii ca dumneata.

— Păi ce. mai sînt eu copil ? întrebă nedumerit 
Fredi.

— Pentru profesorul Pora ai rămas un copil neper- 
mis de răzgîiat. care pe măsură ce a crescut a devenit 
primejdios și pentru cei din afara familiei. Ascultă-mă 
pe mine, n-ai fost suficient ținut in frîu și ai ajuns la 
concluzia că totul ți se cuvine : traiul bun, banii, 
viața ușoară.

— Vă rog. scutiți-mă. și iar își șterse fruntea cu ba
tista jilavă, pe care n-o mai scoase de la spate, ci din 
buzunarul giacăi. în ochii lui Fredi începură să lică
rească primele semne ale fricii ; simțea în jurul pi
ciorului lațul întins de propriile fapte, iar Covaliu edi
ficat asupra cazului i le pusese toate pe tapet, nemaî- 
lăsîndu-i decît o singură alternativă. Ori achită banii 
stoși de la oameni prin escrocherie, ori înfundă 
pușcăria

— Voi veni cu tata, mă prezint cu el la dumnea
voastră, se dădu bătut Fredi Pora. Dați-i telefon la 
Zebil, la casa de cultură. Diseară poate fi aici.

— Ce fel de om ești tu. Fredi ?! Răspunderile tale 
pecuniare tot pe umerii lui să apese ? Și împăcarea da
tornicilor tot el s-o facă ?!

Cu un cinism demn de speța îui escrocul confirmă ;
•— Ce să fac, asta este. Dumnealui m-a crescut, zice 

că mă iubește, n-ăre decît să plătească !
— Ce raționamente altruiste, zise indignai Covaliu.
— Fiți pe pace, lui i-ar părea bine să fie ultima da

torie care o achită de pe urma mea. L-am stors destul.
— Va fi ultima oară, te asigur, zise răspicat sublo

cotenentul Covaliu. De asta mă ocup personal. Cu voia 
sau fără voia ta. Acum du-te și te tunde. Ne vedem 
mîine.

Covaliu nici nu-și dădu seama cînd pușlamaua se 
strecură după colț și se făcu nevăzut.

(Va urma)
EUGEN TEODORU ■

Memoriile lui Grigoraș Dinicu
transcrise de fiul său, Grigore Dinicu
Plecarea spre țară

După vreo 3 zile de ședere la Paris,. 
unde criza alimentară începea să fie sim- 
tiță chiar la cele mai luxoase restauran
te, ne-am îmbarcat în Gare du Lyon pen
tru București, pe la ora 12 ziua. La gară 
am fost însoțiți de Gheorghe Cocos, un 
muzicant bucureștean. Era plecat din 
țară de aproape 30 de ani. Veniseră apoi 
Niță și Colea Codolban (primul, cel mai 
virtuoz țambalagiu pe care l-am cunoscut, 
cinta studii de pian și piese de concert in
cit rămineai in extaz auzidu-l. Iar Colea, 
fratele său, un desăvirsit pianist clasic, 
care acum aud că face turnee de concerte 
prin America de Nord si Sud), de Ghiță 
Botez (fratele lui Titi Botez, cintărețul 
nostru de la compania Cărăbuș, care avea 
în Paris un restaurant românesc prin Car
tierul Latin) si de alți cîțiva prieteni ce 
ni-i făcusem în 1937.

Pentru a povesti de drumul parcurs 
pînă la Mondâne (Italia), nu mi-ar fi 
greu, dar a fost un drum făcut nu cu tre
nul, ci în carul cu boi. In plus de aceasta, 
am făcut multe schimbări de tren si, per
sonal, am întimpinat prea multe dificul
tăți, pentru a le mai descrie.

Alergătura după țambalul lui Budiștea- 
nu la fiecare oprire, pentru a-l da jos din 
vagonul de marfă și a-l transporta în alt 

vagon de marfă, m-a enervat prea mult. 
Sincer să fiu, îmi este silă de nenorocitul 
de război care a fost. și ne-a procurat atî- 
tea și atîtea neplăceri ! «

Ajunși pe teritoriul italian, am găsit la 
fel unele stări de fapt, cu care noi de-a- 
cuma ne acomodasem. In schimb, in loc 
de soldați care să-și dea aere de eroi, am 
găsit ostași îndrăgostiți de muzică, ca
pabili să-și uite pușca, spre a-și păstra 
acordeonul sau chitara.

tn tren pînă la Veneția, ba nu, pînă la 
Milano, am auzit cele mai frumoase cin- 
tece populare italiene, cu cel mai autentic 
acompaniament. Soldatii italieni din „Mio 
frateli" nu ne-au scos, mai cu seamă că 
Grigoraș Dinicu își luase și el vioara și 
începu, acompaniat de Costică Dinicu, 
Gicu Ștefănescu și Vasile Budișteanu, 
care cinta și la violă, să execute o serie 
întreagă de romanțe de-ale lui Tosti.

La ușa compartimentului nostru era pe
lerinaj, iar cînd Grigoraș Dinicu încetă, 
un „braviso maestro" izbucni. Soldatii 
italieni, fără să le cerem, începură atunci 
să ne aducă fiecare cîte ceva de mâncat, 
spunîndu-ne : Mangiare, mangiare, frateli 
romeno.

Ajunși la Milano pe, la 7 seara, ne-am 
interesat la ce oră avem tren. Ni se răs
punse precis : tren direct București este 
la ora 2 noaptea.

După ce ne-am lăsat bagajele la o ma
gazie specială pentru călătorii în tranzit, 
Grigoraș Dinicu ne-a invitat pe toți la 
restaurant. Aci, după ce am mâncat fie
care cite un „osobuco a la milanez", Gri
goraș Dinicp a dorit să bea și o sticlă de 
Chiantti și cum pe masă erau pahare mai 
mari, începurăm să ne consultăm, cum s-o 
spune pe italienește la un pahar mai mic. 
Unul dintre noi spuse :

— Maestre, nu ai vorbit cu el franțuzeș
te pînă acum ? Cere-i pe franțuzește și 
cu asta, basta.

Insă cînd chelnerul trecu pe lîngă noi, 
numai că auzim pe Grigoraș Dinicu spu- 
nindu-i :

— Prego, un picolo paharino — făcîn- 
du-i semn la paharul după masă, însă o- 
rătind cu arătătorul și degetul mare di
mensiunile.

Noi începurăm să rîdem cu poftă, însă 
Grigoraș Dinicu păstra o mutră serioasă 
pînă ce chelnărul sosi cu „picolo paharini" 
pentru noi toți. Ătunci Grigoraș Dinicu în
cepu să ne privească pe toți spunîndu-ne :

— Ei, vedeți ? Am nimerit-o.
Mulți ani după această amuzantă intim- 

plare, cînd Grigoraș Dinicu cerea la un 
prilej oarecare un pahar mic, eu ii adu
ceam aminte, „picolo paharino".

Restul nopții l-am petrecut pe peronul 
gării, fiindcă doream să fim cu toții îm
preună cînd trenul avea să tragă la peron. 
Pe la 1 și 20 din noapte, cînd nimeni nu 
avea voie să intre pe peron (noi eram 
acolo) sosi și trenul. încă nu oprise bine, 
cînd eu sării (piciorul scrîntit începuse 
să nu mă mai doară așa rău) în vagonul 
pe care scria Roma — Venetia — Milano 
— Trieste — Ljubljana — Timișoara — 

București.' Ajuns la compartimentele li
bere de la clasa a 11-a, închisei ușa pe 
dinăuntru și așteptai pe băieți să-mi dea 
bagajele să le așez in plasele destinate 
pentru cuferele mici.

Exact la 2 și 30 dimineața trenul porni 
de aci. Pînă la București am călătorit 
normal, mai cu seamă pe teritoriul Iugo
slaviei, fiindcă trenului i se atașă și un 
vagon restaurant. Aci in adevăr ne-am 
potolit foamea.

Cît am stat la Paris și am traversat 
Franța și Italia, cu foamea am dus-o 
destul de greu.

Dar iată-ne ajunși la frontiera româ
nească pe la 5 după-masă. după 4 zile de 
mers cu trenul. Cum ne-am exprimat 
bucuria, nu pot scrie, fiindcă nu găsesc 
cuvintele, insă atîta mai țin minte că tre
nul pomi spre Timișoara — București și 
noi încă mai cîntam șefilor autorităților 
de la frontieră.

Ajunși la Timișoara, am coborit și am 
cumpărat mezeluri, vin și pline, iar pe la 
vreo 12 noaptea, tuturora ni se făcu din 
nou foame. Grigoraș Dinicu ne opri, spu- 
nindu-ne :

— Băieți, mîine este iarăși zi și nu ui
tați că ne așteaptă familiile cu bunătăți 
pe fiecare. Ajunge ! Ce e mult nu e bun !

Resemnindu-ne. ne-am culcat cum am 
putut fiecare. Dimineața cind ne-am scu
lat, prin fața vagonului nostru nu se mai 
putea trece, fiindcă multă lume se uita la 
noi ca la urs. Fiecare dorea să știe ce 
este în America. în Franța, in Italia și 
noi, calmi, în timp ce le răsmtndeam ajun
serăm — în sfîrșit — în Gara de Nord.

(Va urma)
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— Stimate tovarășe profesor, am pă
truns in cabinetul dumneavoastră cu 
emoția caracteristică poate numai unui 
student în preajma examenelor. Ajuta- 
ți-mă să-mi înving această primă emoție: 
dati-mi cîteva date legate de viata dum
neavoastră.

— Sînt o modestă piesă la marele 
agregat al societății noi care se făurește 
în țara românească. Toată viața am 
căutat, în limitele posibilităților mele, 
să slujesc țara și partidul, să contribui 
cu toate puterile la înfăptuirea dezide
ratului de secole al poporului nostru : 
înfăptuirea unei Românii puternice și 
independente. Cît despre viața mea... 
Mă trag dintr-o familie simplă, tata a 
fost acar, iar mama țărancă, fără nici 
un fel de carte.

— De unde sînteți ?
— Din comuna Armeniș, județul Ca- 

raș-Severin. comună de care mă leagă 
cele mai frumoase amintiri, amintirile 
copilăriei, cu necazurile și cu bucuriile, 
cu pățaniile cele mai năstrușnice, cu 
visurile cele mai fantastice.

— Cred că nu aveți prea multe motive 
să fiți nemulțumit de visurile dumnea
voastră. de vreme ce ați reușit să învin
geți toate greutățile și să deveniți ceea 
ce sînteți : titularul catedrei de farmaco
logie a Institutului de medicină din Ti
mișoara.

— în copilărie, aspirațiile mele erau 
cu totul altele. Mi-am îndreptat pașii 
însă spre medicină indignat de starea 
țăranului, din dorința de a mă întoarce 
în sat, pentru a-i alina durerile.

— V-ați ținut de cuvînt ?
— în 1941, după ce mi-am luat teza 

de doctorat, am plecat la Slatina Criș, 
sat aflat la 7 kilometri de comuna na
tală, unde am practicat medicina. Lu
cram fără răgaz. Acolo mi-am dat ma
rele meu examen de viață, acolo am 
realizat ce mare nevoie de asistență 
medicală era la sate. Așa cum simțeam 
încă din facultate, aveam o chemare 
lăuntrică pentru medicină, chemare 
transformată în sîrguință, fapt care 
mi-a dat posibilitatea să soluționez ca
zuri grele, care pe atunci se rezolvau 
numai în spital.

— Ați avut și eșecuri ?
-—Nu am avut nici un eșec. Asta da

torită dascălilor mei, care m-au învățat 
că în medicină nu îți este permis să 
ataci o partitură necunoscută.

— Tovarășe profesor. ,ne-a furat discu
ția și iatâ-vă deja medic en titre. Am 
trecut prea repede, cred, peste o bună 
parte din viața dumneavoastră. Poate nu 
e drept, chiar dacă ați făcut acest lucru 
deliberat, nedezmințindu-vă modestia ca
racteristică. Deci, vă rog, dați timpul 
înapoi.

— Am fost trimis la școală la șase 
ani, nu dintr-un capriciu părintesc, ci 
pentru că ființa mea reclama acest 
lucru. Acum, după atîta amar de 
vreme, îmi dau seama că dacă nu întîl- 
neam un dascăl ca FLOREA BÂCILA 
poate alta mi-ar fi fost soarta. Acest nume 
vă rog să-l scrieți cu .itere mari, deoa
rece de la el am căpătat noțiuni clare 
despre ceea ce înseamnă munca, dra
gostea de patrie, cinstea și iubirea de

Ei am premiant în toți anii.carte.
Aveam nota 1, nota maximă în acea 
vreme. Tot el, dascălul meu, FLOREA 
BACILA. mi-a dirijat și cititul, trans- 
formîndu-1 într-o patimă pe care o am 
și astăzi. Mi-a făcut un program rigu
ros. dozîndu-mi patosul în raport cu 
creșterea bagajului de cunoștințe, pu- 
nîndu-mi căpăstru ori de cîte ori vedea 
că citesc ceea ce socotea el că depășește 
posibilitățile mele de înțelegere.

— Liceul cum l-ați încheiat ?
— Greu. Nu aveam bani pentru re

chizite, ca să nu mai vorbesc de banii 
pentru procurarea cărților. Liceul l-am 
început și l-am terminat la Caransebeș. 
Zeii mi-au fost favorabili. Am cunoscut 
profesori aplecați cu dragoste asupra 
elevilor, ceea ce a avut asupra mea o 
fantastică înrîurire. Și aici am fost pre
miant. M-a pasionat latina, care mi-a 
fundamentat eșafodajul culturii mele de 
mai tîrziu.

— Facultatea ați făcut-o, cred. 
Cluj.

— Nu.
la

— De ce ?
— Totdeauna am avut dispreț față 

de cei care făceau dintr-o simplă așe
zare administrativă o problemă de viață. 
„Eu sînt din Banat, eu sînt din Oltenia 
sau eu sînt din Maramureș!“ Acest 
lucru, cred, se poate spune numai în

„Totdeauna să faci bine!

Profesorul universitar Nicolae Dragomir 
s-a născut la 29 iulie 1916, in comuna 
Armeniș, județul Caraș-Severîn. Studiile 
liceale le-a făeut la Caransebeș, iar cele 
universitare Ia București. între anii 
1952—19'6 a ocupat funcțiile de director 
adjunct, prodecan și decan al Institutului 
de medicină generală din Timișoara. între 
anii 1957—1960 a fost secretar al organiza
ției de partid a Institutului de medicină 
din Timișoara. Decorat cu Ordinul Muncii 
clasa a doua. Profesor universitar emerit. 
A publicat 20 de lucrări științifice și 1 
monografii.

glumă la un pahar cu bere. Dar, pen
tru că pe vremea aceea se făcea mult 
caz de regionalisme, am ținut ca eu, 
Nicolae Dragomir, bănățean din punct 
de vedere administrativ, să mă duc la 
București, pentru a demonstra falsitatea 
unui punct de vedere. Am făcut războ
iul și vreau să afirm că pe front eram 
cu toții ostași români. Acolo nu se 
murea „pe regiuni administrative". 
Deci gîndurile mele de odinioară și-au 
dovedit temeinicia.

— Spuneți-mi cîte ceva despre studen
ția dumneavoastră.

— Au fost anii cei mai frumoși. Con
tactul cu patul bolnavului mă fascina. 
Atunci cred că s-a produs marea coti
tură din viața mea, devenind dintr-un 
provincial timid, un om lucid, stăpîn 
pe gîndurile sale.

— Apoi ?
— Apoi a izbucnit războiul, cu toate 

necazurile lui, la terminarea căruia am 
venit la Institutul de medicină din 
Timișoara ca asistent la catedra de fi
ziologie, apoi la cea de farmacologie, 
unde sînt și astăzi. Din 1954 am devenit 
titularul acesteia. _

— Tovarășe profesor Dragomir, timp 
de 24 de ani, în afara muncii de la ca
tedră, ați avut sarcini dintre cele mai 
grele : ați devenit, pe rînd, director ad
junct. prodecan și decan. A fost greu ?

■— Curioasă întrebare. Sigur că a 
fost greu, chiar foarte greu. Astăzi, 
cînd privesc în urmă și cînd văd cum 
arată institutul, cînd știu că în acești 
ani am dat țării circa 4 000 de medici, 
am un sentiment de justificată mulțu
mire. Greutățile au trecut, multe au 
intrat în anecdotă, dar faptele au ră
mas. Or, tocmai despre asta e vorba, 
despre fapte.

— Dintre medicii care au terminat fa
cultatea la Timișoara, mulți au depășit 
anonimatul, transformindu-și numele în 
renume. V-aș ruga, tovarășe profesor, să 
vă opriți la doi dintre aceștia-: Vasile 
Boici și Ioan Pușcaș, astăzi personalități 
de seamă ale medicinei românești.

— S-o luăm organizat : Boici, cu al 
său celebru „Boicil", e o bătălie cîști- 
gată. Medicamentul se fabrică pe scară 
industrială și acolo unde se aplică cu 
pricepere și discernămînt, dă rezultate 
spectaculoase. Principiu, dealtfel, va
labil pentru orice medicament. Zilele 
trecute tocmai am încheiat o cercetare 
științifică asupra medicamentului său. 
Am demonstrat că substanța este anal
gezică, antispastică pe musculatura 
striatică și netedă. Lucrarea am înain
tat-o Centralei industriale de medica
mente din București pdntru o mono
grafie în limbi străine. De doctorul 
Pușcaș m-am simțit legat încă din pri
mul an de studenție. Dealtfel, eu i-ăm 
condus, în 1971, teza de doctorat. Are 
o minte foarte ageră. Cercetarea pentru 
el este un scop în viață, dovedind o 
remarcabilă putere de concentrare și un 
veritabil spirit revoluționar în aborda
rea problemelor asupra cărora se 
apleacă. La început i-a fost greu. Asta 

este soarta noului. Din cauza inerente
lor eșecuri ale începutului, noul este 
privit cu neîncredere. Am certitudinea 
că Pușcaș nu și-a spus încă ultimul 
cuvînt. Trebuie să așteptăm încă multe 
lucrări excepționale. Ioan Pușcaș este 
un nume cîștigător, eu merg pe el, iar 
dacă atunci cînd va deveni o celebri
tate mondială va aminti de faptul că 
și-a făcut studiile la Timișoara, voi fi 
mulțumit că la formarea sa mi-am adus 
o umilă contribuție.

— După cum știți, revista Flacăra 
duce o susținută campanie pentru valori
ficarea plantelor medicinale — această 
bogăție naturală a țării românești. Ce 
părere are șeful catedrei de farmacologie 
despre spinoasa, dar pasionanta problemă 
a plantelor medicinale ?

— Nu poate fi vorba de o părere, ci 
de o realitate ignorată încă, în ciuda 
faptului că plantele medicinale se vînd 
ici-colo, în niște magazine de speciali
tate. Dealtfel, revista dumneavoastră 
a publicat pagini întregi pe această 
temă, în care și-au spus cuvîntul nume 
foarte competente. Să mai fac preciza
rea că jumătate din medicamentele pe 
care le fabricăm au la bază extracte de 
origine naturală ?! »E nevoie să mai 
amintesc faptul că reacțiile de respin
gere ale organismului sînt rare, atunci 
cînd i se administrează produse natu
rale, în timp ce după cele sintetice 
reacțiile sînt frecvente și, de multe ori, 
cu urmări grave ? Medicina populară 
e un cîmp de cercetare vast pe care 
noi, oamenii de știință, avem obligația 
să-1 studiem sub toate aspectele. Reve
nind la plantele medicinale, trebuie să 
subliniez că folosirea lor nerațională 
duce de cele mai multe ori la autome- 
dicație în exces, situație și ea dăună
toare organismului. Cum în medicină 
nu există boli, ci bolnavi, este necesar 
ca și aceste plante să fie administrate 
pe bază de indicații medicale.

— Este un punct de vedere interesant 
care, cred, că va da de gîndit celor care 
folosesc plantele medicinale la voia 
întâmplării.

— Medicamentul, fie extras din 
plante, fie sintetic, nu are puteri su
pranaturale. Cel ce ia mereu antine
vralgice, pentru că îl doare capul, nu 
le poate lua la infinit. Este obligatoriu 
să-1 vadă un specialist. Căci medica
mentele depind de doză, de dozaj, iar 
dozajul îl prescrie numai medicul. Pe
nicilina — minunata noastră penicilină 
— administrată după ureche, dă cazuri 
mortale. Asta nu o spun eu, ci statisti
cile mondiale.

— Dați-mi definiția medicamentului.
— După mine, cea mai bună defini

ție o dă recentul proiect al Legii sani
tare : „medicamentul este orice sub
stanță sau amestec de substanțe".

— Au trecut aproape două ore de cînd 
sîntem împreună. Pentru mine, cel care 
stau in fața biroului dumneavoastră, ceva 
nu este clar. Vă rog să mă lămuriți : ia 
început, îmi spuneați că ați mers Ia me
dicină din dorința de a fi alături de bol
navi, pentru că prea multe ați văzut în 
copilărie, și prea mare era revolta dum-

' ............... .. 1 .....
neavoastră împotriva nedreptăților sociale 
care se făceau țăranilor. De ce — iată deci 
întrebarea — v-ați dedicat totuși unei ra
muri a medicinei care, prin natura ei, vă 
ține legat de laboratoț ?

— De-a lungul discuției m-ați între
bat de cîteva ori dacă am ceva a-mi 
reproșa. De fapt, nu am de mărturisit 
acel ceva care să coloreze discuția —■ 
pentru că ce poate fi mai atractiv pen
tru un student, decît să afle unele năz- 
bîtii ale profesorului care azi, cu halat 
alb, îl privește din spatele lentilelor 
ochelarilor cu severitate? N-am ce 
spune îh plus. Tinerețea mea a însem
nat muncă, luptă pentru acumularea 
cunoștințelor și luptă pentru existență. 
Dar dacă vreți să scrieți un adevăr in
tim, ei bine, scrieți că atunci cînd am 
trecut la catedra de farmacologie, am 
făcut-o cu inima îndoită. Acum n-aș ■ 
mai face-o. Dar atunci, era la început 
și trebuia să răspund unui comanda
ment. Să fie clar : farmacologia are un 
rol preponderent în medicina modernă. 
Pe parcurs m-a cîștigat și am practi- ț 
cat-o cu pasiune și dăruire.

— Ați publicat mult ?
—■ Nu. Am scos doar cîteva cărți 

Am sub tipar acum „Medicamentul, re
mediu și otravă" — o lucrare de largă 
informare despre nașterea medicamen
tului, destinul său în organism și so
cietate. Acolo doresc să demonstrez că | 
medicamentul este supus acelorași vici
situdini ca și moda. Vedeți, există și 
medici care administrează medicamente 
despre care nu știu nimic unor bolnavi 
despre care știu prea puțin. Cînd voi 
avea mai mult timp liber, îmi voi or
ganiza gîndurile și notițele și voi tri- > 
mite tiparului tot ceea ce am acumu
lat în acești ani dăruiți medicinei ro
mânești. Nu vreau să-mi găsesc o scuză, 
dar am avut de îndeplinit foarte multe 
sarcini politice și administrative. Sînt 
membru de partid din anul 1947 și nici- | 
odată nu m-am eschivat de la sarcinile . 
primite.

— Ce a însemnat pentru dumneavoastră 
studentul ?

— Totul. Prietenul, colegul meu vi
itor, tînărul față de care mă simțeam 
cel mai obligat în raport cu sarcina ce ~ 
mi-o asumasem de a-i îndruma pașii. | 
N-am fost niciodată adeptul sancțiuni
lor radicale. La timpul său, cunoșteam s 
pe toți studenții din institut cu bucu
riile și mai ales cu necazurile lor. Nici- 1 
odată nu am apreciat un student în i 
funcție de arborele său genealogic. 
L-am judecat pe el, față de el și față “ 
de faptele sale.

— Tovarășe profesor Dragomir, ne 
apropiem de finalul discuției. Pentru a 
treia oară vă văd ochii umezi... Dacă 
nu ați fi recidivat, poate nu v-aș fi între
bat de ce, dar aș fi plecat de la dumnea
voastră cu regretul de a nu o fi făcut. 
De ce ?

— Nu poate fi vorba de vreo indis
creție, dar cu sau fără voia dumnea
voastră, o rană a fost deschisă. Aici, 
în acest institut, mi-am lăsat tinere
țea ; aici, în acest institut, am fost pri
mit în rîndurile partidului. Aici, în 
acest institut, mi-am petrecut, în labo
rator, cele mai frumoase nopți. Totul 
din dorința de a răspunde menirii mele 
de profesor universitar și sarcinilor pe 
care mi le-am asumat atunci cînd am ' 
devenit membru de partid. Acum, clă
direa aceasta — Institutul de medi
cină din Timișoara — e tînără, înflori
toare, bine ancorată în realitățile știin
ței românești, iar eu, fiul de țăran din 
Armeniș, puțin obosit, dar fericit de 
ceea ce las în urmă, mă pregătesc să 
părăsesc acest univers, lăsînd locul al
tora, așa cum alții mi l-au lăsat mie. 
Atunci cînd voi ieși Ia- pensie, voi pleca 
cu capul sus, deoarece socot că am 
fost un iubitor de oameni și am res
pectat cu sfințenie vorbele dascălului 
din clasele primare : „totdeauna să faci 
bine !“. Cînd am intrat în această clă
dire Institutul de medicină era în pe
rioada copilăriei, iar eu un tînăr plin 
de ambiții și de idei. Acum, cînd se 
apropie momentul despărțirii, institu
tul e în plină tinerețe, iar eu nu mai 
sînt de mult tînăr. Oricît am fi de me
dici, oricît am cunoaște acest adevăr 
biologic, tinerețea fără bătrînețe. este 
doar o poveste.

DAN BiRLADEANU ■7

FLACĂRA. Redacția : București, Piața Scînteii 1, căsuța poștală 4112, oficiul 33, cod 71 341. Telefoane : 17 60 10, 17 60 20, interioare : publicistică social-politică 
(L. Timbus, I. Purcaru, L. Nițescu - 16 17) ; reportaj (Nicolae Cristache - 16 06) ; cultură, știință, învățămînt, sport (T. Octavian, N. Ionescu - 16 19, 16 06) ; scrisori, 
anchete cetățenești (M. Nedelea, E. Seceleanu - 16 18, 17 87); fotoreportaj (1595) ; documentare (16 23); cenaclu, administrație (17 78 82 și interior 17 83); secretariat 
de redacție (Dan Bîrlădeanu, Cornel Catană - 17 82, 16 21); secretar responsabil de redacție (Nicolae Arsenie — 17 63 16 și interior 17 86) ; redactor șef - 18 22 96 
si interior 18 22. Tiparul executat Ia Combinatul poligrafic „Casa Scînteii". Cititorii din străinătate se pot abona, adresîndu-se la ILEXIM — Departamentul Export
import presă. PO Box 136-137 telex: 1 12 26 București str. 13 Decembrie nr. 3

Redactor șef: ADRIAN PĂUNESCU

PREȚUL REVISTEI: 2 LEI 41'05


